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کامران ندری

چرایی افزایش 
سقف بودجه ۱۴۰۲ 
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سرمقاله

کوروش احمدی

 مواضع سخت اروپا 
درباره تهران

۲

یادداشت

حسن بهشتی پور

ضرورت خروج برجام
 از کما
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یادداشت

وحید شقاقی

چرا ونزوئلا گرفتار ابر تورم 
شد

9

یادداشت

مسکن درگرداب تورم

 در گفت و گوی »تدبیر تازه«
 با کارشناسان  مطرح شد:  

گــروه راه و مســکن: بــازار مســکن طــی مــاه هــای اخیــر فــراز و نشــیب های 
بســیاری را پشــت ســر گذاشــته اســت و تــورم و رکــود حاکــم بر ایــن بازار 
 باعــث شــده تــا چشــم انــداز مبهمــی پیــش روی  بازار مســکن قــرار گیرد. 
هر چند که پیش تر کارشناســان پیش بینی کرده بودند که روند قیمتی در این بازار 
نزولی خواهد بود اما آنچه که طی ماه های اخیر اتفاق افتاده روند صعودی قیمت ها 

چه در بازار خرید و فروش و چه در بازار اجاره بها بوده است...

چا لـش برنامه   نانوشته

  دولت بر اساس سیاست های کلی ابلاغی رهبری، اهداف 
کلان لایحه برنامه هفتم را به مجلس   بفرستد

گروه سیاســی: هیچ تردیدی نیســت که ارائه لایحه قانون برنامه توســعه هفتم از 
سوی دولت و بررسی آن در مجلس، مقدم بر ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۲ و تصویب 
آن است. تقدمی که این روزها، بیش از آنکه »بدیهی« باشد؛ دستخوش »ابهام« 
شده است. اقوال رسانه ای دولتمردان و نمایندگان مجلس نشان می دهد که هنوز 
تصمیم نهایی اخذ نشده که ابتدا لایحه برنامه هفتم توسعه از دولت به مجلس 

می رود یا لایحه بودجه ۱۴۰۲؟ اصلًا بودجه ۱۴۰۲، نخستین برش...

»تدبیر تازه« ازتغییر مناسبات در جهان
 گزارش می دهد

پادشاهی عمان در بازار انرژی
اکتشــافات تــازه در حوزه میادین نفتــی، اوج گرفتن بهای نفت خام و روی کار 
آمدن وزیر نفتی بلندپرواز، عواملی هستند که دست به دست هم داده اند تا فرشته 
نیک بختی به پادشاهی عمان روی خوش نشان بدهد. ماه پیش در عمان میدان 
نفتی تازه ای شناســایی شــد که می تواند تا 3 سال آینده، روزانه ۱۰۰ هزار بشکه 
نفت خام به دامن این کشور بریزد. عمان که بزرگترین تولیدکننده خارج از اوپک 

در منطقه خلیج فارس قلمداد می شود، در حال حاضر از 5.۲ میلیارد...

گزارشگزارشگزارش

8۲۱۱

گروه بازار مالی:  رونمایی از یک سیاســت جدید در بانک 
مرکــزی بــه دنبال تغییر و تحــولات مدیریتی در این نهاد 
بزرگ، اتفاقی است که روز پنج شنبه هفته گذشته به دنبال 
سقف شــکنی های ساعتی و روزانه قیمت دلار اتفاق افتاد. 
روز پنج شنبه هفته گذشته محمدرضا فرزین جایگزین علی 
صالح آبــادی در بانــک مرکزی شــد و در اولین اظهارنظر، 
اعلام کرد که حتماً نرخ نیما را روی قیمت ۲۸ هزار و 5۰۰ 
تومــان تثبیــت خواهیم کرد و به این ترتیب، واردات تمامی 
کالاهای اساســی و مواداولیه و ماشــین آلات را با این نرخ 
تأمین خواهیم کرد.او همچنین یکی از مشکلات سامانه نیما 
را عدم هماهنگی بین نقشه تجاری و ارزی دانست که باعث 
می شود گاهی نوع ارز لازم در اختیار تاجر نباشد و گفت: نرخ 
۲۸ هزار و 5۰۰ تومان، عرضه و تقاضای این ســامانه را به 

تعادل می رساند و باعث می شود...

از دلار جهانگیری تا دلار فرزین

9

 فاصله ارز نیمایی با  ارز آزاد رانت
 ایجاد می کند

گزارش

گروه بازار مالی: علی عصاری، کارشــناس بازار ســرمایه، در 
خصــوص عرضــه خودرو در بــورس کالا اظهار کرد: در 
خصــوص عرضــه خودرو در بورس کالا باید بگویم که در 
بورس کالا، معامله ها بر اساس عرضه و تقاضاست و یک 
ســر خریدار و ســر دیگر، فروشنده قرار دارد؛ به طوری که 
مســتقیم با یکدیگر معامله کرده و درصدی هم به عنوان 
کارمزد پرداخت می کنند و درواقع، حذف شــدن واسطه ها 
برای رســیدن کالا به دســت مصرف کننده می تواند خبر 
خوبی برای معامله ها باشد و می توان گفت که با این روند 
معامله ها، نه تنها بنده بلکه هر کسی که خواستار شفافیت 
در بازار است، موافق این موضوع است.او بیان کرد: تقریباً 

می توان گفت شفافیت، ابزار گمشده ای...

سهام پرمخاطره 
خودرویی ها دربورس
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در گفت و گوی »تدبیر تازه«   با یک 
کارشناس بازار سرمایه مطرح شد:

گپ

گروه بازار مالی: علی عصاری، کارشــناس بازار ســرمایه، در 
خصــوص عرضــه خودرو در بــورس کالا اظهار کرد: در 
خصــوص عرضــه خودرو در بورس کالا باید بگویم که در 
بورس کالا، معامله ها بر اساس عرضه و تقاضاست و یک 
ســر خریدار و ســر دیگر، فروشنده قرار دارد؛ به طوری که 
مســتقیم با یکدیگر معامله کرده و درصدی هم به عنوان 
کارمزد پرداخت می کنند و درواقع، حذف شــدن واسطه ها 
برای رســیدن کالا به دســت مصرف کننده می تواند خبر 
خوبی برای معامله ها باشد و می توان گفت که با این روند 
معامله ها، نه تنها بنده بلکه هر کسی که خواستار شفافیت 
در بازار است، موافق این موضوع است.او بیان کرد: تقریباً 

می توان گفت شفافیت، ابزار گمشده ای...

مسکن رکورددار حجم 
سرمایه گذاری

8

»تدبیر تازه« از میزان بالای حجم سرمایه گذاری 
در بازار مسکن گزارش می دهد

گزارش

گروه نفت و انرژی: تصمیم گروه G۷ برای تعیین سقف قیمتی 
بر نفت روسیه به گره کوری بدل شده است؛ اقدامات متقابل 
روســیه مبنی بر عدم فروش نفت بر کشورهایی که سقف 
قیمتی را رعایت کنند و از ســوی دیگر تداوم یافتن خرید 
نفت روسیه از طرف چین و هند، دو مصرف کننده بزرگ در 
جهان، تأثیر این سقف قیمتی را نه تنها از میان برده بلکه در 
مواردی با محدود کردن عرضه، روند قیمت نفت را صعودی 
کرده است.ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه شامگاه 
سه شنبه فرمانی را امضاء کرد که براساس آن فروش نفت 
به کشــورهایی که برای قیمت نفت روســیه سقف تعیین 

می کنند ممنوع می شود؛ چنین اقدامی...

سیطره چینی ها بر طلای سیاه

۱۱

» تدبیر تازه«چه آینده ای در انتظار  نفت 
خواهد بود

گزارش
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۴

متضررهای
 فیلترینگ

گزارشی از ورشکستی بر اثر اعمال 
محدودیت   اینترنت   در کشور؛

وضعیت قرمز منابع آبی

» تدبیر تازه«   از کاهش  منابع آبی کشور  

گزارش می دهد

گــروه اقتصادی: بیش از ســه مــاه از اعمال محدودیت برای دو پلت فرم 
خارجی می گذرد؛ در این مدت، بارها به مشکلات و ضررهای ناشی از 
محدودیت دسترسی به اینترنت برای کسب و کارهای مجازی اشاره 
شده و اخیراً اپراتورهای تلفن همراه و اینترنت هم اعلام کردند در این 
مدت خسارت دیده اند و حتی طبق برخی برآوردها خطر ورشکستگی 

برخی از آن ها را تهدید می کند.
طی روزهای گذشــته نامه هایی باســربرگ و امضای مدیران برخی 
اپراتورهای تلفن همراه که از کاهش درآمدشان در مدت زمان اعمال 
محدودیت اینترنت حکایت داشت، در فضای منتشر شد. در هر کدام از 
این نامه ها مدیرعامل شرکت ها اعلام کرده اند به واسطه شرایط ایجاد 

شده در چند ماه اخیر با کاهش درآمد رو به رو شده اند.
به عنوان نمونه در نامه منتسب به شرکت ارتباطات مبین نت به تاریخ 
۲3 مهرماه امســال اســت، مدیر عامل این شــرکت به رئیس ســابق 
ســازمان مقررات و ارتباطات رادیویی اعلام کرده اســت که به دلیل 
محدودیت های ایجاد شده در شبکه های اینترنت کشور، این شرکت در 
اثر افت شدید ترافیک دیتا که حدود 3۰ درصد می شود، متحمل ضرر 
و زیان ۲5 درصد درآمدی در حد ۱۰ میلیارد تومان در ماه شده است.

طبق این نامه، حســین طهرانی از ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی کشــور درخواست کرده رهنمودهای لازم در زمینه چگونگی 

جبران ضرر و زیان های گفته شده ارائه شود...
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به باور من مهم ترین تأثیر منفی که این موضوع، بطور کلی و فراتر 
از برجام، بر روابط غرب با ایران داشــته، از این جهت بوده که اروپا 
را در موضع منفی تری در مقایســه با موضع امریکا نســبت به ایران 
قرار داده و نقش مهمی در تغییر رویکرد اروپا نسبت به ایران داشته 
است. دلیل آن نیز روشن است و آن اینکه مسئله اوکراین برای اروپا 
حســاس تر و حیاتی تر اســت؛ چراکه اوکراین در مجاورت اروپا قرار 
دارد و به نوعی حیات خلوت اروپا محسوب می شود؛ بطوریکه فاصله 
اوکراین و آلمان تنها حدود هزار 5۰۰ کیلومتر یا دو ساعت پرواز است.

به این ترتیب، تحول منفی امنیتی در اوکراین و دورنمای غلبه قطعی 
روسیه در اوکراین می توانست و می تواند افق امنیتی اروپا را به طور 
کامــل متحول کند و شــرایط کامــلًا جدیدی و یک تهدید جدی و 
دائمی امنیتی را برای اروپای غربی ایجاد کند. در نتیجه این مسئله 
برای اروپاییان بسیار مسئله حساسی است. تا آنجا که اروپایی ها که 
پس از خاتمه جنگ سرد شروع به کاهش بودجه نظامی شان کرده 
بودند، بعد از حمله روســیه به اوکراین به ســرعت و به شدت شروع 
به بازســازی نیروهای نظامی خود و افزایش بودجه نظامی کردند و 
کمک های نظامی قابل توجهی به اوکراین را در دستور کار قرار دادند.

 برای اروپایی ها جنگ اوکراین بســیار مهم تر از امریکاست. درواقع 
امریکا فاصله زیادی با اوکراین دارد و حساســیتش به دلیل امنیت 
ملی اش نیست بلکه عمدتاً به دلیل موقعیت آمریکا در جهان و نظم 
بین المللی اســت. بر این اســاس حمله روسیه به اوکراین و اتهامی 
که درخصوص کمک نظامی ایران به روسیه وارد شده، بویژه برای 
اروپایی ها مسئله حاد و حساسی است و علاوه بر ابعاد امنیتی، ابعاد 
دیگری هم دارد.می توان به تاثیری که طرح این اتهام بر روی افکار 
عمومی اروپایی و بین المللی گذاشته است، اشاره کرد. چراکه ادعا شده 
است که از پهپادهای ایرانی برای حمله به تاسیسات و زیرساخت های 
غیرنظامی همچون نیروگاه های برق و مراکز پمپاژ و لوله های انتقال 
آب و گاز استفاده شده است و میلیون ها نفر اوکراینی در شرایط سخت 
زمستان بدون برق و بدون گاز مانده اند. این ادعا روی افکار عمومی 
داخل اوکراین و اروپا از یک سو و بر قانونگذران و نمایندگان مجالس 
اروپایی از سوی دیگر تأثیر داشته است.بنابر دلایل یاد شده، متاسفانه 
موضع اروپاییان در مورد ایران برخلاف همیشه سختگیرانه تر از موضع 
امریکایی ها شده است. چنانکه دیدیم سخنگوی وزارت خارجه آلمان 
می گوید که دلیلی برای ادامه مذاکرات با ایران نمی بینیم؛ و برخلاف 
امریکایی ها که طی روزهای گذشته از اولویت دیپلماسی و مذاکره برای 
احیای برجام گفته اند و آن را گزینه اصلی دانسته اند، از اروپایی ها، غیر از 
بورل که وضعیتش متفاوت است، چنین اظهاراتی را نشنیده ام.البته دو 
موضوع دیگر را نیز باید در نظر گرفت؛ نخست اینکه تحولات داخلی 
در ایران و نحوه انعکاس اعتراضات در اروپا به عنوان فاکتور جدیدی 
وارد معادله روابط ایران و اروپا شــده و در کنار مســئله اوکراین شرایط 
جدیدی را در روابط ایران و اروپا ایجاد کرده است. موضوع بعدی این 
اســت که ســیر منفی در روابط سیاسی ایران و اروپا طی ماه های اخیر 
موجب شــده تا اروپا فاکتور تجارت با ایران را که قبلًا فاکتور مهمی 
برای اروپا بود، از معادله روابط با ایران خارج کند.حجم مبادلات ایران و 
اروپا هم در سال ۲۰۲۰ به علت تحریم با یک سقوط ۷۸% مواجه شد.

 پذیرش فرجام خواهی سهند نورمحمدزاده 
از محکومان به اعدام

انتخاب: فرجام خواهی سهند نور محمدزاده یکی از متهمان حوادث 
اخیر در دیوان عالی کشور پذیرفته و پرونده برای رسیدگی به شعبه 
هم عرض دادگاه انقلاب ارجاع شــد.فرجام خواهی نامبرده نســبت 
به رأی صادره دادگاه انقلاب اسلامی تهران در دیوان عالی کشور، 
صائب تشخیص داده شد و رأی فرجام خواسته به تجویز شق ۴ بند 
ب ماده ۴۶۹ قانون آئین دادرســی نقض و پرونده برای رســیدگی به 

شعبه هم عرض دادگاه انقلاب ارجاع شد.

فریده مرادخانی اعتصاب غذا
 نکرده است

میزان: »چندی پیش رسانه های معاند طی یک خبرسازی کذب مدعی 
شدند خانم فریده مرادخانی که بر اساس حکم دادگاه در حبس به سر 
می برد در زندان قرچک دست به اعتصاب غذا زده است. این در حالی 
است که پیگیری های به عمل آمده نشان می دهد خبر فوق الذکر از 
اساس کذب است و نامبرده اصلًا دست به اعتصاب غذا نزده است. این 
زندانی طی روزهای اخیر دو مرتبه با اعضای خانواده خود نیز ملاقات 

داشته و همچون سایر زندانیان از امکانات قانونی بهره مند است.«

حمله تند مشاور قالیباف به روحانی

خبرآنلاین: ســید محمود رضوی، مشــاور فرهنگی هنری رئیس 
مجلس خطاب به حسن روحانی نوشت: می توان فرزند سرخه در 
استان سمنان بود اما پررو مثل سنگ پای قزوین بود! یک نفر به 
آقای روحانی یادآور شود، شما و دولت تبخیر امید بانی وضع موجود 
و مسبب کاهش مشارکت در دو انتخابات گذشته هستید، بهتر است 
کماکان سکوت پیشه کنید تا اتوی محاسن مبارک به هم نخورد!

 مواضع سخت اروپا 
درباره تهران

همه این 
اظهارنظرها چه 
در میان اعضای 
قوه مجریه و 
مقننه و چه در 
میان رسانه ها، 
معطوف به 
همین یکی 
دو ماه اخیر 
است؛ بی آنکه 
نگاهی تاریخی 
به روند ارائه 
لوایح برنامه 
و بودجه در 
گذشته بشود. 
البته که هنوز 
افکار عمومی 
تاخیرهای 
پیاپی محمود 
احمدی نژاد 
در ارائه لوایح 
بودجه سنواتی 
را به یاد دارد؛ 
تاخیرهایی که 
رکوردش در 
ارائه آخرین 
لایحه بودجه 
دولت دهم 
شکسته شده و 
در نهم اسفند 
سال 1۳91، 
لایحه بودجه 
سال 1۳92 به 
مجلس رسید. 
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گروه سیاسی: آیت الله العظمی جوادی آملی گفت: ما باید بتوانیم با توجه به 
این احادیث ائمه اطهار )ع(، ظرفیت خود را بالا برده و با روحیه ای بلند با دیگران 
ارتباط برقرار کنیم.این مرجع تقلید شیعیان در دیدار حجت الاسلام والمسلمین 
سید عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت اظهار داشت: اسلام 
در سه بخش ملی، منطقه ای و بین المللی پیام دارد، حج از عبادت های بین 
المللی است؛ لذا زائری که به حج می رود پیامی جهانی باید ببرد و بیاورد.وی 
بیان کرد: اگر روابط بین الملل ما قوی نباشد و با دیگر مذاهب و فِرَق اسلامی 

از مسیر هماهنگی فاصله بگیریم، نمی توانیم حرف خودمان را به جهان منتقل 
کنیم.آیت الله العظمی جوادی آملی گفت: اینکه ائمه اطهار علیهم السلام 
می فرمایند »إنَِّ حَدِیثَنَا صَعْبٌ مُسْتَصْعَبٌ، احادیث ما صعب مستصعب است، 
همه آنها به خاطر براهین علمی نیست، بلکه بخشی به عمل کردن و تحمل 
ماست. ما باید بتوانیم با توجه به این احادیث ائمه اطهار، ظرفیت خود را بالا 
برده و با روحیه ای بلند با دیگران ارتباط برقرار کنیم.آیت الله جوادی آملی بیان 
داشت: به وجود مبارک حضرت امیر عرض کردند این اسبی که شما برای 
میدان جنگ دارید، این اسب مسافرکشی و بارکشی است که انسان بخواهد 
از جایی به جایی برود از این اسب ها استفاده می شود، اینکه اسب رزم نیست! 
نْ کَرَّ عَلیَ  یک اسب تند روی رزمی تهیه کنید، حضرت فرمود: »أنَاَ لَا أفَِرُّ مِمَّ
وَ لَا أکَِرُّ عَلیَ مَنْ فَرَّ مِنِّی«؛ فرمود من اسب تندرو نیاز ندارم! من که در میدان 

جنگ فرار نمی کنم، کسی را هم که فرار کرد من او را تعقیب نمی کنم، این 
فکر دومی ندارد، مکتب تشیع با وجود منابع غنی مانند نهج البلاغه و صحیفه 
سجادیه، این قدرت را دارد تا به گونه ای زندگی کند که هیچ بیگانه ای بر او 
مسلط نشود!آیت الله العظمی جوادی آملی اظهار داشت: قرآن می فرماید که 
شما شناسنامه دارید، شما فرزندان ابراهیم خلیل هستید، لذا راه پدر را بروید، 
ابراهیم خلیل گفت لازم است تا مسجدی بنا شود و مردم دور آن جمع شوند، 
اما صرف داشــتن مســجد و کعبه را کافی ندانست و گفت که این کعبه یک 
شهر آباد نیز می خواهد و سپس گفت با شهر آباد نیز مشکل حل نخواهد شد 
مگر امنیت آن تأمین شود »وَإذِْ قَالَ إبِرَْاهِیمُ رَبِّ اجْعَلْ هذَا بلَدًَا آمِنًا«. ما اگر 
قرآنی فکر کنیم، باید به فکر امنیت هم باشیم؛ لذا هم قلم ما و هم بیان ما هم 
باید امن باشد و هم امنیت ساز! لذا همواره باید مواظب نوع گفتارمان باشیم.

 چا لـش  
برنامه   نانوشته

دولت بر اساس سیاست های 
کلی ابلاغی رهبری، اهداف 
کلان لایحه برنامه هفتم را به 
مجلس   بفرستد

گروه سیاسی: هیچ تردیدی نیست که ارائه لایحه قانون 
برنامه توســعه هفتم از ســوی دولت و بررسی آن در 
مجلس، مقدم بر ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۲ و تصویب 
آن است. تقدمی که این روزها، بیش از آنکه »بدیهی« 
باشد؛ دستخوش »ابهام« شده است. اقوال رسانه ای 
دولتمردان و نمایندگان مجلس نشــان می دهد که 
هنوز تصمیم نهایی اخذ نشده که ابتدا لایحه برنامه 
هفتم توســعه از دولت به مجلس می رود یا لایحه 
بودجه ۱۴۰۲؟ اصلًا بودجه ۱۴۰۲، نخستین برش از 
برنامه هفتم توسعه خواهد بود یا آخرین برش از برنامه 
ششم توسعه که عمر آن بیش از یکسال است که سر 
آمده؟ دولت اجرای برنامه ششــم توســعه را یکسال 
دیگر تمدید می کند و بودجه ۱۴۰۲ را بر اســاس آن 
تدویــن می کند یا نه؛ لایحه بودجه ۱۴۰۲ را حداکثر 
به صورت سه دوازدهم به مجلس می فرستد و برای 
ارائه لایحه برنامه هفتم توسعه تا پایان امسال و حتی 

بهار سال بعد، وقت می خرد؟
قالیباف و رییسی ��

همه این اظهارنظرها چه در میان اعضای قوه مجریه 
و مقننه و چه در میان رسانه ها، معطوف به همین یکی 
دو ماه اخیر است؛ بی آنکه نگاهی تاریخی به روند ارائه 
لوایح برنامه و بودجه در گذشته بشود. البته که هنوز 
افکار عمومی تاخیرهای پیاپی محمود احمدی نژاد در 
ارائه لوایح بودجه سنواتی را به یاد دارد؛ تاخیرهایی که 
رکــوردش در ارائه آخرین لایحه بودجه دولت دهم 
شکســته شــده و در نهم اسفند سال ۱3۹۱، لایحه 
بودجه ســال ۱3۹۲ به مجلس رسید. افکار عمومی 
کم و بیش از تمدیدهای یک ساله قوانین برنامه در 
دولت های مختلف از دولت هاشــمی گرفته تا دولت 

رئیسی نیز مطلع است.
اما شاید کمتر کسی به یاد داشته باشد که برنامه اول 

توسعه در حالی در ۱۱ بهمن ماه سال ۱3۶۸ از سوی 
مجلس ســوم شورای اسلامی به تصویب رسید که 
همان ســال به عنوان اولین سال اجرایی برنامه اول 
توســعه نیز در نظر گرفته شــده بود! به زبان ساده تر؛ 
اگرچه دامنه اجرایی قانون برنامه اول سالهای ۱3۶۸ 
تــا ۱3۷۲ بــود؛ اما این قانون در بهمن ســال ۱3۶۸ 
تصویب شد ودولتمردان و مجلسیان زمان اجرایش 

را از ابتدای سال ۶۸ در نظر گرفتند!
اما چطور آن سال دولت سازندگی به ریاست مرحوم 
هاشمی رفسنجانی و مجلس به ریاست ناطق نوری 
به چنین تصمیمی رسیدند و چنین راهی را در پیش 
گرفتند اما امسال دولت انقلابی به ریاست رئیسی و 
مجلس انقلابی به ریاست قالیباف تا کنون به چنین 
تصمیمی نرسیده اند؟ آیا همراهی هاشمی رفسنجانی 
و ناطق نوری و همسویی دولت پنجم و مجلس سوم 
بیش از همراهی رئیسی و قالیباف و همسویی دولت 
ســیزدهم و مجلس یازدهم اســت؟ هرچند شدت 
انتقادات این روزهای مجلســیان به دولتیان بیش از 
سه دهه پیش است و حتی فهرست وزرای در معرض 
استیضاح دولت سیزدهم بلندبالاتر از همین فهرست 
در دولت پنجم است؛ و از این منظر پاسخ این سؤال 
»مثبت« به نظر می رسد؛ اما این دلیل کافی نیست.

اگر روند بررسی قانون برنامه اول توسعه را مرور کنیم، 
درخواهیم یافت که این قانون دست کم سه پیش نویس 
–یا سه لایحه- داشته است. سازمان برنامه و بودجه، 
پس از پیروزی انقلاب در دو مقطع )دولت موقت و دولت 
میرحسین موسوی( پیش نویس لایحه برنامه اول را 
آماده کرده بود اما به دلایلی از جمله شــرایط امنیتی 
ناشی از جنگ تحمیلی، روند برنامه نویسی که قدمتی 
3۰ ساله قبل از پیروزی انقلاب داشت؛ توقفی ۱۰ ساله 
یافت. این سازمان برای سومین بار لایحه برنامه اول 

توسعه را در سال ۱3۶۷ تدوین کرد اما تصویب آن به 
بعد از پایان جنگ تحمیلی در مجلس سوم موکول شد. 
به این ترتیب هاشمی رفسنجانی که در دوره ریاستش بر 
مجالس شورای اسلامی اول و دوم، با دو پیش نویس 
اولیه لایحه برنامه توسعه آشنا شده و سابقه مدیریت 
جنگ تحمیلی را به عنوان نماینده رهبری در شورای 
عالی دفاع و ریاست ستاد کل نیروهای مسلح داشت؛ 
متولی تدوین و اجرای نخســتین قانون برنامه توسعه 
پس از انقلاب شد. تعهد سازمان برنامه و بودجه کشور 
به برنامه محوری، به دلیل ارائه زودتر لایحه برنامه اول 
توسعه در سال ۱3۶۷، حتی پیش از ارائه لایحه بودجه 
سال ۱3۶۸ برای مجلسیان به اثبات رسیده بود. حتی 
زمان ارائه لایحه بودجه سال ۱3۶۸ نیز اعلام شد که 
این لایحه بر اساس لایحه برنامه اول تدوین شده است. 
البته در زمان بررسی لایحه برنامه اول توسعه، برخی 
نماینــدگان انتقاد می کردنــد که اجرای قانون برنامه 
اول توســعه باید از ســال ۱3۶۹ آغاز شود و نمی توان 
آن را عطف به ما سبق نمود و سال آغازین آن را سال 
۱3۶۸ در نظر گرفت. اما هربار هادی غفاری در کسوت 
سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، یادآوری 
می کرد که قانون بودجه سال ۱3۶۸ بر اساس همین 
برنامه نوشــته شــده و دولت با تصویب قانون برنامه 
آمادگی ارائه گزارش عملکرد اجرای آن در سال ۶۸ را 
دارد. همینطور هم شد و سازمان برنامه و بودجه یک 
ماه پس از تصویب قانون برنامه اول توسعه در مجلس، 
در اسفند ماه سال ۱3۶۸، گزارش عملکرد اجرای قانون 

برنامه در این سال را ارائه نمود.
بودجه ��

این موضوع هم از نگاه رجال دولت و پارلمان مغفول 
مانده هم افکار عمومی آن را به یاد ندارد و چه بســا 
با همین ابتکار عمل بتوان از بن بست کنونی بیرون 

آمد. مجلسیان همراه با دولت نیک می دانند که ابلاغ 
متأخر سیاســت های کلی برنامه هفتم توسعه در ۲۲ 
شهریورماه سال جاری، فرصت تدوین لایحه برنامه 
هفتــم تــا پیش از ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۲ در موعد 
مقرر قانونی ۱5 آذر ماه )بر اساس ماده ۱۸۲ آیین نامه 
داخلــی مجلــس( را نمی دهد. به این ترتیب از دولت 
انتظار نمی رود که ظرف ســه ماه هم لایحه برنامه 
هفتم را به مجلس بفرســتد و هم بودجه ۱۴۰۲ را بر 
اساس آن تنظیم کند. کما اینکه مجلس هم نمی تواند 
ظرف ســه ماه برنامه هفتمی را که سرنوشــت پنج 
سال آتی کشور را رقم خواهد زد، به تصویب برساند.

در این شرایط چند توافق میان دو قوه می تواند راهگشا 
باشد. نخست اینکه دولت بر اساس سیاست های کلی 
ابلاغی رهبــری، اهداف کلان لایحه برنامه هفتم 
را که متن چندان مفصلی نیســت برای تصویب به 
مجلس بفرستد. سپس با توجه به فوت وقت و الزام 
مــاده ۱۸۴ آیین نامــه داخلی مجلس، لایحه بودجه 
۱۴۰۲ را به صورت دو یا سه دوازدهم راهی پارلمان 
کنــد. به ایــن ترتیب دولت تا پایان ســال فرصت 
تهیــه تمام و کمال لایحــه بودجه ۱۴۰۲ را مطابق 
سیاست های کلی و اهداف کلان برنامه هفتم خواهد 
داشت و با تصویب آن در نخستین ماه های سال بعد در 
مجلس؛ بودجه سال آتی نخستین برش از برنامه هفتم 
توسعه خواهد بود. دولت متقابلًا می تواند به مجلس 
این اطمینان را بدهد که پیوســت ها واسناد تفصیلی 
لایحه برنامه هفتم را نیز پس از تصویب نهایی بودجه 
۱۴۰۲ و حداکثر تا شهریورماه به خانه ملت بفرستد. 
به این ترتیب از یک تجربه تاریخی موفق، بار دیگر 
اســتفاده خواهد شد و ابهامات و فرصت سوزی های 
 موجود جای خود را به کلان نگری و فرصت ســازی 

خواهد داد.

یادداشت

از ســه دهه گذشــته معمولًا جدی ترین و 
اصلی ترین تبادل پیام میان ایران و آمریکا 
از طریــق عمان بــود. دلیل آن هم روابط 
خوب و دیرینه ای است که عمان با ایران از 
زمان جنگ داشت تا در رقابت میان ایران و 
عربستان به نوعی جانب تعادل را حفظ کند.

 در ســال ۹۰ مذاکرات محرمانه مقدماتی 
میان ایران و آمریکا در عمان شــروع شد. 
اما در یکی دو سال گذشته بحث قطر هم 
مطرح شد که قطر هم کار تبادل پیام را هم 
انجام می داد. ضمن اینکه برخی کشورها 
مثل عراق هم مدعی بودند که می خواهند 
پیامی میان ایران و آمریکا مبادله کنند. در 
مقطعی حتی پاکستان هم این موضوع را 
مطرح کرد. به نظر من شــاید ایران دوباره 
به این جمع بندی رسیده که عمان بهترین 
مســیر برای انتقال این پیام است و در این 

مقطع به احتمال زیاد سفر مربوط به برجام 
است. 

بــا توجــه به اظهاراتی کــه آقای خرازی 
و آقــای امیرعبداللهیان داشــتند به نظر 
می رســد ایران تلاش مجــددی را آغاز 
کــرد تــا مذاکرات میان ایــران و 5+۱ از 
ســر گرفته شــود. لذا باید ببینیم آیا این بار 
پیامی که به عمان داده شده صرفاً مربوط 
به بحث مذاکرات هســته ای است یا بسته 
مفصل تری در مورد روابط ایران و آمریکا 
اســت. هنوز ما چیز زیــادی در این مورد 
نمی دانیــم و باید صبر کرد تا جزئیات این 

نامه بیشتر روشن شود. 
واقعیت این است که ما از آن نقطه مطلوب 
دو طرف در اســفند ۱۴۰۰ فاصله گرفتیم. 
نقطه مطلوب چیزی اســت که در نظریه 

بازی ها نقطه اپتیوم یا نقطه توازن است.
اتفاقاتی که بعد از آن و به طور مشــخص 
در جریان جنگ اوکراین رخ داد، باعث شد 
محیط یا شرایط بیرونی حاکم بر مذاکرات 
به شــدت تغییر کند. و باعث شــد ما یک 
رقابت جدیدی بین غرب و روســیه از یک 
طرف و چین از طرف دیگر را شاهد باشیم. 

لــذا هرچه جنگ اوکراین ادامه پیدا کرد و 
تنش میان روســیه و اروپا بیشــتر شد، ما 
شــاهد این بودیم که تمایل اروپا هم برای 
احیای مذاکرات برجام کمتر و کمتر شد. 

یادتان اســت که سال گذشته اروپا تلاش 
زیادی انجام داد که برجام احیا شود؛ چون 
در زمان ترامپ هم اروپا علیرغم فشارهایی 
کــه ترامپ به آن هــا آورد از برجام خارج 
نشــد. اما به خاطر حساســیت ویژه ای که 
اروپایی ها نســبت به جنــگ اوکراین و 
بهــم خوردن معمــاری امنیتی اروپا دارند 
انگیزه شــان برای احیای برجام کمتر شد 
و از طرفی آمریکا براســاس تحلیل هایی 
که داشــت احساس کرد شرایط اقتصادی 
ایران در حال ضعیف تر شدن است بنابراین 
عجله ای برای توافق و احیای مذاکرات از 
خودش نشــان نداد. در سیاست هیچ چیز 
بعید نیست و اگر ایران قرار باشد امتیازاتی 
را که قبلًا نمی داد امروز بدهد، طبیعتاً تمایل 
آمریکا برای توافق همچنان برقرار است. 
مســاله و مانع اصلی این بود که ایران آن 
امتیازاتی که آمریکا می خواست را نمی داد 
و از طــرف مقابــل هم آمریکا حاضر نبود 

تضمین هــا را به ایران بدهد. مثلًا تضمین 
در مورد بازگشــت پول حاصل از فروش 
نفت یا تضمین سرمایه گذاری در ایران از 

جمله این موارد بود.
 هنوز این موانع تا حدی سرجای خود باقی 
است. ضمن آنکه مسائل آژانس و مسائل 
مهــم پادمانی هم در کنار آنها وجود دارد. 
بنابراین ســؤال این اســت که سفر آقای 
امیرعبداللهیان به این معناســت که ایران 
از شــروط خــودش در مورد احیای برجام 
عقب نشــینی کرده یا به این معناست که 
می خواهــد چهارچــوب جدیــدی برای 
مذاکرات پیشــنهاد بدهد. درست است که 
در اظهــارات آقــای امیرعبداللهیان میل 
بــه احیای مذاکرات از ســوی ایران دیده 
می شود، اما در مورد موارد اختلافی و اصلی 
که باعث بن بست در اجرای برجام شده ما 
موضع رســمی از ایران نشنیدیم که آیا در 
مورد بحث های مسائل مهم پادمانی ایران 

از مواضع خودش کوتاه آمده یا خیر.
دربــاره نقش عمان و قطر و تلاش شــان 
برای از سرگیری مذاکرات برجام معتقدم 
این مســاله در نهایت به اراده هر دو طرف 

برمی گردد. شکی در این نیست که تبادل 
پیام ها مهم اســت اما در نهایت بازیگران 
براساس شرایط محیطی و منافع خودشان 
عمل می کنند. یعنی برداشتی که در طرف 
مقابــل یعنی آمریــکا و اروپا وجود دارد با 
برداشتی که در ایران وجود دارد فعلًا ما را 
به این وضعیت یعنی بن بست در مذاکرات 

رسانده است.
 واســطه گری و انتقال پیام شــاید بتواند تا 
حدی مشــکل عدم ارتباط را حل کند ولی 
واقعیت این اســت که خیلی نمی تواند در 
شــرایط فعلی باعث تغییر معادلات حاکم 
بر مذاکرات شــود. یعنی یکی از دو طرف 
باید بالاخره از خواسته های خود کوتاه بیاید 
تــا ما دوباره به آن نقطــه تعادل یا توافق 
بازگردیم. تحلیل شــرایط میز مذاکرات و 
شرایط بیرونی حاکم بر میز مذاکرات نشان 
می دهد که فعلًا از آن نقطه دور شــدیم و 
اگر بخواهیم به آن نقطه برگردیم یکی از 
دو طــرف یعنــی ایران و آمریکا یا ایران و 
غرب باید از خواسته های خود کوتاه بیایند 
و ما هنوز نشــانه ای دال بر اینکه ایران یا 
آمریکا بخواهند از مواضع شان کوتاه بیایند.

برنامه برجامی ایران در عمان

کوروش احمدی
تحلیلگر سیاست 

خارجی

رویدادهفته

رحمان قهرمان پور
تحلیلگر مسائل بین الملل

یادداشت

نسرین وزیری
روزنامه نگار

 باید با دیگران، ارتباط برقرار کنیم
آیت الله جوادی آملی:
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سال هفتم
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طبق گفته 
مدیر عامل 
شرکت شاتل، 
میزان پهنای 
باند اینترنت 
این شرکت 
بیش از 
۶0 درصد و 
درآمدها بیش 
از 40 درصد 
کاهش یافته 
است. البته به 
جز هزینه های 
مستقیم پهنای 
باند هزینه های 
دیگر این 
شرکت که 
حدود 80 
درصد هزینه ها 
را شامل 
می شود، 
همچنان ثابت 
مانده یا با تورم 
کشور رو به 
افزایش است.

افزایــش رقــم بودجه به دلیل نرخ تورم اجتناب ناپذیر اســت. وقتی 
هزینه های شخصی افراد افزایش یافته و بودجه هم همین افزایش 
نرخ تورم را نشان می دهد و در این شرایط هزینه ها دولت هم افزایش 
می یابد و علی رغم افزایش نرخ تورم گویا میزان افزایش دستمزد و 
حقوق در بودجه سال آینده ۲۰ درصد در نظر گرفته  شده است بنابراین 

کارمندان دولت ناراضی خواهند بود.
برای امسال میزان حقوق و دستمزد ۱۰ درصد افزایش پیدا کرد و اگر 
برای سال آینده ۲۰ درصد دستمزد افزایش یابد، فاصله قابل توجهی 
با نرخ تورم خواهد داشت و اگر هم بخواهند نسبت به افزایش پلکانی 
نرخ حقوق اقدام کنند این ۲۰ درصد افزایش حقوق و دستمزد شامل 
تمام کارکنان دولت نخواهد شد و حقوق عده ای کمتر از ۲۰ درصد 
هم افزایش پیدا خواهد کرد. موضوع مهم این است که سال گذشته 
به مردم این وعده داده شد که حقوق را ۱۰ درصد افزایش می دهیم 
و ســال آینده با افزایش نرخ تورم مواجه نخواهیم شــد اما این اتفاق 
نیفتاد.در واقع دولت گیر کرده اســت و همین بودجه ای که در این 
شرایط سقف آن را افزایش داده نارضایتی کارمندان دولت را در پی 
دارد. باید به این موضوع تاکید داشت که کارمندان ناراضی هم کار 
نمی کننــد و کیفیت عملکردها کاهش پیدا می کند. این تصمیمات 
در حالی است که رییس جمهوری در اولین نشست بعد از انتخابات 
وعــده بهبــود و اصلاح فضای اداری را به کارمندان داده بود. نه تنها 
این وعده رییس جمهوری محقق نشد بلکه فضای اداری با این میزان 
افزایش حقوق و دستمزد بدتر هم خواهد شد و این نارضایتی بر روی 
عملکــرد کارکنــان اثر می گذارد، به دنبال این روند احتمال افزایش 
فسادهای اداری وجود دارد و نارضایتی کارمندان دولت فسادآور است.

عامل تمام مشــکلات این اســت که دولت نتوانست تورم را کنترل 
کند. به معنای واقعی دولت گیر کرده است و با وجود کسری بودجه 
اگر به همین میزان سقف بودجه ۱۴۰۲ بالا نمی رفت اوضاع بسیار 
بدتر می شــد، باید توجه داشــت که عمده هزینه های دولت حقوق و 
دســتمزد اســت که این میزان را به مراتب کمتر از نرخ تورم افزایش 
داده  و این اقدام به این معنا اســت که کارمندان دولت به شــدت در 

حال فقیرتر شدن هستند.
درباره ادعای وزیر اقتصاد مبنی بر کاهش نرخ تورم از سال آینده و 
تاییــد گزارش هــای بین المللی آغاز روند کاهش نرخ تورم در ایران ، 
باید به مقامات وزارت اقتصاد یا رییس سابق بانک مرکزی گفت که 
به عنوان نمایندگان دولت مردمی، نظر مردم را درباره احتمال کاهش 
نرخ تورم بپرســند. این موضوعات مساله را تغییر نمی دهد، واقعیت 
تورم، آن حس مردم اســت و این موضوعات احســاس مردم نسبت 
به افزایش نرخ تورم را تغییری نمی دهد.این افراد یک تفســیر غلط 
از یک عدد درست در اقتصاد دارند. درست است که نرخ تورم نقطه 
نقطه تا حدود جزئی نزولی شــده اما نرخ تورم به بیش از ۴5 درصد 
رسیده اســت و نمی توان رقم تورم عمومی را ملاک قرار داد چراکه 
سفره مردم نسبت به سال گذشته کوچک تر و تا صد در صد گران تر 
شده است و همه مردم این تغییر را حس می کنند و شاخص تورم در 
قیمت مواد غذایی را هم این افزایش را تایید می کند. اما به هر حال 
وزیر اقتصاد و سایر مسئولان به دنبال درست کردن کارنامه مثبت 
از عملکرد خودشان هستند و این موضوعات را مطرح می کنند.وقتی 
که حقوق و دستمزدها نسبت به افزایش تورم اصلاح نشوند و قدرت 
خرید مردم کاهش پیدا کند و نتوانند کالا و خدمات خریداری کنند، 
طبیعتا بنگاه ها امکان افزایش قیمت ها با همان ســرعت گذشــته را 
نخواهند داشت. به قیمت فقیرتر شدن مردم و نه با اصلاح قیمت ها 
ادعای کاهش نرخ تورم را دارند. طبیعتا وقتی مردم قدرت خرید نداشته 
باشند بنگاه ها هم نمی توانند سرعت افزایش قیمت را بالا ببرند.یادمان 
باشد که سال گذشته هم آقای خاندوزی و صالح آبادی وعده کاهش 
نرخ تورم را داده بودند اما به یکباره نرخ تورم نقطه به نقطه صعودی 
شد و افزایش یافت. اگر بخواهند نسبت به اصلاح قیمت های حامل 
های انرژی اقدام کنند به طور قطع روند تورم صعودی و افزایشــی 
خواهد بود.موضوع مهم این است که کاهش یک درصدی و کمتر از 
آن در اعدادی به بزرگی 3۸ درصدی تاثیر معناداری نخواهد داشت 
شبیه به بیماری حادی با تب ۴۰ درجه است که در ساعاتی هم تب 
آن از ۴۰ درجه به 3۹ درجه می رسد اما این کاهش درجه به معنای 
بهبودی آن بیمار نیســت. مساله این است که وضع عمومی اقتصاد 

کشور خوب نیست.

همتی:
  دولت تثبيت نرخ ارز و رانت در ٧ پله بالاتر 

را انتخاب كرد

خبرآنلاین: عبدالناصر همتی، رییس اسبق بانک مرکزی نوشت: قبل 
از حــذف ارز ترجیحــی یــا به اصطلاح جراحی اقتصادی و بعد از آن 
سؤالاتی را مطرح کردم، یکی از سؤالات این بود: اگر قیمت ارز آزاد 
از ارز نیمــا فاصلــه بگیــرد، تثبیت نرخ ارز و رانت را ادامه مي دهید یا 

افزایش قیمت کالاهای اساسی و ضروری را می پذیرید؟
او در ادامه نوشت: دیروز پاسخم را دریافت کردم و لذا، عملا تثبیت 
در ۷ پله بالاتر را انتخاب کردید! حال سؤالی که امروز مطرح است: 
افزایش فاصله نرخ آزاد ارز با نرخ ارز نیما، موجب افزایش قاچاق به 
خارج و بالا رفتن تقاضای کالاها با نرخ تثبیتی می شــود. با فرض 
تــداوم تحریمهــا، برای جلوکیری از تخریب تولید و روند منفی تراز 

تجاری چه تدبیری دارید؟

چرایی افزایش 
سقف بودجه ۱۴۰۲ 

تحلیل من درباره جلسه اخیر مجلس با موضوع رسیدگی به 
اقدامات و سیاست های ارزی دولت، این است که مشکل حوزه 
اقتصادی درباره افراد نیســت، بلکه موضوع سیاست گذاری 
کلان و اتفاق نظر درباره چگونگی تصمیم گیری هاست.ما در 
اقتصاد سه موضوع کلان تحت عنوان »ارز، نرخ بهره و نرخ 
تورم« داریم. مشکل آنجاست که ابتدا باید رابطه این سه عامل 
را بدانیم و بشناسیم. سیاست گذاران کلان کشور در دولت، 
بانک مرکزی و مجلس باید با هم تفاهم کنند و به اتفاق نظر 
برسند که کدام یک از این سه مورد پیشران و کدام یک تابعی 
از دیگری است. در حال حاضر سه نگاه وجود دارد، نگاه اول 
آن است که ارز، تابعی از تورم بوده و به آن وابسته است، برآیند 

چنین نگاهی آن است که دولت و بانک مرکزی وظیفه ای 
در قبال حفظ ارزش پول ملی و ارزش اسمی دلار ندارند.نگاه 
دیگری که در مقابل دیدگاه قبلی قرار دارد این است که اتفاقاً 
وضعیت ارز بر نرخ تورم تأثیر دارد و شوک های بازار ارز موجب 
جهش تورم می شود. این دیدگاه معتقد است که با کنترل قیمت 
ارز می توان تورم را نیز کنترل کرد.در کنار این دو دیدگاه نگاه 
دیگری وجود دارد که معتقد است، »نرخ بهره« پیشران است 
و بــر تــورم و ارز تأثیــر دارد به طوری که با افزایش نرخ بهره 
می توان قیمت ارز را کاهش داد و تورم را کنترل کرد.این ها 
بحث های جدی در اقتصاد است که باید میان مجلس، دولت 
و بانک مرکزی بر سر آن تعیین تکلیف صورت بگیرد. اداره 

کشور مثل دانشگاه نیست که هر کسی نظری داشته باشد و 
چنین اختلاف نظرهایی پذیرفتنی باشد. این نهادها مسئولیت 
سیاستگذاری های کلان اقتصادی را بر عهده دارند و باید به 
اتفاق نظر برسند، چرا که در این زمینه نمی توان با آزمون و 
خطا عمل کرد.پیشنهاد من این است که بانک مرکزی بانی 
شود و جلسات جدی و کارشناسی با نمایندگان مجلس، وزارت 
اقتصاد، اصحاب رسانه و اندیشمندان دانشگاهی تشکیل دهد. 
تکلیف این اختلاف نظر باید مشــخص شــود. تا زمانی که 
راهبرد مشخصی درباره این مسائل اقتصادی وجود نداشته 
باشد، ما بر سر چه چیز و برای کدام موضوع می توانیم بحث 

و تصمیم گیری کنیم؟

متضررهای
 فیلترینگ

گزارشی از ورشکستی بر اثر اعمال 

محدودیت   اینترنت   در کشور؛

گروه اقتصادی: بیش از ســه ماه از اعمال محدودیت 
بــرای دو پلت فرم خارجــی می گذرد؛ در این مدت، 
بارها به مشــکلات و ضررهای ناشی از محدودیت 
دسترسی به اینترنت برای کسب و کارهای مجازی 
اشاره شده و اخیراً اپراتورهای تلفن همراه و اینترنت 
هــم اعلام کردند در این مدت خســارت دیده اند و 
حتی طبق برخی برآوردها خطر ورشکستگی برخی 

از آن ها را تهدید می کند.
طی روزهای گذشــته نامه هایی باسربرگ و امضای 
مدیران برخی اپراتورهای تلفن همراه که از کاهش 
درآمدشان در مدت زمان اعمال محدودیت اینترنت 
حکایت داشت، در فضای منتشر شد. در هر کدام از 
این نامه ها مدیرعامل شــرکت ها اعلام کرده اند به 
واسطه شرایط ایجاد شده در چند ماه اخیر با کاهش 

درآمد رو به رو شده اند.
ضرر ۱۰ میلیارد تومانی شرکت مبین نت ��

به عنوان نمونه در نامه منتسب به شرکت ارتباطات 
مبین نت به تاریخ ۲3 مهرماه امســال اســت، مدیر 
عامل این شــرکت به رئیس سابق سازمان مقررات 
و ارتباطات رادیویی اعلام کرده اســت که به دلیل 
محدودیت های ایجاد شــده در شبکه های اینترنت 
کشــور، این شــرکت در اثر افت شدید ترافیک دیتا 
که حدود 3۰ درصد می شــود، متحمل ضرر و زیان 
۲5 درصــد درآمدی در حد ۱۰ میلیارد تومان در ماه 

شده است.
طبق این نامه، حســین طهرانی از ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی کشور درخواست کرده 
رهنمودهای لازم در زمینه چگونگی جبران ضرر و 

زیان های گفته شده ارائه شود.
کاهش بیش از ۴۰ درصدی درآمد شرکت شاتل ��

در نامه دیگری که منتسب به شرکت شاتل مربوط 
است گفته شده حوادث اخیر در کشور و به دنبال آن 
ایجاد محدودیت های گسترده در دسترسی کاربران 
به شــبکه های اجتماعی، پیام رســان ها و بسیاری 
از وب ســایت ها و آدرس های اینترنتی تأثیر بســیار 
جدی بر مصرف پهنای باند و درآمد شــرکت رایتل 

داشته است.
طبق گفته مدیر عامل شرکت شاتل، میزان پهنای 
باند اینترنت این شرکت بیش از ۶۰ درصد و درآمدها 
بیش از ۴۰ درصد کاهش یافته اســت. البته به جز 
هزینه های مســتقیم پهنــای باند هزینه های دیگر 
این شــرکت که حدود ۸۰ درصد هزینه ها را شــامل 
می شــود، همچنان ثابت مانده یا با تورم کشــور رو 

به افزایش است.
احمــد نخجوانــی همچنین در این نامه تأکید کرده 
اســت این شرایط بحرانی تحت هیچ شرایطی قابل 
تحمــل نیســت و باید برای این بحــران چاره ای 

اندیشیده شود.
ارسال دو نامه از سوی ایرانسل به رگولاتوری ��

امــا اپراتور دوم تلفن همراه هم به دنبال زیان هایی 
که در این مدت متحمل شــده، دو نامه به ســازمان 
تنظیــم مقررات و ارتباطــات رادیویی در دو تاریخ 
متفاوت نوشــته اســت. در نامه اول با عنوان جبران 
خسارت ناشی از اعمال محدودیت بر روی ترافیک 
ورودی بین الملل که تاریخ آن برای ۲۹ آبان است، 
مدیر عامل این شــرکت به رگولاتوری اعلام کرده 
است با توجه به استمرار وضعیت موصوف، درآمد از 
دست رفته شرکت ایرانسل از خدمات دیتا از تاریخ 
۲۹ شــهریور تــا تاریخ ۷ آبان بالــغ بر ۸۰۰ میلیارد 

تومان بوده است.
»درخواست مساعدت و صدور دستور جهت جبران 
خســارت وارده ناشی از اعمال محدودیت بر پهنای 
باند اینترنت بین الملل« عنوان نامه دیگر ایرانســل 
در تاریخ ۲ آذر امســال اســت که مشــابه نامه قبلی 
بوده و در آن بیژن عباسی آرند - مدیرعامل شرکت 
ایرانسل - خطاب به رئیس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی از کاهش نیمی از ظرفیت شبکه 
خبر داده و گفته شــده استمرار محدودیت ها، مانعی 
جدی برای ادامه فعالیت ایرانسل است و این شرکت 

به حمایت و مساعدت نیاز دارد.
شرکت رایتل در آستانه ورشکستگی ��

پیش از انتشــار نامه های مذکور، شرکت رایتل هم 
طــی نامه ای به وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
از کاهش درآمدهای خود به دلیل اعمال محدودیت 
بر اینترنت خبر داده بود. در این نامه یاسر رضا خواه 
مدیر عامل شــرکت رایتــل از احتمال خروج رایتل 
از بــازار به دلیل محدودیت های اینترنتی و کاهش 

درآمد خبر داد.
وی در ایــن نامــه که تاریخ آن برای ۹ آبان اســت 
گفته بود ترافیک روزانه شبکه رایتل از حدود ۱5۰۰ 
ترابایت در ابتدای شهریورماه به کمتر از ۷۰۰ ترابایت 
در اوایل مهرماه رســیده اســت. مدیرعامل رایتل 
همچنیــن اعلام کرده بــود درآمد از محل اینترنت 
)که ۸۶ درصد درآمد رایتل اســت( تحت شعاع قرار 
گرفته و موجب کاهش ۱۴ میلیارد ریالی درآمد روزانه 
و ازدست رفتن حدود 3۰۲ میلیارد ریال از درآمد کل 
طی ۲۱ روز ابتدایی اعمال محدودیت ها شده است.

پس از انتشار این نامه ها که خطاب به سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی نوشــته شده است، این 
سازمان در زمینه تأیید و صحت اعتبار آنها به ایسنا 
اعــلام کرد: رگولاتوری نامه درخواســت اپراتورها 
درباره جبران خســارت ناشــی از اعمال محدودیت 
برروی ترافیک ورودی بین الملل را دریافت کرده و 

موضوعات طرح شده در حال بررسی است.
طبق اعلام ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی، برای بررســی دقیق تر موضوع در تعامل 
با اپراتورها، اطلاعاتی شــامل آمار تعداد مشترکین، 
میــزان ترافیک و درآمــد داده به تفکیک ترافیک 

داخلی و بین الملل از آن ها درخواست شده است.
در حــال حاضر، تلاش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات بر این است که با بسترسازی برای ارائه 
ســرویس های جدید و توسعه پلتفرم های داخلی، 
ضمــن افزایــش رضایتمندی کاربــران، موجب 
افزایش درآمد اپراتورهای ارتباطی و تحقق اهداف 
شبکه ملی اطلاعات شود.اما عیسی زارع پور - وزیر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات - با تأیید کاهش 
ترافیک بین الملل اپراتورها به خاطر محدود شدن 
اینستاگرام و واتساپ گفت که درآمد اپراتورها فقط 
از ترافیک بین الملل نیســت و آن ها صوت دارند، 
خدمــات ارزش افــزوده دارند و همچنین ترافیک 
داخــل. مجموع ترافیک داخل و خارج کشــور در 
این ایام نســبت به قبل بیشــتر هم شده و تولید و 
مصرف ترافیک در داخل کشور افزایش پیدا کرده 
و این هم برای اپراتور درآمد است. درست است که 
تعرفه اش کمتر است و نیم بهاست ولی برای اپراتور 
درآمد دارد.به گفتهٔ او اگرچه ترافیک بین الملل کم 
شده اما درآمد صوت و مکالمات مردم افزایش پیدا 
کرده است؛ وی همچنین گفته بود: در هر صورت 

بررسی می کنیم. ما متولی این حوزه هستیم و نباید 
اجازه دهیم مشــکلی برای اپراتورها به وجود بیاید 
چون آن ها پیشــران حوزه اقتصاد دیجیتال کشور 
هســتند و اگر مشــکلی پیدا کنند بقیه هم مشکل 

پیدا می کنند.
اما وزیر ارتباطات از پیشــنهاد مصوبه ای به شورای 
عالــی فضای مجازی برای بهبود وضعیت اپراتورها 
خبر داد و گفت که این پیشنهاد قرار است در جلسه 
بعدی مطرح شــود و در آن امکانات جدیدی برای 
اپراتورهــا و مدل جدیــدی برای اقتصاد در زنجیره 

اقتصاد دیجیتال پیشنهاد شده است.
البته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در گفت وگو با 
یک رسانه، نسبت به نامه رایتل مبنی بر ورشکستگی 
این اپراتور، واکنش نشان داد و گفت این نامه مربوط 
به بیش از یک ماه پیش است و در این مدت اتفاقات 

زیادی در کشور افتاده است.
زارع پور معتقد است که ترافیک مصرفی و تولیدشده 
در کشــور افزایــش پیدا کــرده و طبیعتاً درآمد این 
اپراتورها هم از طریق مکالمه افزایش یافته اســت. 
بنابراین این نامه که اکنون رســانه ای شده، مبنای 
تخصصی ندارد. در حال بررسی جبران ضرر و زیان 

آسیب دیدگان از اتفاقات اخیر هستیم.
وی معتقــد بــود عده ای تــلاش دارند ضعف های 
مدیریتــی خود را بــه گردن اتفاقات اخیر بیندازند و 
شــرکت رایتل از گذشته مشکلات مالی داشته و ما 
در حال بررســی این نامه هســتیم اما ورشکستگی 

محرز نشده است.
فیلترینــگ تنها دلیل کاهش درآمدهای رایتل  ��

نیست
همچنین حجت الاســلام سیدمحمدرضا میرتاج 
-رئیس فراکســیون راهبردی مجس شــورای 
اســلامی- در گفت و گو با ایسنا دراین باره گفته 
بــود ایــن نامه جنبه فنــی و تخصصی ندارد چرا 
که متاســفانه این اپراتور در ابتدای امر در توسعه 
زیرساخت های خود نتوانست به خوبی عمل کند و 
به تبع آن نتوانست توسعه زیرساخت های ارتباطی 
در ســطح مشترکان کشور را داشته باشد و سهم 
بــازار آن از بازارهــای موبایــل کمتر از ۴ درصد 
اســت. وی معتقد اســت رایتل در بخش شبکه 
دیتــای موبایل کشــور در ابتدای دریافت پروانه 
خود، دارای ۲ سال دوره حفاظت سرمایه گذاری 
بود، اما نتوانســت زمینه توســعه در حوزه بازار را 
فراهم کند و بازار ۸۰ درصدی دیتا که در سال ها 
در اختیار داشت، در حال حاضر به ۴ درصد رسیده 
و علت آن ساختار رایتل در توسعه بازار و سرمایه 
گذاری مناســب بوده اســت؛ اکنون رایتل از نظر 
زیرســاختی وضعیت مناسبی ندارد و نتوانسته به 
خوبی طی چند سال گذشته توسعه یابد و کاهش 
درآمدها از ناحیه مشتریان در خصوص این اپراتور 
به عوامل دیگری بســتگی دارد و صرفاً ناشــی از 
مقوله فیلترینگ نیست و عملًا این اپراتور همانند 
اپراتورهای مجازی وابسته به دو اپراتور دیگر در 

زیرساخت های رادیویی خود است.
از اپراتور همراه اول چه خبر؟ ��

طبق بررســی های انجام شده، نامه ای از سوی این 
اپراتور در این زمینه منتشــر نشــده است اما اوایل 
آبــان ماه خبــری مبنی بر کاهش درآمد این اپراتور 
نسبت به شهریورماه منتشر شده بود. بر اساس این 
گــزارش، درآمــد اپراتور همراه اول از محل کارکرد 

خطوط تلفن همراه در مهرماه )دوره اختلال اینترنت( 
نســبت به شــهریورماه بیش از ۷۴3 میلیارد تومان 
کاهش یافته بود.پیگیری ایســنا در آن زمان از این 
اپراتور برای کســب اطــلاع از صحت این موضوع 
به این نتیجه رســید که همه اطلاعات مالی همراه 
اول به دلیل اینکه یک شــرکت بورســی اســت در 
کدال قرار دارد و عدد منتشر شده مربوط به مقایسه 
درآمد اپراتور از محل کارکرد خطوط تلفن همراه در 
مهرماه )دوره اختلال اینترنت( نسبت به شهریورماه 

هم درست است.
اما ســازمان نظام صنفی رایانه ای اســتان تهران 
هــم آمــار ضرر و زیان وارد شــده بــه اپراتورها را 
در پــی محدودیت هــای اینترنتــی را در قالب یک 

اینفوگرافیک به شرح زیر منتشر کرده است.
در هــر حــال، کارشناســان معتقدنــد اپراتورها از 
بزرگتریــن زیان کنندگان شــرایط فعلی اینترنت 
در کشــور چــه از بعد قطعی و چــه از محل اعمال 
فیلترینگ هســتند. این شرایط برای اپراتورها مثل 
یک تیر سه شاخه است و به نظر می رسد حداقل از 
سه جنبه متصرر می شوند. اول اینکه نزدیک به ۶۰ 
تــا ۷۰ درصد از درآمد اپراتورهای همراه از اینترنت 
است و طبق آمار و برآوردهای انجام شده با اعمال 
محدودیت بر اینترنت در کشور، حدود 3۰ تا 35 درصد 
مصرف و فروش اپراتورها در زمینه اینترنت کم شده 
و در نتیجه مشــخص اســت که این موضوع تأثیر 
حداقل ۲۰ درصدی در کل درآمد، مصرف و اینترنت 
آن ها داشته و به عبارتی درآمدشان کم شده است.

جنبه دوم زیان از لحاظ اقتصادی افزایش فروش و 
مصرف پهنای باند داخلی است چرا که تعرفه پهنای 
باند داخلی نیم بهاســت و ترافیک نیم بها هم برای 
اپراتورها سودی ندارد و حتی روی فروش پهنای باند 
داخلــی اپراتورها در عمل یارانه می دهند، در نتیجه 
هرچقدر فروش پهنای باند داخلی جایگزین خارجی 
برای آنها بیشتر شود، سود آنها افزایش پیدا نمی کند. 
ضرر سوم، افزایش هزینه بابت تبادل ترافیک با ارائه 
دهندگان خدمات پایه کاربردی است. طبق مصوبه 
3۱۸ کمیســیون تنظیم مقــررات ارتباطات وزارت 
ارتبطــات و فناوری اطلاعــات، اپراتورها موظف 
هســتند کــه برای خدمات پایــه کاربردی داخلی، 
بــه ازای ترافیکــی که در مرکــز IXP با آنها مبادله 
می کننــد، پــول پرداخت کنند و چــون در این ایام 
 مصرف آنها زیاد شده، پولی هم که آنها برای ترافیک 
peer to peer می پردازنــد، افزایش پیدا می کند و 
در نتیجه یک اپراتور به یک پیام رســان اگر مثلًا در 
مــاه ۱۰ میلیارد تومان پرداخت می کرد، اکنون باید 
چند برابر بیشتر مثلًا ۲۰ تا 3۰ میلیارد پرداخت کنند.

راه حل چیست؟ ��
برخی تحلیلگران می گویند زیان اپراتورها از شرایط 
اخیر اینترنت و محدودیت در پهنای باند بین الملل، 
سه راه جبران دارد: یک افزایش تعرفه، دو افزایش 
مصرف و ســومی جبران توسط دولت است. اعمال 
شــرط اول در شــرایط فعلی مشکل و چالشی است 
و شــرط دومی بــا محدودیت های موجود در کوتاه 
مدت محقق نمی شود و در نهایت شرط سومی هم 
وضع بودجه اجازه نمی دهد. با این اوصاف درنهایت 
باید دید در شــرایط رخ داده، اپراتورها برای جبران 
خســارت های چه اقدامی انجام می دهند یا از سوی 
مســوولان مربوطه چه راه حل و چاره ای اندیشیده 

خواهد شد.

مشکل کجاست؟

محسن زنگنه
نماینده مجلس

یادداشت

کامران ندری
اقتصاددان

بازتاب

یاسمین نسبتی
روزنامه نگار

۴۰ ســال اســت درباره این بحث اساسی به جمع بندی 
نرسیده ایم؛ اما باید بدانیم تا زمانی که ارز را یک تابع وابسته 
به تورم بدانیم به طور قطع، شوک های بازار ادامه خواهد 
داشت. نظر وزیر اقتصاد نیز به این دیدگاه نزدیک است.

سرمقاله
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گروه اجتماعی: اواخر ســال گذشــته سلسله جلساتی در کمیته 
عمران شــورای شــهر تهران پیرامون بررســی وضعیت 
فرونشســت زمین در شــهر تهران برگزار شــد که هدف از 
برگزاری این جلســات، تدوین گزارشــی در مورد وضعیت 
فرونشست در کشور و تهران و ارائه آن به شورایعالی استان ها 
و پــس از آن ارائــه لایحه ای به مجلس بود تا بالاخره متولی 
و دستگاه مسئول فرونشست زمین در کشور مشخص شود 
و حالا بعد از گذشــت حدوداً یکســال، آخرین وضعیت این 
 مهم نشــان می دهد که هنوز بررســی ایــن موضوع ادامه 

دارد.
حجت الســلام محمدآقامیری رئیس کمیته عمران شورای 
شــهر تهران در گفت وگو با ایســنا، در مورد علت فرونشست 
زمین با تاکید بر اینکه اغلب فرونشست ها در کشور به علت 
بهــره بــرداری بیش از حد آبهــای زیرزمینی اتفاق میوفتد، 
می گوید: فرونشست ها غالباً در نتیجه افت تراز آب زیرزمینی 
بر اثر پمپاژ و برداشت آب زیرزمینی، نفوذناپذیر کردن سطوح 
شــهری، انحراف روان آب ســطحی و اجرای سیستم های 
جمــع آوری فاضلاب شــهری رخ می دهد کــه این پدیده 
مخصوص ایران و تهران نیســت؛ بلکه فرونشســت زمین 
مشــکلات اساســی و روزافزونی را در بسیاری از کشورهای 
جهان اعم از مکزیک، استرالیا، کلمبیا، چین، آمریکا، و... به 
خصوص در نقاط خشک و کم باران ایجاد کرده و در ایران 
نیز باید بگویم که تقریباً تمام دشت های کشور که آب شیرین 
زیرزمینی دارند در معرض خطر جدی فرونشست قرار دارند.

فرونشست آخرین و غیرقابل بازگشت ترین مرحله از  ��
فرآیند بیابان زایی

وی با بیان اینکه دقت داشته باشیم که فرونشست پدیده ای 
خطرناک است که به عنوان آخرین و غیرقابل بازگشت ترین 
مرحله از فرآیند بیابان زایی شــناخته می شود، می افزاید: در 
حال حاضر حدود ۲۹ استان درگیر فرونشست شدند و این در 
حالی است که  فرونشست زمین پدیده ای غیرقابل برگشت 
است که علاوه بر اثرگذاری مستقیم بر سازه ها و زیرساختها در 
اطراف محدودهٔ فرونشست، موجب بروز مخاطرات جانبی و 
کاهش تاب آوری در برابر سایر مخاطرات نیز می شود؛ چراکه 
این پدیده با ایجاد تغییر در وضعیت توپوگرافی منطقه و تراکم 
خــاک و کاهش نفوذپذیــری می تواند موجب بروز تغییرات 
چشمگیری در هیدرولوژی منطقه شود و مناطق شهری به 
دلیل تراکم جمعیت، ســاختمان ها و شریان های حیاتی و... 

در مقابل فرونشست آسیب پذیرتر هستند.
فرونشست در ایران بسیار جدی است ��

آقامیری با بیان اینکه 55 سال از اولین گزارشات مشاهده 
فرونشســت زمین در ایران می گذرد؛ اما متاسفانه علیرغم 
هشدارهای متخصصان امر تاکنون قوانین چندان کارآمدی 
در خصوص فرونشســت وضع و اجرایی نشده است، ادامه 
می دهد: در قوانین بالادستی فعلی قوانینی که در آن مستقیماً 
در خصوص فرونشست زمین اشاره شده باشد، بسیار محدود 
بوده و جوابگوی این پدیده بحرانی و روبه رشد نیست، این 
در حالی است که فرونشست در ایران بسیار جدی است. پس 
با توجه به اهمیت موضوع فرونشســت و اثرات همه جانبه 
آن از یک طرف و نبود قوانین جامع و کارآمد از طرف دیگر، 
ســبب شد تا در کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران 
با همکاری شورایعالی استان ها جلسات متعدد تخصصی با 
حضور مسئولین دستگاه های ذیربط، متخصصان و اساتید 
دانشگاه های معتبر در خصوص واکاوی پدیده برگزار شود 
که در این جلسات تلاش شد تا ضمن بررسی راهکارهای 
فنی و اجرایی در زمینه کنترل و مقابله با تاثیرات فرونشست، 
نواقص و ضعف های قوانین موجود نیز احصاء شود.وی در 
مورد نتیجه برگزاری این جلســات با متخصصان می گوید: 
در حال حاضر این طرح در کمیســیون های شــورایعالی 
استان ها در حال بررسی است و هنوز جلسات بررسی نهایی 
 آن بــا حضور اســاتید و متخصصان امــر در حال برگزاری

 است. 
هرچند که براســاس برنامه ریزی هایمان این طرح باید در 
آبان و نهایتاً آذرماه ســالجاری نهایی و در قالب لایحه به 
مجلس ارسال می شد؛ اما متاسفانه تعدادی از دستگاه ها با 
ما خوب همکاری نکرده و برخی نیز در معرفی نماینده تام 
الاختیار چندماهی تعلل کردند و این مســائل سبب شد که 
جمع بندی نهایی این طرح به طول بیانجامد؛ اما امید داریم 
تا قبل از آغاز ســال جدید این لایحه از طریق شــورایعالی 

استان ها به مجلس ارسال شود.

در بخش های 
جنوبی کشور 
هم می توان 
به استان 
خوزستان 
اشاره کرد که 
طی سال های 
اخیر کم وبیش 
با معضل 
کمبود آب، به 
ویژه در زمینه 
دامداری و 
تغذیه دام های 
سنگین، 
دست وپنجه 
نرم می کند. 
در استان 
سیستان و 
بلوچستان هم 
گزارش های 
متعددی از 
کاهش منابع 
آبی دریافت 
شده است. 
در مناطق 
شمالی استان 
سیستان و 
بلوچستان، 
کم آبی نه تن ها 
باعث لطمه 
به کشاورزی 
شده، بلکه 
به قدری اثرگذار 
بوده که سبب 
کوچ دادن 
بخشی از 
جمعیت استان 
به استان های 
شمالی شده 
است.
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شیوع کرونا با چاشنی هوای آلوده
گروه اجتماعی: در کنار آلودگی هوا حالا دوباره زنگ 
هشدار درباره شیوع مجدد کرونا به صدا در آمده است. 
این در حالی اســت که کمیته اضطرار آلودگی هوای 
تهران دیروز اعلام کرد که هوای پایتخت در وضعیت 
»قرمز« و »بنفش« قرار دارد. وضعیتی که البته شامل 
دیگر کلانشهرها هم می شود.در این شرایط احتمال 
ورود کشور به پیک هشتم کرونا هم چند روزی است 
که دغدغه کارشناســان و مسوولین وزارت بهداشت 
شده و آنها را به تکاپو انداخته تا با توصیه های بهداشتی 

به مردم درباره اســتفاده از ماســک و تزریق دُز یادآور 
واکســن کرونا بلکه بتوانند از تکرار اتفاقات سالهای 
گذشته جلوگیری کنند. ویروسی که گفته می شود در 
شــکل سویه های جدید فعالیت خود را از سرگرفته و 
موجبات نگرانی بسیاری از کشورها بخصوص چین 
را فراهم ســاخته است.درواقع با افزایش ۲۰ درصدی 
شــیوع زیرســویه جدید کرونا در دنیا که ابتلای آن 
از کشــور چین آغاز شــده و مشاهده مواردی از ابتلا 
به این زیرســویه در کشــور، گمانه زنی ها نسبت به 

افزایش شیوع دوباره کووید در ایران و احتمال برقراری 
محدودیت های کرونایی قوت بیشتری گرفته است.

بر این اســاس، حمیدرضا جماعتی دبیر کمیته علمی 
کشوری مقابله با کرونا به ایسنا، گفت به نظر می رسد 
موج هشــتم از دو - ســه هفته آینده شروع به افزایش 
می کند و تا عید این پیک را خواهیم داشــت و ســپس 
بــه تدریج در روند نزولی منحنی قرار می گیریم.وی 
درباره لزوم افزایش تســت و غربالگری ها، گفت: بر 
اساس شرایط افزایش تست های کرونا انجام می شود. 

وضعیت قرمز منابع آبی
 »تدبیر تازه«   از کاهش  منابع آبی کشور  گزارش می دهد

  نیم قرن بی تفاوتی نسبت 
به فرونشست در ایران

گزارش

گروه اجتماعی: کمبود آب یکی از مشــکلات اساسی 
در کشــور ما اســت که طی چند دهه اخیر به بحرانی 
تبدیل شــده که از طرفی خطر خشکســالی را با خود 
بــه همــراه دارد و از طرف دیگر نه تن ها تهدیدی در 
زمینه کاهش میزان آب شــرب به شــمار می آید، 
بلکه بســیاری از فعالیت های وابسته به آب از جمله 
کشاورزی را تحت تأثیر خود قرار می دهد. همانطور 
که چندی پیش علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست، در خصوص وضعیت آبی کشور هشدار 
داد که »چراغ های قرمز وضعیت تأمین آب کشــور 

روشن شده است.«
اگرچــه کمبــود آب به انــدازه کافی معضل بزرگی 
اســت، اما باید توجه داشــت که اقداماتی همچون 
بهره برداری هــای بی رویــه و مــداوم از آب های 
زیرزمینــی، که در جهت جبــران کمبود منابع آبی 
صورت می گیرد، از دیگر عواملی است که این بحران 

را تشدید می کند.
احد وظیفه، رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکســالی، پیرامون همین مســئله در گفتگو با 
خبرآنلایــن می گویــد: »بهره برداری های بی حد و 
حساب از منابع زیرزمینی باعث شده که ذخیره این 
آب ها نیز افت بسیاری پیدا کند و خیلی از دشت های 
آبی کشور به دشت های ممنوعه تبدیل شود؛ این بدین 
معناست که منابع آبی در این مناطق ته کشیده و قابل 
بهره برداری نیست و زمین در حال فرونشست است.«

متن کامل این گفتگو در ادامه آمده است.
معضل کم آبی ریشه در چه عواملی دارد؟ ��

این کمبود عمدتاً وابســته به دو عامل اســت؛ یکی 
افزایش مصرف و نیاز آبی ما و دیگری کاهش میزان 
بارندگــی و به تبع آن بروز خشکســالی هایی که در 
کشــور پدید آمده است. بارندگی ها در ایران از حدود 
دو الی ســه دهه گذشته، کاهش چشمگیری داشته 
و ما از دهه هفتاد به بعد، هر ساله شاهد کم بارشی و 
خشکسالی در کشور بوده ایم. در این بین ممکن است 
میزان بارندگی در برخی سال ها قابل قبول بوده باشد؛ 
اما باید توجه داشت که جو بارشی حاکم بر کشور ایران 

محدود و ناچیز است.
صرف نظــر از عوامــل محیطــی و طبیعی،  ��

فعالیت های انســانی تا چه میزان در کمبود منابع 
آبی کشور مؤثرند؟

در رابطه با عواملی که منجر به کمبود آب می شود، 
می توان به موضوع افزایش جمعیت کشور و افزایش 
فعالیت هــای مختلف از جمله فعالیت های صنعتی و 
کشاورزی که مصرف و نیاز به آب را بالا برده است، 
اشاره کرد. برآیند این عوامل به مرور منجر به کاهش 

میزان آبِ در دسترس می شود.
در صحبت هایتان به کاهش میزان بارندگی، به  ��

عنوان یکی از مؤلفه های کمبود آب، اشاره کردید؛ 
چه عواملی در کاهش بارندگی نقش دارند؟

علل کاهش بارندگی برمی گردد به تغییرات اقلیمی 
و گرمایش جهانی. تغییرات اقلیمی ســبب کاهش 
فرکانس سیستم های عامل بارندگی یا کاهش تعداد 
گذر این سیستم ها در حین عبور از محدوده ایران در 
فصول بارندگی )بهار، پاییز و زمســتان( می شود. از 
طرف دیگر با روند افزایشــی دما، انتقال رطوبت به 
سمت خاورمیانه و بخصوص کشور ایران کمتر شده 
است. مجموع این عوامل باعث می شود هم بارندگی 
کمتری دریافت کنیم و هم به واســطه افزایش دما، 
تبخیر بیشــتری داشته باشیم؛ آبی که در دریاچه ها، 
رودها و ســدها جمع می شــود، با افزایش پتانسیل 
تبخیر، قابلیت ذخیره ســازی نخواهد داشت و درصد 

بیشتری از آن از دست ما فرار می کند.
بهره بــرداری از منابع آبی موجود در دل زمین  ��

می تواند جبرانی برای این کمبودها باشد؟
عواملی که پیش تر بدان اشاره شد، شاید توجیهی برای 
تأمین آب موردنیاز از طریق بهره برداری های گسترده 
از منابع زیرزمینی باشند، اما چیزی که خیلی به آن توجه 
نمی شود این است که همین برداشت ها به نوبه خود 
در تشدید معضل کم آبی نقش دارند؛ چرا که به واسطه 
ناکافی بودن بارش ها در ســرزمین ما، این منابع هم 
روزی به انتها خواهند رسید و ما دیگر جایگزینی برای 
آن سراغ نداریم. بهره برداری های بی حد و حساب از 
منابع زیرزمینی باعث شــده که ذخیره این آب ها هم 
افت بسیاری پیدا کند و خیلی از دشت های آبی کشور 
به دشــت های ممنوعه تبدیل شود؛ به عبارت دیگر، 
منابع آبی در این مناطق ته کشیده و قابل بهره برداری 

نیست و زمین در حال فرونشست است.
کدام مناطق از کشــور بیشتر در معرض تهدید  ��

خطر کم آبی هستند؟
خیلی از استان های کشور زیر تیغ این تهدید هستند؛ 

به طور مثال در بخش های مرکزی کشــور شــاهد 
بودیم که تابســتان گذشــته، کمبود شــدید آب در 
اصفهان، شکایت و نارضایتی کشاورزان آن منطقه 
و مناطق مجاور را برانگیخت. استان یزد هم به واسطه 
فعالیت های صنعتی با خطر کمبود آب مواجه شــده 
است. تابستان امسال نیز با بحران کمبود شدید آب 
شرب در همدان مواجه شدیم که مردم برای سیراب 

شدن از تانکرهای آبی استفاده کردند.
روند این بحران در پایتخت چگونه است؟ ��

اســتان تهران و البرز هم اغلب تحت تنش های آبی 
بوده اند؛ همانطور که هفته گذشــته شــاهد دریافت 
پیامک های اخطار کمبود آب از ســوی وزارت نیرو 
بودیم که در متن آن از شــهروندان درخواســت شد 
در مصــرف آب صرفه جویــی کنند تا کار به مرحله 

قطعی آب نرسد.
در مناطق جنوبی کشــور که نواحی خشک تری  ��

هستند، چطور؟
در بخش های جنوبی کشــور هم می توان به استان 
خوزستان اشاره کرد که طی سال های اخیر کم وبیش 
بــا معضل کمبود آب، به ویــژه در زمینه دامداری و 
تغذیه دام های سنگین، دست وپنجه نرم می کند. در 
استان سیستان و بلوچستان هم گزارش های متعددی 
از کاهش منابع آبی دریافت شــده اســت. در مناطق 
شمالی استان سیستان و بلوچستان، کم آبی نه تن ها 
باعث لطمه به کشاورزی شده، بلکه به قدری اثرگذار 
بوده که سبب کوچ دادن بخشی از جمعیت استان به 

استان های شمالی شده است.
بــا این اوصاف می توان گفت که کم آبی تقریباً  ��

سراسر کشور را تحت تأثیر قرار داده است؟
بله این بحران تقریباً به طرق مختلف تمام کشــور را 
تحت تأثیر قرار داده است به جز سواحل شمالی ایران، 
که البته در این زمینه استثنائاتی وجود دارد؛ گاهی اوقات 
ممکن است در این نواحی بارندگی وجود داشته باشد و 
با کم آبی به لحاظ فیزیکی مواجه نشویم، اما به دلیل 
فعالیت های کشاورزی و جریان های فاضلابی، آب ها 
آلوده شوند و آنچنان قابلیت بهره برداری نداشته باشند.

گفتید که کمبود آب ســبب کوچ دادن بخشی از  ��
جمعیت اســتان سیستان و بلوچستان به نواحی 
شــمالی کشور شده؛ آیا این بحران ممکن است 
به تدریج منجر به خالی از ســکنه شدن شهرها 

و استان ها شود؟
بلــه امــکان دارد؛ همانگونه کــه معضل کم آبی در 
بخش هایی از اســتان سیســتان و بلوچستان سبب 
جابه جایی ساکنان به مناطق پرآب و پربارش در شمال 
کشــور شده اســت. این یک فرآیند طبیعی است و 
مهاجرت در شرایط نابه سامانی اقلیمی )مثل کم آبی 
یا خشکسالی( از گذشته رواج داشته، علی الخصوص 
در مناطقی که عمدتاً شغل مردم آن کشاورزی است. 
با کمبود منابع آبی و مختل شدن فعالیت کشاورزی 
در مناطقی که کشــاورزی، منبع درآمد و معیشت به 
شــمار می آید، برای ادامــه این فعالیت، مهاجرت و 

جابه جایی تنها راه است.
بــا در نظر گرفتن تمام مواردی که ذکر شــد،  ��

پیش بینی شــما در خصوص روند این بحران در 
سال آبی جاری چیست؟

نمی توان پیش بینی دقیقی در این باره داشت؛ چون 
عواملی که منجر به بروز کم آبی می شوند، تغییرپذیرند 
و شــرایط پایداری برقرار نیست، اما به احتمال قوی 
می توان گفت که درمجموع، وضعیت آبی ما همچنان 
مشــابه سال گذشته خشک و کم بارش خواهد بود. 
البته لازم به ذکر است که شرایط بارندگی امسال در 
غرب و جنوب غرب کشور به مراتب بهتر بوده است 
و انتطار می رود این نواحی وضعیت مناســب تری را 
تجربه کند. هرچند که نباید انتطار ترَسالی را در چنین 
شرایطی داشته باشیم، در بهترین حالت می توانیم به 

یک وضعیت نرمالِ رو به کم بارش برسیم.
راهکار مؤثر در شرایط کنونی چیست؟ ��

دروهله نخســت، می بایســت فرهنگســازی و 
اطلاع رســانی گســترده به جامعه صنعت گران، 
کشاورزان و تمام مصرف کنندگان آب در خصوص 
جدیــت بحــران کم آبی در دســتورکار قرار گیرد. 
در مرحلــه بعد مهم اســت که درک کنیم در حال 
حاضر راهی جز ســازگاری با شرایط برای ما وجود 
نــدارد و مــا باید میزان مصرف آب خود را مطابق با 
همیــن ذخایر آبی اندکی که داریم وفق دهیم و به 
امید بهره برداری از منابع ثانویه آب نباشــیم. شاید 
شیرین ســازی آب های شور یا برداشت از آب های 
زیرزمینی بتواند پاسخگوی بخشی از نیاز ما باشد، 
امــا ایــن روش ها به هیچ وجه نمی تواند شــرایط 

خشکسالی را تغییر دهد.

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

دیدگاه

وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی زمســتان 
ســال گذشته )۱۴۰۰( گزارشی ارائه کرد که با 
استفاده از داده های متوفیات ناشی از کرونا که 
از وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
اخذ و با داده های پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 
ترکیب شد، وضعیت خانوارهای دارای کودک 
و خانوارهای زن سرپرست آسیب دیده از کرونا 
را بررســی کرده بود؛ گزارشــی که خلاصه آن 
نشــان می داد ۱۴ هزار و ۶۱3 کودک زیر ۱۸ 
سال، سرپرست خود را به واسطه ابتلا به کرونا 
از دســت داده اند.اما یک پژوهش تطبیقی که 
توســط هیلز و همکاران او )در ســال ۲۰۲۱( 

انجام گرفته و توسط سازمان جهانی بهداشت 
منتشر شده نشان می دهد که بر اساس برآورد 
داده های مرگ ومیر ناشی از کرونا در ۲۱ کشور 
مورد مطالعه، ظرف یک ســال گذشته، حدود 
یک میلیــون و ۴۲ هزار کودک، مرگ حداقل 
یکی از والدین خود را تجربه کرده اند.در هر هزار 
کــودک، ۱۰.۲ کــودک در پرو، 5.۱ کودک در 
آفریقای جنوبی، 3.5 کودک در مکزیک، ۲.۴ 
کــودک در برزیل، ۲.3 کودک در کلمبیا، ۱.5 
کــودک در ایالات متحده آمریکا، ۱.۱ کودک 
در آرژانتیــن و یک کودک در روســیه یکی از 
والدین خود را در بازه زمانی ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۱ از 

دســت داده اند.این نرخ برای ایران ۱.۷ کودک 
به ازای هر هزار کودک است و بر این اساس، 
کشــور ما در میان ۲۰ کشــور بررسی شده در 
قاره های مختلف، در جایگاه ششــم قرار دارد. 
به تعبیر دیگر، تعداد کودکان یتیم شده در بازه 
زمانی مذکور از تعداد افراد فوت شــده پیشــی 
گرفته اســت.از این میزان، تعداد کودکانی که 
پدر خود را ازدست داده اند بین ۲ تا 5 برابر بیشتر 
از کودکانی است که مادر خود را ازدست داده اند.

در این راستا، سعید بابائی، مدیرکل کودکان و 
نوجوانان سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به 
این سؤال که آیا در دوران شیوع ویروس کرونا 

کودکانی که هردو سرپرســت خود )هم پدر و 
هم مادر( را از دست داده و به مراکز نگهداری 
بهزیســتی تحویل داده شــده باشند نیز وجود 
داشته است؟ به ایسنا می گوید: هیچ کودکی به 
سبب از دست دادن والدین به مراکز بهزیستی 
وارد نشــد.وی می افزاید: در طول دوران کرونا 
کودکانــی بوده اند که یک یا هر دو والد خود را 
از دست داده اند، اما فرهنگ مردم ما به گونه ای 
اســت که همیشه حمایت از این کودکان را در 
کانون خانواده و فامیل در دستور کار خود قرار 
می دهند و کمتر پیش می آید که کار نگهداری 
آنان به بهزیستی سپرده شود.مدیرکل کودکان 

و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور با اشاره به 
زلزله کرمانشــاه ادامه می دهد: همین اتفاق در 
زلزله کرمانشاه نیز افتاد و با این که خانواده های 
زیادی دچار آســیب شــدند اما هیچ کودکی به 
سبب از دست دادن والدین در زلزله وارد مراکز 
بهزیستی نشد.بابایی یادآور می شود: اصولًا در 
اســتان هایی که بافت بومی و فرهنگی قوی 
دارند، کودکان کمتری وارد مراکز بهزیســتی 
می شوند و در صورت نیاز سازمان بهزیستی از 
این کودکان در خانواده جایگزین آنان که توسط 
اقوام نزدیک آنان نگهداری صورت می پذیرد، 

حمایت و نظارت می کند.

۱۴ هزار و ۶۱۳ کودک آسیب دیده از کرونا نجمه محمودی نیا
روزنامه نگار

مژگان انصاری
روزنامه نگار
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بهداشــت نیوز:  شــیرهای غیر لبنی، اخیراً جای خود را در قفســه 
سوپرمارکت ها باز کرده اند و شیر بادام، از جمله محبوب ترین شیرهای 
غیر لبنی در ســال های اخیر بوده اســت و متاســفانه به دلیل کافی 
نبودن ســطح اطلاعات تغذیه ای در جامعه، بسیاری افراد شیر بادام 

را جایگزین شیر گاو کرده اند.
جایگزین کردن شیر بادام به جای شیر گاو بویژه در بین گیاهخواران 
بســیار شــایع است. اما دلایلی برای نادرستی جایگزینی شیر بادام با 

شیر گاو وجود دارد که به شرح ذیل است:
نکته اول: شیر گاو در گروه لبنیات قرار دارد درحالیکه بادام، به عنوان 
یکی از مغزدانه ها در گروه گوشــت ها و جایگزین های آن قرار دارد. 
پس این دو نوع نوشیدنی، متعلق به دو گروه غذایی مختلف هستند 

و نمی توان آنها را با هم جایگزین کرد.
نکته دوم: هدف اصلی از مصرف شیر و سایر لبنیات، تأمین کلسیم 
اســت. پس اگر قرار باشــد شیر بادام را جایگزین شیر گاو کنیم، باید 
مطمئن باشیم که کلسیم این دو نوع نوشیدنی با هم برابر است. هر 
لیوان شــیر، حدود 3۱5 میلی گرم کلســیم دارد که 3۰ درصد کلسیم 
روزانه مورد نیاز بدن انســان را تأمین می کند؛ این درحالی اســت که 
هر عدد بادام، حاوی 3 میلی گرم کلسیم است؛ بنابراین کلسیم حدود 

۱۰۰ عدد بادام، معادل کلسیم یک لیوان شیر است.
نکته ســوم: وجود لاکتوز )قند شــیر( نسبت مناسب کلسیم به فسفر 
و محلول بودن کلســیم شیر، موجب افزایش جذب کلسیم شیر گاو 
می شود؛ درحالی که وجود ترکیباتی مانند فیتات، اگزالات و پُلی فنُل ها 

در منابع گیاهی نظیر بادام از جذب کلسیم ممانعت می کند.
نکته چهارم: میزان پروتئین ۱۰۰ سی سی شیر گاو حدود 3 گرم است، 
درحالی که میزان پروتئین ۱۰۰ سی ســی شــیر بادام حدود یک گرم 
است؛ بنابراین جایگزین کردن شیر بادام به جای شیر گاو، در صورتی 
که سایر منابع پروتئین حیوانی نیز به میزان کافی مصرف نشود، بدن 
را در معرض خطر سوءتغذیه ناشی از کمبود پروتئین قرار می دهد. این 

موضوع به خصوص برای گیاهخواران حائز اهمیت است.
بنابر اعلام انســتیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشــور، اما شیر 

بادام ویژگی های مفیدی هم دارد که شامل موارد زیر است:
_ از آنجایی که یک نوشیدنی گیاهی است، طبیعتاً عاری از کلسترول 

است.
_ سرشار از اسیدهای چرب ضروری است.

_ انواع خانگی آن، فاقد شــکر افزوده بوده و مناســب بیماران مبتلا 
به دیابت است.

_ حاوی میزان بالایی ویتامین E به عنوان آنتی اکسیدان است.
_ به دلیل پایین بودن میزان فســفر و پتاســیم، می تواند نوشیدنی 
مناســبی برای بیماران کلیوی باشــد که البته مقدار آن باید توســط 

متخصص تغذیه تنظیم شود.
_ به طور کلی، شیر بادام نوشیدنی مفیدی است که بر حسب ذائقه، 
می تواند در حد اعتدال مورد اســتفاده قرار گیرد؛ ولی به هیچ عنوان 

نباید آن را جایگزین شیر گاو دانست.

چرا باید شیر بادام را با احتیاط مصرف کرد؟
_ احتمال بروز آلرژی ناشی از پروتئین

_ تشدید میگرن به دلیل میزان بالای تیروزین )نوعی اسید آمینه(
_ تشدید مشکلات گوارشی از جمله سندروم روده تحریک پذیر

_ احتمال تشــدید بیش فعالی کودکان و ایجاد اضافه وزن به دلیل 
وجود شیرین کننده های مصنوعی و طبیعی در انواع تجاری آن

نوشیدن شیر منجر به افزایش قد می شود؟

سیناپرس نوشت: شروع به نوشیدن شیر در هزاران سال پیش توسط 
مردم اروپا منجر به افزایش قد مردم این قاره شده است.

یافته های جدید پژوهشــگران کانادایی نشــان می دهد؛ شروع به 
نوشیدن شیر در هزاران سال پیش توسط مردم اروپا منجر به افزایش 
قد مردم این قاره شده است.دانشمندان کانادایی می گویند: تکامل 
تحمل لاکتوز ممکن اســت توضیح دهد که چرا قد مردم در شــمال 
و مرکز اروپا بین ۴ تا ۷ هزار سال پیش افزایش یافته است، در حالی 
که مردم سایر مناطق جهان این تجربه افزایش قد را نداشتند.برای 
بررسی چگونگی تغییر اندازه و قد بدن انسان، پروفسور جی استاک 
انســان شــناس از دانشگاه وسترن و همکارانش داده های بیش از 3 
هزار و 5۰۰ اسکلت را از 3۶۶ سایت باستان شناسی در هفت منطقه 
با قدمت 3۰ هزار سال جمع آوری کردند.پژوهشگران از اندازه گیری 
های اسکلتی برای تخمین قد هر فرد و اندازه مفاصل تحمل کننده 
وزن برای تخمین وزن آنها اســتفاده کردند. آنها دریافتند: میانگین 
قد جهانی مردان و زنان از 3۰ هزار ســال پیش به بعد کاهش یافته 
و بین ۶ تا ۸ هزار سال پیش به حداقل خود رسیده است. در اروپای 
مرکزی، میانگین قد افراد بین ۴ تا ۷ هزار سال پیش افزایش یافته 
اســت. در شــمال اروپا، این روند بین ۲ تا ۸ هزار سال پیش مشاهده 
شده و. این تیم روندهای مشابهی را برای توده های بدن نیز یافت.

پروفسور استوک در این رابطه می گوید: قدیمی ترین شواهد تولید 
لبنیات مربوط به حدود ۹ هزار سال پیش در غرب آسیا است، رسمی 
که سپس در سراسر جهان گسترش یافته و حداقل ۷ هزار و ۴۰۰ سال 
پیش به اروپای مرکزی رسید. این تیم تحقیقاتی معتقد است؛ رشد 
استثنایی ناشی از تولید آنزیم لاکتاز توسط اروپایی  ها به آنها اجازه 
می دهد از لاکتوز، قند موجود در شیر، مواد غذایی بیشتری کسب کنند. 

چند لیوان شیر بادام معادل یک لیوان شیر است؟

 اینکه امروزه در 
بین این افراد، 
اغلب جوانان 

استقبال 
می کنند، چه 
دخترانی که 
به صیغه تن 

می دهند و 
پسرانی که 

برای رفع نیازها 
هزینه می کنند، 
کسانی هستند 

که آسیب ها 
را جدی درک 

کردند و از 
تشکیل دادن 

خانواده و کمک 
به باوری جامعه 

به ناامیدی و 
یأس رسیدند 
و به نیازهای 

خود پاسخ 
می دهند.

سرگرمی
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نوزادان با میکروبیوم به دنیا می آیند؟

ایرنا: برخی از دانشــمندان ادعا می کنند نشــانه هایی از حیات میکروبی را در 
نمونه های جنین ها کشف کرده اند؛ اما عده ای دیگر معتقدند جنین در محیط 

استریل رحم رشد می کند.
از بیش از یک قرن پیش تا کنون، رحِم تا حد زیادی یک محیط استریل در 
نظر گرفته شده است؛ اما، حتی با وجود فناوری پیشرفته پزشکی کنونی نیز 
محققان نمی توانند به اتفاق نظر برسند که آیا جفت و مایع آمنیوتیک واقعاً عاری 
از میکروب هستند یا خیر.برخی از دانشمندان ادعا می کنند که در سال های 
اخیر، نشانه هایی از حیات میکروبی را در نمونه های جنین ها کشف کرده اند؛ 
این امر باعث شده است که آن ها استدلال کنند میکروبیوم انسان )باکتری ها، 
قارچ ها و باکتری های باستانی  که روی بدن و داخل آن زندگی می کنند( قبل 
از تولد وجود دارد.گروهی از محققان از آمریکای شــمالی، اروپا و انگلیس با 
این نظر مخالف هستند و معتقدند چنین مطالعاتی بر اساس نمونه های آلوده 
انجام شده است. آن ها چنین استدلال می کنند که میکروب های کشف شده 
در یافته های گذشته، حین زایمان طبیعی یا یک روش بالینی برای برداشتن 
جنین یا نمونه هایی از دی انِ ایِ آن، بدون اینکه محققان بخواهند، وارد نمونه ها 
شده اند.امکان انتقال میکروب ها از مادر به جنین با عبور از جفت وجود دارد؛ اما 
معمولًا سیستم ایمنی در مایع آمنیوتیک به سرعت به این مهاجمان خارجی 
رسیدگی می کند. اگر میکروب ها در آنجا باقی بمانند، باعث ایجاد مشکلاتی 
 Katherine( جدی برای ســلامتی و رشــد جنین می شــوند.کاترین کِندِی
Kennedy(، میکروب شــناس از دانشــگاه مک مَستر در کانادا و از محققان 
تیم پژوهشــی، می گوید: چنین اختلاف نظری بر ســر یک جنبه اساســی از 
زیست شناسی انسان مشکلی بر سر راه پیشرفت علمی است.سوزان دِوکوتا 
)Suzanne Devkota(، میکروب شناس دانشگاه کالیفرنیا، لس آنجلس در 
آمریکا، می گوید: پژوهش ما تا کنون نشان داده است که مطمئناً ممکن است 
میکروب ها در محیط داخل رحم باشند، اما من معتقدم در بهترین حالت این 
میکروب ها از جای دیگری در بدن می آیند و بومی محیط داخل رحم نیستند. 
حتــی اگــر واقعاً تعداد کمــی از میکروب ها قبل از تولد جنین، آن را فراگرفته 
باشند، چگونه سیستم ایمنی در حال رشد، آن آلاینده ها را از استفاده از شکل 
جدید زندگی باز می دارد؟ و چگونه سلول های ایمنی می دانند کدام میکروب ها 
را در وهله اول به درون خود راه دهند و کدام ها را بیرون برانند؟تیم پژوهشی 
این گونه نتیجه گیری می کند: از دیدگاه بالینی، به نظر می رسد پذیرش بیشتر 
تفاسیر ارائه شده در نشریات اخیر درباره وجود میکروارگانیسم ها )ریزجانداران( 
در جنین از نظر بیولوژیکی )زیست شناختی( دشوار است، زیرا این موضوع به 
احتمال زیادبه آسیب به جنین یا مرگ آن منجر می شود. شواهد کاملًا به نفع 

فرضیه »رحم استریل« است.

دریچه ایسنا: »شما به کانال صیغه یابی و ازدواج موقت اضافه 
شُدید«...

ســاعت ۱۱ شــب به محض آنلاین شدن در یکی از 
شــبکه های مجازی، این پیام روی گوشــی نمایان 
می شــود »با ســلام خدمــت تمام عزیــزان کانال 
کیس های جدید و زیبا شــارژ شــد برای معرفی اسم 
شــهرتون یا محل ســکونتون را اعلام کنید.« حس 
کنجکاوی باعث می شود سری به گروه بزنم و برخی 

از پیام ها را بخوانم.
»هرکســی که دو نفر را معرفی کنه برای صیغه ۸۰ 
درصد تخفیف برای خودش محســوب میشه. برای 
کسب اطلاعات بیشتر و ثبت فرم به آیدی مدیر گروه 
پیــام بدید.«»بســیاری از عزیزان در خصوص نحوه 
معرفی زوجه )خانم( به آن ها ســؤال کرده اند. روش 
بسیار ساده است؛ اول: فرم عضویت پر می کنید، دوم: 
طبق درخواست شما با خانم هماهنگی می شود، سوم: 
حق معرفی پرداخت می کنید، چهارم خانم به شــما 
معرفی می شــود و صیغه عقد موقت جاری می شود. 
همراهان عزیز از آنجا که مؤسســه ازدواج ما رســمی 
است و در دو زمینه ازدواج دائم و موقت فعالیت می کند، 
از تمام کشور خانم ها جهت ازدواج درخواست داده اند. 
یعنی از تمام شهرها مورد وجود دارد، اما به دلیل کمبود 
وقت تمام کدها در کانال منتشر نمی شود. برای یافتن 
زوجه )خانم( در شهر مدنظر، نام شهر را به ادمین ارسال 
فرمایید. نکته: همه کیس های مؤسسه کارت بهداشت 

و سلامت دارند.«
بعد از چک کردن این اطلاعات نسبتاً کامل، نگاهی 

به لیست کیس های گروه می اندازم:
کد خانم: شهر: روزانه_هفتگی_ماهانه: سن: ... قد: 
.... وزن: ... رنگ پوســت: ... مسکن: ... مهریه روزانه: 
... هزارتومــان مهریــه هفتگی: ... هزار تومان مهریه 

ماهانه: ... میلیون تومان
 هزینه معرفی و مشاوره: ۱۰۰ هزار تومان

حس کنجکاوی خبرنگاری به سراغم می آید و برای 
مطلع شدن از ماجرای این کانال ها که هر روز به صورت 
قارچ گونه در حال زیاد شــدن هستند و در شبکه های 
مجازی و اینترنت جولان می دهند، با شــماره ای که 
هیچ نام و نشــان و عکســی از من به عنوان خبرنگار 

ندارد به ادمین کانال پیام می دهم.
- سلام خسته نباشید شرایط معرفی در کانال چیه؟

 پشتیبانی کانال بدون هیچ سلام و علیکی بلافاصله 
جواب می دهد: عکس مشخصات

 ۲۲ ســاله، اصفهان، قد ۱۶۰، رنگ پوســت گندمی، 
مسکن ندارم + تصویر

_ پشتیبانی کانال: چند عکس تمام قد بدید.
چه جور عکاسی، باحجاب یا بی حجاب فرقی نداره؟

- پشتیبانی کانال: عکس خونگی باشه حتماً بفرستید 

کد زدم براتون تا فرم معرفیتونو آماده کنم و در کانال 
بذارم...

ســاعت 3 صبح ناگهان انبوهی از پیام های ناشناس 
روی صفحه گوشی نمایان می شود.

با چشمان خواب آلود گوشی را چک می کنم و متوجه 
می شوم هنوز یک ساعتی از آخرین پیام ادمین نگذشته 
بوده که مشخصات ساختگی من، آن هم بدون تائید 
و گرفتن حق الزحمه از درخواست کننده، با آیدی ثبت 
کننده آگهی در گروه منتشر شده است! و حالا ناگهان 

با سیلی از پیام های تمام نشدنی مواجه شده ام!
- علی: سلام می تونم شرایطتونو بپرسم

- شایان: من از کانال صیغه یابی پیام میدم شرایطت 
چیه می تونیم باهم باشیم؟

- فرهاد: ســلام من برای صیغه پیام دادم همه جوره 
اوکی ام ساپورت مالی می کنم کی همو ببینیم؟

- محســن: ســلام من محسنم ۲۷ سالمه یک ساله 
طلاق گرفتم یه دختر دارم دنبال خانمی هســتم که 

نیازامو رفع کنه و من هم همه جوره تأمینش کنم.
بــا تــرس و عجله آیدی ســاختگی را پــاک و تمام 
مکالمات ام را پاک می کنم، اما ماجرا به همین سادگی 
تمام نمی شود! پیام های یکی بعد از دیگری از هر قشر 
و ســن و شرایطی روی گوشی نمایان می شود. همه 

پیام ها را پاک و مسدود می کنم، اما بی فایده است!
دوباره به ادمین کانال پیام می دهم: ســلام ببخشــید 
من منصرف شــدم، لطفاً عکس و مشخصات من رو 

بردارید؟
- پشتیبانی کانال: نمیشه می خواستید از اول درست 

تصمیم بگیرد... و شماره را مسدود می کند!
باوجــود پیگیری های زیــاد، هنوز اطلاعات از کانال 

حذف نشده و مزاحمت ها ادامه دارد ...

 کانال های همسریابی قانونی نیستند
ســرهنگ مرتضوی )رئیس پلیــس فتای اصفهان( 
می گویــد: یکــی از جرائمــی که با رصــد و پایش 
هوشــمندانه در فضای مجازی با آن مواجه هســتیم 
کلاه برداری و سوءاســتفاده از کاربران با سوق دادن 
آن ها به صفحات و کانال هایی تحت عنوان همسریابی 
و یا صیغه یابی است. مرتضوی می گوید: هیچ قانونی 
در زمینه راه اندازی وب ســایت ها، کانال ها و صفحات 
اجتماعــی با موضوع همســریابی در فضای مجازی 
نداریــم، اضافه می کند: بنابراین اگر با این گونه موارد 
مواجه شدند بدانند که فعالیت آن ها مجرمانه است. او 
می گوید: هیچ چیزی به نام صیغه یابی یا همســریابی 
در فضای مجازی نداریم کلًا این مســئله غیرقانونی 

و مجرمانه است.

دعوت های ناخواسته!
وی در پاسخ به این سؤال که چرا برخی افراد ناخواسته 
به این کانال ها اضافه می شوند؟ می گوید: این موضوع 
کــه در کانال هــای متفرقه یا به ویــژه در صیغه یابی 
به صورت ناخواسته دعوت می شوید، اغلب با استفاده 
از ربات اســت که بیشــتر در تلگرام اتفاق می افتد که 
مدیــران این کانال هــا که با طراحی ربات کاربران را 
عضو می کنند. وی با بیان اینکه البته ممکن اســت 
بعضــی کانال های حــوزه تجاری یا تبلیغاتی به ازای 
اضافه کردن عضو به اعضای فعال حق الزحمه بدهند، 
اضافه می کند: اما کلاه برداری یا سوءاستفاده از اعتماد 
کاربران زیاد اســت. اگر افراد شاکی خاصی دارند و از 
طرف مخاطب که ربات نیست، شناخت دارند، می تواند 
در مراجع قانونی یا دفتر الکترونیک قضایی با مستندات 

شکایت کند تا پیگیری شود.

چرایی گرایش به ازدواج موقت و صیغه یابی
کوروش محمدی )رئیس انجمن آسیب شناسی ایران(: 
در حــال حاضر حجم وســیعی از پیــج یا کانال های 
صیغه یابــی با عضوهای بالا در فضای مجازی ایجاد 
شده که از نظر ذهنی چالشی ایجاد می شود که ما به کجا 
رسیدیم و شرایط ازدواج در جامعه چه آسیبی دارد که 
جامعه به سمت این فضاهای ازدواج موقت و صیغه یابی 
گرایش نشان می دهد. اکنون جامعه در مسیر ازدواج با 
مشــکل روبه رو است که صیغه یابی های بدون مجوز 
روی کار آمدند. در واقع نهاد ازدواج و خانواده در جامه 
دچار تنش شــده که نشان می دهد کارکردهای حوزه 
اجتماعی ناکارآمد هستند و حتی گاهی سیاست های 

غلطی اتخاذ می شود.
وی ادامه می دهد: اینکه امروزه در بین این افراد، اغلب 
جوانان اســتقبال می کنند، چه دخترانی که به صیغه 
تن می دهند و پســرانی که بــرای رفع نیازها هزینه 
می کنند، کســانی هستند که آسیب ها را جدی درک 
کردند و از تشــکیل دادن خانواده و کمک به باوری 
جامعه به ناامیدی و یأس رســیدند و به نیازهای خود 

پاسخ می دهند.

معایب احتمالی ازدواج موقت
محمدی توضیح می دهد: البته که صیغه پدیده شرعی 
است که اگر تا حدی که اسلام توصیه کرده اتفاق بیفتد 
توجیه دارد؛ اما اینکه آینده جوانان با این نوع ازدواج ها 
گره بخورد و به یک اتفاق عادی تبدیل شــود، باعث 
آســیب هایی در جامعه می شــود. وی با اعلام اینکه 
دختران و زنانی که به خاطر مشکلات و گرفتاری ها 
بــه ایــن راه ورود پیدا می کنند، دیگر به زندگی عادی 
نمی گردند، افزود: این افراد چون دائماً در حال صیغه 
شدن هستند و همچنین پسران هم دائماً در حال تجربه 

افراد مختلف هستند و این همان نقطه آسیب است
رئیــس انجمن آسیب شناســی ایران صیغه یا ازدواج 
موقــت را نوعــی مدیریت رابطه جنســی می داند و 
می گوید: روزبه روز ترس این وجود دارد به عدد دختران 
و جوانانی که هنوز سابقه ازدواج ندارد؛ ولی به مسائل 
تن می دهند، اضافه شــود. همچنین یکســری افراد 
سودجو هستند که از این شرایط سوءاستفاده می کنند 
و کلاه برداری های اینترنتی را با اســتفاده از نیازهای 
غریــزی جوانان جلو می برنــد و پول های کلانی به 

دست می آورند.
افزایــش روزافزون کانال ها و گروه های صیغه یابی و 
ازدواج موقت در فضای مجازی، زنگ هشــدار جدی 
برای جامعه است، اما پیش از هر چیز لازم است افراد 

از ماهیت و هدف این گروه ها مطلع باشند.
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برجام با همه مشکلاتی که در اجرا دارد، همچنان خودش 
را به طرف های توافق تحمیل می کند. درســت اســت که 
تعهدات اروپا و آمریکا اجرا نشــد یا بخشــی از آنها اجرا شد 
و تعهــدات ایــران هم بعد از اردیبهشــت ۹۸ به تدریج کم 
شــد، اما این توافق به عنوان ســند همکاری کشورها برای 
کمک به عدم اشاعه هسته ای پابرجاست و انتظار هر کدام 
از طرف ها هم احیای آن اســت اما به شــکلی که خودشان 
می خواهند. هر کدام از کشــورها ســعی دارند با اهرم هایی 
کــه در اختیــار دارند، طــرف مقابل را به تغییر رفتار یا دادن 

امتیاز بیشتر وادار کنند.
واقعیت این است که برجام در حال حاضر در بدترین شرایط 
است و تا این حد تاکنون دچار مسائل متعدد نبوده است. با 
همه اینها هنوز نباید از برجام قطع امید کرد، معتقدم زمینه 

برای احیای آن فراهم است.
تمــام موضع گیری های اخیــر آمریکا و اروپا برای گرفتن 
امتیازات بیشتر نسبت به آن چیزی است که در برجام پیش 
بینی شــده اســت. اینکه کدام طرف بیشتر کوتاه می آید یا 
امتیاز بیشتری می دهد قابل پیش بینی نیست، اما از مواضع 
آنها روشــن اســت که انتظار دارند طرف ایرانی امتیاز دهد، 
این درحالی اســت که ایران هم منتظر است آمریکا علاوه 

بر اجرای تعهداتش، تضمین های لازم را بدهد.
 همه چیز بســتگی دارد به اینکه در مهار بحران اقتصادی 
و تحولات سیاســی ایران موفق شــود یا خیر و اینکه طرف 
مقابــل بــه ویژه آمریکا بیش از این در برابر خواســت های 

ایران مقاومت می کند یا نه.
بعیــد مــی دانم دولت آقای رییســی در نتیجه کار تاثیری 
داشته باشد. این مساله و سیاست های کلی در سطح نظام 
مطرح اســت و به نظر همچنان سیاســت مقاومت در برابر 
۱+۴ و آمریکا در برجام به قوت خود باقی اســت. واقعیت 
این اســت که مذاکره کننده مجری سیاست هایی است که 
به او ابلاغ می شود. مذاکره کننده در طرح مساله و دفاع از 
منافع نقش تعیین کننده دارد اما اســاس کار به تیم ربطی 
نــدارد. تا وقتی هنجارهــای بین المللی که تعریف کردیم، 

تغییر نکند، به نتیجه متفاوتی نمی رسیم.
علاوه بر انتظارات، پیش بینی های غلط دو طرف هم مهم 
بود. ایران فکر می کرد به خاطر جنگ روسیه، نظام بین الملل 
به چالش کشیده می شود و نظام جدیدی شکل می گیرد و 
طرف های آمریکایی و اروپایی به خاطر بحران غذا و انرژی 
امتیاز بیشتری در مذاکرات به ایران می دهند و طرف های 
اروپایی و آمریکا هم فکر می کردند ایران به سمت تظاهرات 
و راهپیمایی کشیده شود می توانند در آن فضا امتیاز بیشتر 
بگیرند؛ اگر نگوییم غربی ها عامل اعتراضات و اغتشاشات 
در ایــران بودنــد اما به طور جدی فکر کردند که دســت از 
مذاکرات بکشــند و ببیند چه می شــود و این پیش بینی هم 

اشتباه بود. دیدیم که نتیجه نگرفتند.
»برجام در کماســت«. معتقدم هنوز دو طرف اصلی توافق 
و نیز دیگر طرف ها در بازگشت به برجام منافع دارند و باید 

تلاش شود که برجام از کما خارج شود.
مواضــع مقامات ارشــد آمریکا دربــاره مرگ برجام نوعی 
»بازارگرمی« اســت. این مواضع برای این است که طرف 
مقابــل را بــه تکاپو اندازند تا فرصت را از دســت ندهد. اما 
معتقــدم برجام با همه مشــکلاتی که دارد چون نیاز همه 
طرف هاست، زنده و ساری و جاری است. شاید برخی بگویند 
با هممه این ها بودن و نبودنش چه خاصیتی دارد؟ من می 
گویم، یک متن توافق شده است برای شروع کار بهتر از این 
است که هیچ متنی در کار نباشد. هر وقت قرار باشد دوباره 
از ســر گرفته شــود، مبنا برجام خواهد بود. این حرف ها که 
گفته می شــود، برجام مرده است وجاهتی ندارد. دیدید که 
همین برجام دو بار آمریکا را در شــورای امنیت در انزوای 
کامل قرار داد، اگر برجام مرده بود که این نتیجه را نداشت.

از طرفی فعال کردن مکانیســم ماشه موضوعی نیست که 
صرفاً برای ایران خطرناک باشــد. طرف مقابل هم از فعال 
شــدن این مکانیسم ضرر می کند. اگر ضرر نمی کردند چه 
دلیلی داشت مقابل آمریکا در شورای امنیت بایستند؟ آن ها 
می دانند که چقدر وجود این توافق مهم است. به علاوه ایران 
رســماً اعلام کرده که اگر مکانیســم ماشه فعال شود ایران 
هم واکنش متقابلش بیرون آمدن از ان پی تی خواهد بود و 
این به مراتب مساله را پیچیده تر می کند. درست است این 
مکانیسم به نفع ایران نیست اما ایران هم دست و پا بسته 
نیست.کسانی که این حرف را می زنند، همان هایی هستند 
که می گویند مذاکرات برجام در دولت آقای رئیســی برای 
خالــی نبــودن عریضه انجام گرفت وگرنه اصلًا این دولت 
نمی خواســت این مذاکرات را ادامه دهد، اما من این را باور 
ندارم، برجام محصول جمهوری اسلامی ایران است و ربطی 
به دولت ها ندارد، اگر اجرا نشــده به خاطر انتظاراتی اســت 
که ایران در بازگشــت به برجام داشــت و طرف آمریکایی 
نتوانســت آنها را تأمین کند وگرنه ایران برای بازگشــت به 

برجام آماده بود.

ضرورت خروج برجام
 از کما

اگر جامعهٔ 
افغانستان 
را بشناسید، 
متوجه 
می شوید این 
وضعیت کاملا 
قابل پیش بینی 
بود. ملت 
افغانستان 
به خوبی از 
مذاکرات و 
معامله قدرت 
بین آمریکا 
و طالبان 
مطلع بودند 
و می دانستند 
قدرت اصلی 
حکومت بر پایه 
حمایت آمریکا 
استوار است. 
برای مردم 
افغانستان 
کاملا واضح 
بود که ارتش با 
بیش از یکصد 
هزار نان خور 
توان تامین 
امنیت کشور را 
بدون حمایت 
آمریکا ندارد. 
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ســاز و کار اقتصــاد افغانســتان چگونــه طراحــی 
شــده اســت کــه در بیســت ســال گذشــته در 
بزنگاهــی چــون وضعیــت کنونــی، ایــن کشــور با 

ریزش ارزش پول ملی مواجه نشده است؟

پاسخ به این سئوال نیازمند شناخت ماهیت و اندازه 
اقتصاد افغانســتان اســت. اندازهٔ اقتصاد افغانستان 
بســیار کوچک است و منابع درآمدی بسیار محدود 
دارد و هزینه هــای عمومــی آن نیز بســیار محدود 
اســت. اقتصاد معیشتی افغانستان ارتباط این کشور 
را بــا ارز خارجی محــدود به تامین کمبود مایحتاج 
عمومــی بالخصوص کمبود مــواد غذایی و دیگر 
نیازمندی های ضروری شامل دارو و سوخت فسیلی 
است. درآمدهای عمومی این کشور نیز محدود است؛ 
شــامل ارز حاصل از صدور محصولات کشاورزی و 
معدنی و سنگ های قیمتی و مالیات گمرکات است. 
در حقیقت زیربنای بانک مرکزی افغانستان به خوبی 
بنیان گذاشته شده است. آقای غنی نسبت به متوسط 
جامعه تخصصی افغانســتان به دلیل آنکه در بانک 
جهانی کار کرده و با فرمول بندی اقتصاد جهانی آشنا 
بود در خارج از افغانســتان کار کرده و در دانشــگاه 
آمریکایــی بیروت درس خوانده بود. وی همزمان با 
بازســازی افغانســتان توانست چارچوب مناسبی را 
برای منابع ارز جدید خارجی به کشــورو شیوه حفظ 

ارزش آن نسبت به هزینه ها را پایه گذاری نماید.
غربی ها و به خصوص آمریکایی هم در ابتدا او را قبول 
داشــتند و به او میدان می دادند. اما به نظر می رســد 
تعادل شخصیتی اش که بسیار شکننده نیز بود کم کم 
نا متعادل شد. این اوخر نیز شروع مذاکرات مستقیم 
آمریکا با طالبان در قطر باعث شــد بسیار سرخورده 
شــود و طبعا احساســی و سریع تصمیم می گرفت و 
حاضر به قبول واقعیت های مسلم نبود. شاید رقابت 
منفــی با عبدالله عبدالله نیز به این امر افزوده بود به 
نحوی که حتی اخبار و تحلیل های بســیار واضح و 

مسلم را نمی پذیرفت.

مســاله رفتارشناســی اشــرف غنی در این میان 
بسیار اهمیت دارد. پس معتقدید که او به دلیل 
ندیــدن ســاختار نارســا و عــدم حــل مشــکلات و 
خودبزرگ بینــی، نتوانســت واقعیــات را درک 
کند. این عدم درک اشرف غنی را به دیکتاتوری 

در حکومت افغانستان بدل کرد؟

شکســت اشرف غنی درحکمرانی افغانستان دلایل 
متنوعی دارد که خود نیازمند بحث جداگانه ای است. 
قبل از هر چیز باید پذیرفت که اصلا اشــرف غنی 
به چند دلیل در مقام حکمرانی افغانستان نبود. اولا 

دولت های غربی به زعامت آمریکا از ابتدای اشغال 
افغانســتان این اصل و امر بدیهی را در عمل نشــان 
دادنــد که معرکه گردان تحولات و حکمران اصلی 
افغانســتان هستند. ثانیا به دلیل تعداد بسیار محدود 
رای ماخوذه در هر دو انتخابات ریاســت جمهوری 
هیچوقت ریاست وی با توجه به ابهامات و تقلب های 
انتخاباتــی انجام گرفته هیچ گاه جایگاه مناســب و 
قوی به وی نمی داد. ســوما تقســیم قدرت با جناح 
مجاهدین به نمایندگی عبدالله هیچ وقت اقتدار مورد 
نیاز ریاست واقعی برای حکمرانی را به وی نمی داد. 
دلیل چهارم کمبودها و نقاط ضعف شــخصی وی 
بــود کــه کاریزمای رهبری و اداره کشــور را از وی 
سلب می نمود. مجموعه ای از ضعف شخصیتی، خود 
محوری فردی، قوم گرایی )تاکید بر قوم پشتون( که 
متاسفانه در طبقه نخبگان افغانستان رایج است، به 
علاوه ذهنی گرایی مفرط در شخص وی باعث شد 
کــه عمــلا بدیهیات را ندیده و دچار دیکتاتوری، در 

عین ادعای دموکراسی، گردد.
این یک واقعیت اســت که جامعهٔ افغانســتان هنوز 
جامعه ای قومی اســت. وقتی در این جامعه، شــما 
به پشــتون ها وابســته ای و به بقیهٔ قومیت ها توجه 
نداری، همین می شــود. ایشان به نظر کارشناسان 
خبره نیز توجه نمی کرد. مشــاور ارشــد او یک آدم 
ســی ودو ســاله بود. غنی خود را بنام دموکراسی، در 
یــک گروه محدود عمدتا پشــتون و مدعی گرفتار 
نمــود کــه حاصل آن چیزی به جــز دیکتاتوری بر 
ماشــین فروپاشــیده قدرت محدود یا پوشالی نبود. 
تــداوم رقابت های کودکانه وی با آقای عبدالله هم 
در بدتر شــدن شــرایط تاثیرگذار بود. در ماه های 
آخر ایشــان همهٔ مشکلات و تقصیرات را به گردن 
عبدالله و زلمای خلیلزاد )نماینده تام الاختیار آمریکا 
در مذاکره با طالبان( می انداخت اما تا آخرین دقایق 
از واقعیــت میدان بی اطلاع بود تا زمانی که طالبان 
وارد پایتخت شــدند و وی فرار را بر قرار ترجیح داد. 
بدون شــک با توضیحاتی که قبلا دادم، بازنده این 
پایان رقت آور بیســت سال مداخله بی سرانجام در 
افغانستان، صحنه گردان اصلی این سناریو، آمریکا 
و همپیمانــان وی در افغانســتان بودند که جداگانه 

صحبت خواهیم کرد.

بــا  طالبــان  چگونــه  کــه  می پرســند  بســیاری 
جزئی تریــن واکنــش و مقاومــت از ســوی ارتــش 
روبــرو نشــد، آیــا ارتــش بــا طالبــان همراهــی 

داشت؟

اگر جامعهٔ افغانستان را بشناسید، متوجه می شوید این 
وضعیت کاملا قابل پیش بینی بود. ملت افغانســتان 
بــه خوبی از مذاکــرات و معامله قدرت بین آمریکا 
و طالبــان مطلع بودند و می دانســتند قدرت اصلی 
حکومت بر پایه حمایت آمریکا اســتوار است. برای 
مردم افغانســتان کاملا واضح بود که ارتش با بیش 
از یکصد هزار نان خور توان تامین امنیت کشــور را 
بــدون حمایت آمریکا ندارد. گزارش های منتشــره 
راجع به وضعیت امنیت قوای نظامی افغانســتان در 
چهار ماه آخرحکومت غنی نشانگر این واقعیت بود 
که وضعیت لجســتیکی بسیار ضعیف آنها از یکسو 
و تغییرات متعدد فرماندهان ارتش )اردوی ملی( در 
همه سطوح سلسله مراتب قوی و پایداری در ارتش 
باقی نگذاشته بود و این ارتش فاقد روحیه و وحدت 
فرماندهی و سلســله مراتب بود تا بتواند نگهدارنده 
امنیت در قبال هجوم طالبان که در یک دست اسلحه 
و در دســت دیگر توافق دوحه را در دســت داشتند 
باشد! نارضایتی ها از سوی مدیریت کلان نیز جایی 

برای حمایت از وی باقی نگذاشته بود.

برگردیم به ماجرای پول ملی افغانستان. اشرف 
غنــی چــه اقداماتــی انجــام داد و چــه سیاســتی 
را اجرایــی کــرد کــه ارزش دلار آمریــکا در قبــال 
پول ملی افغانســتان طی بیســت ســال کمتر از 
دوبرابــر شــده و دســتخوش تغییــرات انفجــاری 

نشد؟

همان طور که در سئوال قبل پاسخ دادم، شاید مردم، 

شــرایط اقتصاد افغانســتان را با ایران مقایسه کنند 
و تعجب کنند که در افغانســتان با تمام تنش های 
سیاسی امنیتی و اقتصادی چرا ثبات زیادی نسبت به 
ایران و پاکستان داشته است. البته رشته من اقتصاد 
نیســت اما قبل از این باید توضیح بدهم که اقتصاد 
افغانســتان از نظر حجم و اندازه و میزان وابســتگی 
بــه نفــت و قدرت تجــارت و رقابت اصلا با اقتصاد 
ایران قابل قیاس نیســت. کل بودجه دولت امسال 
افغانســتان چیزی حدود ۲ میلیارد و سیصد میلیون 
دلار است. این رقم شاید در حد و اندازهٔ بودجه یک 
وزارتخانه در ایران باشد. دومین مساله سنتی بودن 
اقتصاد افغانستان است. مهمترین کالای صادراتی 
این کشــور اقلام کشــاورزی و خشــکبار است. در 
مقابل این کشور به حجم عظیمی از کالاها نیاز دارد.

در یک کلام بخواهم تصویر افغانســتان را در ذهن 
شما تکمیل کنم، باید بگویم این کشور برای گذران 
زندگی خود، به کمک های بشردوستانه متکی است. 
در دوره ظاهرشــاه و داوودخــان، ایران نیز همانند 

برخی از دیگر کشــورها به این کشــور کمک های 
مالی می کرد.

از زمانی که آقای کرزای با اشغال افغانستان توسط 
دولت های خارجی به قدرت رسید، آقای غنی نیز به 
افغانستان آمد. وی در بانک جهانی کار می کرد، در 
نتیجه الفبای اقتصاد بین الملل را به خوبی بلد بود و 
سنگ بنا و زیرساخت خوبی برای بانک مرکزی این 
کشور بنیان گذاشت. نحوهٔ کنترل، ورود و خروج ارز 
و سیاســت های پولی و... را به خوبی تدوین کرد و 
چون اقتصاد کوچک بود به خوبی توانســت اوضاع 
را کنترل کند. در این قضایا هم به شــدت کنترل گر 
وجدی اســت. همین امر خیلی به افغانستان کمک 
کرد. آقای کرزای هم از سیاســت های وی حمایت 
می کــرد، در عین حال دولت های خارجی هم تمام 

کسری ها را جبران می کردند.

جامعــه جهانــی در شــرایط جدیــد افغانســتان 
محدودیت هایی را برای ارسال کمک های مالی 
گذاشــته و حتی دسترســی دولت جدید طالبان 
بــه بخشــی از پول هایشــان قطــع شــده اســت. 
در ایــن فضــا هنــوز قیمــت ارز خارجــی افزایــش 
نیافتــه. بــه نظــر شــما سیاســت طالبــان جوابگو 

بود؟

جامعه جهانی ارســال کمک های بشردوستانه را به 
ایجاد دولت فراگیر و ملی مشروط کرد اما طالبان به 
هیچ وجه به این امر گردن نگذاشتند. سخت گیری ها 
در ارتباط با حقوق زنان و ارتباط با تروریست ها و ترور 
ایمن الظواهری و...، طالبان را با مشکل جدی تری 
مواجــه کــرد. طالبان با وجود تجربگی در امور مالی 
و بانکــداری، بانک مرکزی را خوب کنترل کردند. 
طالبــان هــم با همین آهنگ کشــور را اداره کنند. 
اولیــن کاری کــه کردند، جهت جلوگیری از خروج 
ارز خارجــی محدودیت در فروش دلار به مردم بود. 
طالبان پس از استقرار، به سرعت محدودیت ایجاد 
کرد و اعلام شــد به کســی بیش از دویســت دلار 
نمی فروشد. از نظر بودجه بندی نیز از فرمول ساده ای 
اســتفاده کردند بیش از آنکه منابع مالی خارجی را 
تقویت کنند هزینه ها را به شدت کاهش دادند. فقط 
متلاشــی شــدن هزینه یک ارتش دویست و پنجاه 

هزارنفری ماهانه بیش میلیون ها دلار از هزینه های 
طالبان را کاهش داد.

بــه طــور مشــخص بــا چــه اقداماتــی خــرج را 
کــم کردنــد، بالاخــره گفتیــد بخشــی از بودجــه 
افغانســتان از طریــق کمک هــای بشردوســتانه 
تامین می شد اما در شرایط فعلی این کمک ها 

نمی رسد.
سیاســت طالبان به شــدت انقباضی است. به گفته 
فرماندهٔ اردوی ملی افغانســتان بیش از ۲5۰ هزار 
کادر ارتش یا اردوی ملی داشــتند که حتی سربازان 
نیز به صورت اســتخدام جذب می شدند. اگر تصور 
کنیــد ماهانه پانصد دلار هزینه متوســط این تعداد 
پرســنل شود. به اعتباری کادر کنونی طالبان حدود 
۸5 هزار نفر بوده که با هزینه ســرانه بسیار کمتری 
اداره می گردد. در ضمن طالبان در مرحله ای اســت 
که هنوز روحیه ساده زیســتی دارند و دچار تجمل و 
فساد نشده اند. بر اساس اطلاعات موجود هم اکنون 
در یــک وزارت وزیــر و دربان و مدیرکل و همه یک 
مدل غــذا می خورند. با همین روش می توانند تنها 
بــا دو و نیــم میلیارد دلار حکومت را اداره کنند چون 

خرج زیادی ندارند.

 چرا پول 
ملی 
افغانستان 
سقوط  
نکرد؟

مشاور پیشین برنامه توسعه سازمان ملل 
در امر بازسازی افغانستان:

در افغانستان چه می گذرد؟ این سئوال پاسخ های جذابی 
دارد. محمد حسین عمادی، افغانستان و تحولات دو 
دهه اخیرآن را به خوبی می شناسد. نتیجه سال ها کار 
میدانی و نگارش مقاله و کتاب پیرامون افغانستان در 
دوره پســاطالبان اول و ارتباط با افغانســتانی ها در زمان مبارزه و حاکمیت 
طالبان ســبب شــده است وی شناخت میدانی و نظری از وضعیت سیاسی، 

اقتصادی و فرهنگی همسایه شرقی داشته باشد.
صحبت با عمادی، شــرایطی جذاب را برای شــنونده رقم می زند چرا که 
بخشی از چهرهٔ پیچیده و پنهان افغانستان را در معرض دید قرار می دهد. 
چهره ای که واکاوی آن می تواند به درک بهتری از این کشور منجر شود.

سئوال مهم در ذهن بسیاری این است که چه شد طالبان برق آسا بازگشت 
و بر افغانســتان مســلط شد؟ آیا افغانســتان مهیای بازگشت طالبان بود؟ 
چطور لشگر طالبان با دمپایی های لاستیکی با کمترین مقاومتی توانستند 
بر افغانستان مسلط شوند. ارتش ده ها هزار نفری و مسلح این کشور کجا 
بود؟ چگونه توانستند بیش از یک سال، علیرغم به رسمیت شناخته نشدن از 
سوی هیچ کشوری، حاکمیت خود را ادامه دهند؟ و شاید مهمترین سئوال 
اینکه چه آینده ای را برای آینده طالبان می توان پیش بینی کرد؟ یک سال 
از حضور دوباره طالبان در این کشور می گذرد، شاید بتوان هم اکنون نگاه 

واقع بینانه تری نسبت به تحولات این کشور و تاثیرات آن بر تحولات آتی 
ایران زمین انداخت. تاریخ مشترک، همسایگی با صدها کیلومتر مرز مشترک 
و آمیختگی جامعه ایران و افغانســتان به واســطه حضور در حال افزایش و 

ملیونی مهاجران افغانستانی مساله ای با اهمیت تلقی می شود.
عمادی درباره تاریخچه حضورش در کشــور افغانســتان می گوید: در دوره 
طالبان اول آشنایی مختصری با آنها و نوع عملکرد آنها در حکومت داری 
پیدا کرده اما از ابتدای بازسازی این کشوراز سوی جامعه جهانی وارد میدان 
شــده و از ســال ۱3۸۴ تا ۱3۹3 از طریق ســازمان ملل مشاور ارشد وزرای 
کلیدی کرزای، رییس جمهوری افغانستان بوده است. وی هر چند انتقاداتی 
اساسی به اشرف غنی دارد و معتقد است کیش شخصیت و خودبزرگ بینی 
وی کار دستش داد و وی را از بخشی از جوانان جامعه افغانستان که به وی 
امید بسته بودند ناامید کرد. وی که خود را در ناجی افغانستان و در جایگاه 
گاندی می دانست به نحوی با سرافکندگی کشور را بگونه ای ترک کرد که 
هیچ حاکمی در تاریخ معاصر با این فضاحت از افغانستان فرار نکرده است. 
اما وی معتقد است باید شخصیت وی را از همه ابعاد مدنظر گرفت حضورش 
در وزارت اقتصاد و مناصب مختلف مشــورتی در افغانســتان تاثیرگذار بود 
و تدابیرش ســبب شــد ارزش افغانی، پول ملی افغانستان با وجود وضعیت 
پیچیده این کشــور هنوز و حتی در دولت طالبان نیز دســتخوش تغییرات 

انفجاری نشود.

مشروح مصاحبه با محمدحسین عمادی که پیش از این معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی نیز بوده اســت پیش روست. برای شناخت بهتر محمدحسین 
عمادی اشــاره به این نکته ضروری اســت که وی در سال ۱3۸5 به عنوان 
مشــاور برنامه توسعه ســازمان ملل )UNDP( در امر بازسازی افغانستان 
عازم این کشور گردید و به مدت هشت سال به عنوان مشاور ارشد وزرای 
کشاورزی و توسعه روستایی این کشور با سازمان های بین المللی همکاری 
نمود و موسسه تحقیقات توسعه روستایی AIRD این کشور را بنیانگذاری 
و مدیریت نمود. وی در سال ۱3۹3 به عنوان مشاور وزیر جهاد کشاورزی 
در امر توسعه تکنولوژی و نوآوری انتخاب گردید و پس ازبازگشت به ایران 
جهت تحول سیســتم آموزش کشــاورزی و انتقال تکنولوژی کشاورزی 
فعالیت نمود. وی از ســال ۱3۹۴ مشــاور و مدرس پاره وقت مراکزپژوهشی 
کشور چین در حوزه بهره وری و تحقیقات وتوسعه خلاقیت و نوآوری است.

در سال ۱3۹۷ به عنوان سفیرو نماینده دائم جمهوری اسلامی نزد سازمان 
خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( عازم رم )ایتالیا( گردید وقریب سه سال 
در این سمت خدمت کرد. مصاحبه ما با وی از بحث دربارهٔ پول ملی اقغانستان 
آغاز شد. اینکه کشوری درگیر با بحران های پیچیده داخلی و خارجی چگونه 
توانســته اســت ثبات پول ملی خود را حفظ کند و در بزنگاه های سیاسی و 
حتی تغییرات حکومتی با ریزش ارزش ان روبرو نشود. مشروح مصاحبه با 

محمدحسین عمادی در کافه خبر خبرآنلاین پیش روست.
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سال هفتم
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بسیاری از 
روشنفکران 
افغانستان 
بخصوص 
پشتون تبارها 
معتقدند که 
ایران به عنوان 
همسایه فقط 
به دنبال منافع 
خود است و 
تاجیک تبارها 
و هزاره ها که 
دلبستگی 
بیشتری به 
ایران دارند نیز 
معتقدند ایران 
به عنوان برادر 
فرهنگی و هم 
تبار افغانستان 
از سال 197۳ 
به خاطر درآمد 
حاصل از 
فروش نفت، 
راه خود را از 
افغانستان 
جدا کرده و در 
چارچوب منافع 
ملی خود اقدام 
می کند اماقطعا 
می تواند 
کماکان نقش 
بسیار پر 
رنگی در آینده 
افغانستان  
بازی کند. 

بودجه سال آینده با بودجه سال گذشته و سنوات گذشته تفاوت 
قابل توجهی ندارد و تغییر محسوس و ملموسی در بودجه سال 
آینده نســبت به ســال های گذشته مشــاهد نمی کنیم و اساساً 
مشــخص نیســت این بودجه چه نگاهی به مشکلات و مسائل 
کلان اقتصادی کشــور دارد. به نظر می رســد که در بر همان 
پاشــنه می چرخد و هر گلی که بودجه ســال های گذشته بر سر 
اقتصاد زده، بودجه ۱۴۰۲ همان گل را بر سر اقتصاد خواهد زد.

دولت سال هاست که به دنبال افزایش درآمدهای مالیاتی به هر 
طریقی است که اصلًا نگاه درستی نیست. افزایش درآمدهای 
مالیاتی بدون اصلاح و ترمیم ساختارها نمی تواند راهگشا باشد 
و همچنان با مســاله کســری بودجه مواجه هستیم هرچند که 
لایحه بودجه بر روی کاغذ کسری ندارد و یک بودجه تراز ارائه 
می شــود. اما تجربه سال های گذشته نشان می دهد که مساله 
کسری بودجه در اقتصاد ایران وجود دارد ولو اینکه با ترفندهای 

حسابداری بخواهند کسری بودجه را انکار کنند.
باید توجه داشت که رشد بالای نقدینگی که به چیزی حدود 3۷ 
درصد می رسد،  دلایلی دارد آن هم در اقتصادی که دست اندازی 
دولت و نشــانه مداخله دولت را در هر بخشــی می توان دید. در 
واقع رشــد نقدینگی همان دم خروســی است که قسم حضرت 

عباس دولت برای نبود کسری بودجه را زیر سؤال می برد.
بــا ایــن بودجه هیچ انتظاری وجود ندارد که وضعیت اقتصاد در 
سال آینده متفاوت از وضعیت اقتصادی امسال باشد، تنها روزنه 
امیــدی که بــرای اقتصاد ایران می توان در نظرگرفت موضوع 
مذاکرات و برجام و گشــایش در درآمدهای نفتی اســت که آن 
تنها فرصتی را به دولت می دهد، نه اینکه بتواند مشکلی را حل 
کند که البته میزان اثرگذاری آن بستگی به نحوه استفاده دولت 
از ایــن فرصــت دارد. به هر حال واقعیت این اســت که همین 
دیروز نشــانه های خوبی از انجام و ســر گیری مذاکرات وجود 
ندارد.بنده معتقدم باتوجه وضعیت حقوق و دســتمزد کارکنان 
ضرورتــی ندارد افزایش مالیات افزایش پیدا کند. این نکات در 
بودجه مســائل بســیار مهم و کلیدی هستند که مسئولان باید 
نســبت به آن پاســخ دهند. باید روشــن شود دولت برای طبقه 
کارمند که ترمیم حقوق و دستمزد آن امسال و سال آینده بسیار 
کمتر از نرخ تورم بوده و به هیچ وجه تورمی را که تجربه کرده اند 
را ترمیم نمی کند، چه فکری کرده اســت؟ در این شرایط دولت 
چالش هایی که با آن مواجه است را با چه نیروی انسانی می تواند 
رفع کند؟ کارمندان انگیزه ای برای افزایش ســطح تلاش خود 

و همراهی با برنامه دولت را ندارند.
باید توجه داشــت که افزایش نرخ تورم در ســال آینده ادامه 
دارد، دولت نه تنها نتوانســت تورم ســال ۱۴۰۰ را کاهش دهد 
بلکه نتوانســت تورم ســال ۱۴۰۱ را جبران کند و افزایش نرخ 
تورم در ســال ۱۴۰۲ هم ادامه دار خواهد بود. در این شــرایطی 
که هزینه های مردم، کارکنان دولت، کارگران و بازنشســتگان 
افزایش می یابد فشارهای مالیاتی هم به آن اضافه خواهد شد. 
با توجه انحصاری که دولت برای تولیدکنندگان در اقتصاد ایجاد 
کرده، این قدرت را دارند که افزایش مالیات را به مصرف کننده 

منتقل می کنند.
بــا توجــه به تمام این موضوعات می تــوان گفت که وضعیت 
اقتصاد کشور بغرنج است و در این شرایط روال سابق به صورت 
کلیشــه ای در مورد بودجه ادامه دارد. مســاله مهم این است که 
بودجه ۱۴۰۲ اساســاً مســاله محور نیســت و مشخص نیست 
کــه ایــن بودجه چه برنامه ای حل مشــکلات کلیدی دارد؟ به 
نظر می رســد که تمرکز دولت در بودجه ۱۴۰۲ تنها درباره این 
بــوده که درآمدهای مالیاتی را افزایش دهد.به هرحال موضوع 
این اســت که مردم فقیر شــده اند و درآمدهای مردم به صورت 
واقعی به شــدت کاهش یافته در این شــرایط مردم نمی توانند 
مانند سال های گذشته توان خرید داشته باشند از این جهت که 
مــردم تــوان خرید ندارند، طبیعتاً بنگاه های تولیدی هم امکان 
اینکه بتواند قیمت ها را به ســرعت امســال بالا ببرند، نخواهند 
داشــت. هر چه مردم را فقیرتر کنند، ســرعت رشد قیمت ها را 
کمتر می کنند این در حالی است که مردم در تأمین مواد خوراکی 
و قوت غالب روزانه خود مانده اند. طبیعتاً در این شــرایط مردم 
توانایی خرید ندارند در نتیجه تولیدکنندگان نمی توانند قیمت ها 
را به طور ناگهانی و با درصد بالا افزایش دهند.اما یادمان باشد 
که فرض بر اینکه نرخ تورم بالای ۴5 درصد امســال در ســال 
آینــده به 3۰ درصد هم برســد همین میزان افزایش قیمت ها 
برای جامعه ای که به شــدت فقیر شــدند و طبقه متوسط آن از 
بین رفته، بسیار آسیب رسان است.مساله اصلی و در سال آینده 
ادامه پیدا می کند این است که طبقه متوسط در حال فروپاشی 
است، مساله اصلی این است که افراد هر چند شاغل هستند اما 
با درآمد با آن شــغل نمی توانند از عهده هزینه های زندگی در 
حد یک زندگی معمولی و متناسب با کرامت انسانی برآیند.آن 
چیزی که نمی توان انکار کرد این است که جامعه ایرانی روز به 
روز در حال ضعیف شدن است. آمارهای بانک جهانی هم حاکی 
از این است که در چند سال گذشته جایگاه ایران از کشورهایی 
که درآمدهای آن بالای متوســط بود به جایگاه کشورهایی که 
درآمد آنها کمتر متوسط درآمدهای منطقه است تنزل پیدا کرده 
و این مســاله فقیرتر شــدن و کاهش رفاه خانوار از مساله جدی 

اقتصاد ایران در سال آینده خواهد بود. 

طبقه متوسط 
در معرض خطر

بــه نظــر شــما طالبــان کنونــی بــا طالبان پیشــین 
کــه بیســت ســال پیــش ســرنگون شــدند، چــه 

تفاوت هایی دارند؟

در مقام مقایســه طالبان پیشــین کــه به »طالبان 
یــک« معروفند با طالبان کنونــی یا »طالبان دو« 
تفاوت های آشکاری دارند. »طالبان دو« توانسته اند 
توانمندی های زیادی را در دو دهه گذشــته کســب 
نماینــد که خود مجال دیگری برای بحث می طلبد. 
در بیســت ســال گذشته و فشــارهای فراوانی که 
طالبان پس از اشــغال افغانســتان از ســوی قوای 
بین المللی تحمل کردند ســه مرحله تحول را بنظر 
من تجربه کرده اند. این ســه مرحله در توان میدانی 
آنان پیچیدگی و پختگی مهمی به وجود آورده است. 
توان عملیاتی، توان تشــکیلاتی و تاکتیکی آنها به 
اعتراف سازمان های امنیتی آمریکا، به شدت نسبت 
به گذشته افزایش یافته است. طالبان با بهره گیری 
از ریشه های قومی و زمینه های مذهبی توانسته اند 
بــا جوامع محلی، عمدتا پشتون نشــین، به تعامل و 
تفاهم رسیده و قوای پشتیبان محلی خود را تقویت 
نماینــد. جــذب نیروی جنگنده جوان از جوامع فقیر 
محلی، تامین اســلحه از منابع منطقه ای، آشــنایی 
بــا تاکتیک های اطلاعاتی ومخفی شــدن از رصد 
الکترونیک و تقویت تشکیلات سازمانی باعث شده 
که این گروه از قوام و قاعده بیشتری نسبت به گذشته 
برخــوردار گردد. این توانمندی ها عمدتا به دلیل نوع 
مواجهه با آنان و کســب توان از طریق منابع داخلی 
و منطقــه ای تامیــن می گردد. آنها نه تنها در میدان 
نظامــی تحول یافته اند بلکه در میدان اقتصادی نیز 
منابع درآمدی خود را از محل مالیات محلی، تجارت 

و مالیات بر کشت تریاک بهبود داده اند.
در بعد گفتار و دیپلماسی نیز تغییر یافته و از تقویت 
در حوزه گفتگو و دیپلماســی نیز غافل نبوده اند. در 
ده سال گذشته و علی الخصوص پس از دستگیری 
و مرگ بن لادن که آمریکا دلیل و انگیزه ای زیادی 
برای ماندن در افغانســتان نداشــت، طالبان تلاش 
موثری برای فعال کردن گفتگو و دیپلماسی به منظور 
خروج قوای خارجی آغاز کردند. هرچند این گفتگوها 

همراه با تشــدید فشارهای هدفدار نظامی و امنیتی 
)ترورهــا و انفجارهای انتحاری( بر قوای بین المللی 
بود، اما به صورت معناداری با روند گفتگوها میدان 
ودیپلماسی هم طراز و هم مسیر بودند. با تاسیس دفتر 
دوحه و رســمیت یافتن مکانی مشروع برای رجوع 
به جبهه دیپلماتیک طالبان عملا فاز ســوم تحول 
طالبان آغاز گردید. هر چند گفتگوهای اولیه آنان کند 
و ناتوان بود اما در زمان کوتاهی آنها متوجه شدند که 
میدان دار اصلی این منازعه از یک سو دولت آمریکا 
بود اما این سو دولت بی اختیار و دست نشانده کابل 
و حتی کشــورهای منطقه و جهان نبود. لذا طرف 
اصلی گفتگوهای خود را انتخاب و با قدرت رسیدن 
ترامپ و طرح وی مبنی بر خروج آمریکا از افغانستان، 
مذاکــرات خود را با صراحت هرچه تمامتر با آمریکا 
آغاز نمودند. در یک سال گذشته نیز مهارت طالبان 
نه تنها در مذاکره و دیپلماسی بلکه هماهنگی میان 
میدان و دیپلماسی و همزمانی ترورها و انفجارهای 
ویرانگر در بن بســت های مذاکرات نیز بر کســی 

پوشیده نیست.

اگر بخواهیم منابع درآمدی طالبان را فهرست 
کنیم، به چه منابعی می رســیم؟

منابع درآمدی طالبان در زمان های مختلف متفاوت 
بوده و هست. منابع کمک خارجی از سوی هیات ها 
و ثروتمنــدان عرب و دولت های حامی اولین منابع 
مالــی کمک به طالبان بود به خصوص در دوره اول 
و زمان جنگ با مجاهدین. پس از به دســت گیری 
زمــام امور در دوره طالبان اول مالیات و درآمدهای 
گمرکی و کمک های خارجی اصلی ترین منابع آنها 
بــود. البته گزارش هایی مبنی بر درآمد از محل مواد 
مخدر هم از سوی کارشناسان خارجی بیان و مطرح 
شده که یک رقم نجومی است. در دوران بیست ساله 
حاکمیت دولت های غربی طالبان دوباره به زندگی 
در جوار جوامع محلی پشــتون رو آورده و خود را با 
کمک های خارجی اما محدود و مالیات های محلی 
وابســته کردند. دراین دوران نقش و ســهم درآمد 
حاصل از کاشت تریاک به نظر می رسد سهم بیشتری 
در اداره امور و مبارزه آن ها داشته است. همان طور که 
اشاره کردم طالبان منزلت روحانی نزد جوامع محلی 
پشــتون داشته لذا یکی از راه های کسب درآمد آنها 

دریافت مالیهٔ شرعی یا همان عشر است.

جایــگاه مــواد مخــدر در ایــن میــان چیســت؟ 
می گوینــد تجــارت مــواد مخدر یکی از مهمترین 

محل های کسب درآمد طالبان است.

بدیهی اســت به دلیل ماهیــت مخفی و پر منعفت 
تریــاک که هیچ کس نمی توانــد عدد دقیق درباره 
میزان درآمد از کاشــت تریاک ارائه نماید. همواره 
یکــی دیگر از منابــع تامین درآمد طالبان کنترل بر 
تولیــد و فرآوری و قاچاق مواد مخدر اســت. برخی 
می گویند طالبــان عامل اصلی اجرایی قاچاق مواد 
مخدر هســتند و برخی دیگر معتقدند این ها عامل 
نظارتی هســتند. یعنی اگر کسی در محدوده این ها 
تریاک تولید کند، برای اینکه بتواند محصول خودش 
را در امنیت منتقل کند و به فروش برســاند باید به 
طالبان درصد بدهد. برآوردها نشان می دهد هر ساله 
این مقدار متفاوت است و بستگی به سه عنصر اصلی 
دارد: ۱- میــزان تولیــد ۲- قیمــت تریاک در بازار 
جهانی و 3- میزان کنترل و ســیطره طالبان بر این 
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درماه گذشته منتشر نموده )اما به نظر من ایرادات و 
اشتباهات فاحشی دارد( میزان تولید تریاک در سال 
۲۰۲۲ حدود سی و دو درصد افزایش پیدا کرده است.

چگونه و با چه روشی طالبان توانستند به مدت 
بیست سال مقاومت کنند و سرانجام حکومت 

را بار دیگر به دست بگیرند؟

قطعا بیان این فرآیند داســتان پیچیده و تو در تویی 
اســت که بســیاری در باره آن مقالاتی و گزارشاتی 
نوشته اند. اما به نظر من و اطلاعات ناقصی که دارم، 
طالبان در طول بیســت ســال فشار و تحریم به لانه 
اصلی خود یعنی منطقه پشتون نشین وزیرستان رفته 
و با پیوندی که با سیستم سنتی آنجا ایجاد کرد بسیار 
قوی تر شــد. برخی از ابعاد آن را قبلا بیان کردم. اما 
باید به ابعاد جمعیتی نیز اشــاره کرد. با توجه به نرخ 
بالای رشد جمعیت بین پشتون ها به طور عام و میان 
طالبان به طور خاص، می بینید اکثریت لشکر کنونی 
طالبان، از کسانی است که در طالبان اول در کودک 
یا به اصطلاح درقنداق بودند. این گروه غالبا شش تا 
هفت فرزند دارند. از سوی دیگر در این بیست سال 
فقر فشــار در میان طالبان آن ها را مصمم تر نمود و 
اقدامــات حکومت های کابــل که اخبار بی عدالتی، 

فساد آن که از سوی جامعهٔ بین المللی حمایت می شد، 
ســبب شــد آنها به طور مستند و ارجاع به سنت های 
قومی به مردم بگویند این اشــغال برای سازندگی و 
توســعه نبوده و برای فســاد و فحشا است. تندروی 
حکومت افغانستان در جنبه هایی چون حقوق زنان، 
برای پشتون ها تابو بود. آنها تحمل نمی کنند و وقتی 
ســنت زیرپا گذاشته شــود، زیر میز می زنند. آزادی 
رســانه ها در کابل که فقر و فلاکت دامن گیر همه 
مردم بود تناقضی آشکار برای مردم عادی و سنتی 
این کشــور ایجاد می نمود که به هیچ وجه احساس 
تعلــق بــه آن نکرده و آن را متعلق به طبقه کوچک 
و خاصی می دانســتند که تحت اختیار اشــغالگران 
می دانستند. این ها باعث شد مردم جری تر شوند. به 
خصوص پشتون های سنتی بسیار عصبانی بودند. از 
سوی دیگر هر چه گذشت آمریکا فهمید نمی تواند در 
مقابل جنگ پارتیزانی مقاومت کند. روش هایی که 
طالبان در مبارزه و حتی ترور به کار گرفت هدفمندتر 
و ملایم تر از داعش بود. هزینه های سرسام آور مبازره 
بــا حرکت پارتیزانی طالبان برای آمریکا وقوای ناتو 
شــاید اصلی ترین عامل شکســت آنها در مقایسه با 
هزینه های طالبان بود. همین امر به خصوص از زمان 
اوباما بسیاری از کارشناسان نظامی و سیاستمداران 
آمریــکا را بــه این نتیجه رســاند که باید به صورت 
آبرومندانه ای افغانســتان را ترک کنند حتی با بهای 

سازش با طالبان.

شما معتقدید که آمریکا با تمام قدرت طالبان 
را هدف قرار می داد این در حالی است که پیش 
از اینکه طالبان به قدرت برسد، آمریکایی ها با 
طالبان مذاکره می کردند. این نوعی به رسمیت 

شناختن نیست؟

این اتفاق نتیجه دو تغییر اساســی بود ۱- شکســت 
استراتژی های آمریکا در مبارزه با طالبان و سازندگی 
کشــور افغانســتان و ۲- از تحول طالبان در درک 
شــرایط جدید توســط رهبران انها. این ها فهمیدند 
چطور می تواننــد معامله کنند. یکی از ویژگی های 
اساسی نسل جدید طالبان یا همین طالبان موسوم به 
طالبان دوم این است که آنها فهمیدند با قهر و غیظ و 
دعوا نمی توان حق را حتی از دشمنی که آمریکاست، 
گرفت. آنها فهمیدند باید بنشینند سر میز و مذاکره و 
بــا اصلی ترین طرف خود مذاکره کنند. قطر با اجازه 
آمریــکا برای اینها دفتری در دوحه راه اندازی کرد. 
چهار سالی که از جنگ گذشت، آمریکا فهمید بهتر 
است با دشمنش هم با حساب و کتاب برخورد کنند. 
مذاکرات میان طالبان و آمریکا از سال ۲۰۰۹ یعنی 
قبل از کشته شدن بن لادن شروع شد. بعد از کشتن 
بن لادن، آمریکا بهانه ای برای ماندن در افغانستان 
نداشت. می گفت من آمده ام طراح ۱۱ سپتامبر را از 
بین ببرم و وقتی او از بین رفت، طبیعی بود که امریکا 
هم برود. اتفاقا بعد از کشــتن بن لادن هم گفتند ما 
بایــد آبرومندانه بیــرون برویم. ترامپ که روی کار 
آمد، عملیات خروج ســرعت گرفت و بایدن نیز به 
ناشــیانه ترین و افتضاح ترین شــکل ممکن از کابل 
خارج شد. اتفاقا دانستن مکانیزم و پروسه و محتوای 
گفتگوهای دوحه بســیار مهم اســت. این گفتگوها 
نشان می دادکه نشستن سر یک میز برای مذاکره با 
آمریکایی ها برای طالبان تابو نیست. آن ها معتقدند 
این که امریکا با ما و بدون نماینده دولت رســمی و 
دســت نشــانده آنها صحبت مذاکره می کند، نشانه 
قدرت ماست و نه نشانه ضعف و عدول از اصول! تا 
جایی که من می دانم امریکایی ها اول می خواســتند 
این مذاکرات مخفیانه باشــد ولی طالبان معتقد بود 
باید علنی باشد چون خودشان را برنده می دانستند. 
من فکر می کنم همین مســاله تغییر ماهیت طالبان 
را نشان می دهد. فهمیدند دنیای سیاست بخشی از 
واقعیت اســت و آن را ایدیولوژیک تفســیر نکردند و 
معتقدنــد که در واقعیت مبارزه قهر وجود ندارد. باید 
با حریف اصلی یا به تعبیری با دشــمن اصلی رودر 

رو گفتگو کرد.

نخبــه  تحصیلکــردگان  و  روشــنفکر  طبقــه 
افغانستان در این بین چه نقش داشتند؟

بایــد اذعــان کنم که موضوعی که کمتر کســی به 
آن می پــردازد جایــگاه، نقــش و عملکرد نخبگان 
افغانســتان در طی تحولات و شکست بیست سال 
گذشته یا شاید نیم قرن اخیر تاریخ افغانستان است. 
این خود نیازمند یک مبحث و زمان مفصلی اســت 
که درباره اش باید صحبت کرد. اما به صورت خیلی 
چکیــده بایــد بگویم جامعه تحصیلکــرده و نخبه 
افغانســتان در دو دهه گذشته به چند دسته متفاوت 
تقســیم می شوند اما جملگی کارنامه موفق و خوبی 
از خود در دفاع از منافع ملت افغانستان نشان ندادند. 
ضعف های متعددی در طبقه روشــنفکر افغانستان 
که شمار محدودی هم دارد، وجود دارد. قوم گرایی 
شــاید اصلی ترین مانــع جامع نگری و تعهد ملی به 
کشورشــان باشــد. اطلاعات محدود اما ادعاهای 
نامحدود از جهان علم و فلســفه سیاســی و سیاست 
نقطه ضعف دیگرشــان اســت. تکثر دیدگاه و عدم 
اتحــاد بــا محوریت منافع ملی باعث شــد عملا در 
تحولات بیست سال گذشته عده ای صرفا به انتقاد 
و اعتــراض رو بیاورند، عده ای به صورت ســربازان 
اصلی و مجریان سیاســت های جامعه جهانی جذب 
مشــاغل و پســت های سیاسی شده و با درآمدهای 

سرشــار زندگی شخصی اشــان را بهبود بخشیده و 
بیش از نود درصد آنها نیز هم اکنون در کشــورهای 
اروپایــی، کانــادا و آمریکا بــه زندگی نیمه مرفهی 
دســت یافتــه و صرفا به مرثیــه برای وطن یا انتقاد 
و فرافکنی منجمله دشــنام به اشــرف غنی، زلمای 
خلیلزاد و تیم وی مشغول هستند. نخبگان سیاسی 
هم که سرنوشتی مشابه داشته هم اکنون در فضای 
مجــازی به امید ضعف و اضمحلال داخلی طالبان 
چشم دوخته اند و امید جدی به هیچ کشور جهان در 
جهت حمایت از خود ندارند. کمتر دیده ام که همین 
گروه به بازاندیشی عمیق گذشته و فرصت از دست 
رفته عمیقا بیاندیشند و سعی کنند نقاط ضعف خود را 
با مطالعه و انتقاد بر طرف کنند. در برخی از مقالات، 
کتب وتحلیل های غربیها که اخیرآ منتشر شده نیز به 
این گروه نخبه که به دنبال منافع فردی خود بودند، 
به عنوان متهمان شکست بیست سال تلاش جامعه 
جهانی معرفی شده است. البته با آشنایی محدودی 
کــه با این جامعه دارم باید اذعان کنم این به معنای 
نفی وجود افراد محدود اما دلســوز روشنفکر و وطن 
پرســتی نیست که دغدغه اصلی اشان کماکان ملت 

محروم افغانستان است.

آیــا حمایــت ایــران از طالبــان بیــن روشــنفکران 
افغانستان مساله مطرحی است؟

بسیاری از روشنفکران افغانستان بخصوص پشتون 
تبارهــا معتقدند که ایران به عنوان همســایه فقط 
به دنبال منافع خود اســت و تاجیک تبارها و هزاره 
ها که دلبستگی بیشتری به ایران دارند نیز معتقدند 
ایران به عنوان برادر فرهنگی و هم تبار افغانســتان 
از سال ۱۹۷3 به خاطر درآمد حاصل از فروش نفت، 
راه خود را از افغانستان جدا کرده و در چارچوب منافع 
ملــی خود اقدام می کنــد اماقطعا می تواند کماکان 
نقش بســیار پر رنگی در آینده افغانستان بازی کند. 
امــا در مقوله کمک به طالبان به نظرم نوع عملکرد 
فاحش و مفتضحانه آمریکا و توافق دوحه با طالبان 
همه صاحبنظران ومردم افغانستان به خوبی می دانند 
که این امر معامله از پیش طراحی شــده بود که به 
شکل زشتی به اجرا درآمد. با آشنایی مختصری که 
از جامعــه افغانســتان دارم معتقدم که داوری مردم 
افغانســتان برپایه واقعیت های آشــکاری است که 
هــر روز در زندگــی خود با آن روبرو هســتند، نظر 
ســنجی هایی هم که اخیرا انجام و نتایج آن منتشــر 
شــده نشان می دهد بیش از هشــتاد درصد جامعه 
افغانستان مقصر اصلی وضعیت کنونی را سیاستهای 

و اقدامات آمریکا می دانند.

به نظر شما چگونه می توان نوع نگاه و مواجهه 
بــا افغانســتان در ایــران را تغییــر داد و روابــط را 

به نفع هر دو ملت بهبود داد؟

این سئوال بسیار اساسی و گسترده است که نمی توان 
در این گفتگوی کوتاه به آن پاسخ داد اما فهرست وار 
چنــد نکتــه را بیان می کنم. اولین و مهمترین حوزه 
شاید حوزه معرفتی باشد. اولا باید سعی کنیم شناخت 
جامــع تــری از واقعیت افغانســتان در بین جامعه 
روشنفکری، نخبگان، سیاست مداران و عموم مردم 
ایران نسبت به افغانستان ومردم آن در ایران به وجود 
آید. شــناخت ملت ما از افغانستان عموما محدود به 
روایت چند میلیون افغانستانی مهاجر در ایران است. 
ما هیچ شناختی به قوم پشتون زبان، تاریخ و نگرش 
آنها نداریم، این گروه از نظر شــمار بیشترین بخش 
جمعیت افغانستان را تشکیل می دهد. این شناخت و 
تعامل می تواند شناخت بهتری از طالبان و کنش آنها 
را نیز برای ما روشن کند. تنوع و تکثر فرهنگی نژادی 
و زبانی افغانستان نکته دیگری است که باید نسبت 
به آن شــناخت داشت. شناخت مردم، کارشناسان و 
حتی سیاستمداران ما از افغانستان محدود به مقوله 
دشــمنی طالبان، مهاجرت ملیونی افغانها به ایران، 

قاچاق مواد مخدر و آب هیرمند است.

اما اگر با زاویه گســترده تری به افغانســتان بنگریم 
فرصت های زیادی وجود دارد که می توان با تکیه بر 
آنها محدودیت ها و مشکلات بین دو کشور را مرتفع 
نمود. من ده ها نمونه و مثال دارم یک مثال ملموس 
موضــوع آب هیرمند اســت. موضوعی که بیش از 
پنجاه سال ادامه دارد و به یک طناب کشی بی نتیجه 
سیاســی تبدیل شــده است. اما اگر منابع عظیم آبی 
افغانســتان را در نظر بگیریم می توان در قالب یک 
همکاری دو جانبه مشکل را برطرف نمود. آمو دریا 
در شــمال افغانســتان یک منبع عظیم آبی است دو 
کشــور آسیای میانه در این رودخانه شریک هستند 
اما هیچ عایدی جز ســیل برای افغانســتان ندارد از 
ســوی دیگر ما در سدســازی و انتقال آب در منطقه 
اول هســتیم. چرا ما نتوانیم ســهم آب افغانستان از 
رودخانه آمور را در افغانستان استحصال و به دشت 
مرکزی این کشور رسانده و در ازای آن، سوآپ آب 
کنیم. مگر ما آب هیرمند را نمی خواهیم؟ خوب جای 
دیگر می توانی پروژه تعریف کنی و به همسایه کمک 
کنــی تــا آب هیرمند را بگیری. باید برای مصالح دو 
کشور و بازی برد-برد باید چهارچوب ادراکی جدید 
تعریف کرده و برهمان مبنا نیز برنامه مشترک تعریف 
کنیم. البته این موضوع پیچیدگی های بیشتری دارد 
به خصوص با وجود طالبان که از نظر جامعه جهانی 

رسمیت ندارند.

کامران ندری
کارشناس اقتصادی

یادداشت
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لازمه اخذ وام ودیعه مسکن اجاره نامه و استعلام کد رهگیری موجود 
در اجاره نامه است. حالا مشاوران املاک در قبال درصدی پول با فریب 

قانون اقدام به تنظیم اجاره نامه های صوری می کنند.
افزایش اجاره خانه ها در چندســال گذشــته توان مستاجران را تا حد 
زیادی کاهش داده است. حالا به ویژه در کلانشهرها مردم به سختی 
ودیعه و اجاره مســکن خود را پرداخت می کنند.در جهت کمک به 
مستاجران دولت وامی به نام وام ودیعه مسکن برای مستاجران تدارک 
دیده اســت که برای اخذ این وام مســتاجران نیاز به اجاره نامه و کد 
رهگیــری موجــود در قولنامه خود دارند. اما در مدت اخیر برخی که 
صاحبخانه هستند و یا به هر دلیلی قرارداد اجاره منزل ندارند با استفاده 
از تنظیــم قــرارداد صوری، کد رهگیری می گیرند و اقدام به اخذ وام 

ودیعه مسکن می کنند.
عادی شدن دریافت کد رهگیری صوری ��

یکی از چالش های نگران کننده در مورد تســهیلات ودیعه مســکن اما 
استفاده از این وام در بازاری غیر از اجاره مسکن و رواج بیشتر تورم است 
که به همین دلیل شرط لزوم کد رهگیری برای متقاضیان مطرح شده 
است. اما حالا برخی از متقاضیان تسهیلات اجاره مسکن این مقررات 
را هــم دور می زننــد و با پرداخت هزینه به بنگاه های املاک، قراردادی 
برای یک خانه تنظیم می کنند و کد رهگیری صوری می گیرند.در همین 
ارتباط یکی از مشاوران املاک به تجارت نیوز گفت: »برای این کار باید 
ســند داشــته باشید که در این صورت می توانیم برای شما کد رهگیری 
بگیریم؛ به تناسب سند و قرارداد و اینکه خانه در چه مکانی واقع شده 
باشد، درصدی مانند کمیسیون دریافت می کنیم.« بنگاه ملکی دیگری 
اما سند را هم خودش تهیه می کند و در نهایت سه میلیون تومان به عنوان 
کمیسیون می گیرد. برخی بنگاه های املاک هم این کار را غیرقانونی 
می دانند و از قبول آن سر باز می زنند.عده دیگری اما در این موردمنصف تر 
هستند. یک مشاور املاک که مرد مسنی است می گوید: »سه میلیون 
خیلی زیاد اســت و من می توانم با یک میلیون تومان کد رهگیری را 
برای شما دریافت کنم.«به طور کلی طبق مشاهدات میدانی خبرنگار 
تجارت نیــوز هزینــه تنظیم این قراردادهای صوری بین یک میلیون تا 
چهار میلیون تومان متغیر اســت. با پرسشــی ساده از بنگاه های املاک 
نیز می توان متوجه شد این اقدام به مساله ای عادی تبدیل شده است.

جزئیات وام ودیعه مسکن ��
وام ودیعه مســکن نســبت به موقعیت جغرافیایی آن مبالغ متفاوتی 
دارد. این مقادیر برای تهران ۱۰۰ میلیون تومان، مراکز اســتان ۷۰ 

میلیون تومان و سایر شهرها ۴۰ میلیون تومان است.
بازپرداخت و سود این وام نیز در مبالغ متفاوت میزان متغیری دارد. 
وام ۱۰۰ میلیون تومانی بازپرداختی پنج ساله و سود ۱۸ درصد و وام 
۷۰ میلیون و ۴۰ میلیون تومانی نیز بازپرداختی ســه ســاله و سودی 

۱3 درصد دارد.

تأمین زمین برای ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن 

ایسنا:  طبق آخرین صحبت های ارائه شده تاکنون برای ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن تأمین زمین صورت گرفته و بیش از 5۰۰ 
هزار واحد به مرحله ســاخت رســیده اســت. محمد مخبر - معاون اول 
رئیس جمهور به تازگی گفته است: در خصوص مسکن تاکنون اراضی 
احداث دو میلیون و ۴۰۰ هزار واحد مســکونی شناســایی و تأمین شده 
که این اراضی هم در مناطق روســتایی و هم شــهری است. معاون اول 
رییس جمهور ادامه داد: موضوع مســکن به جد در حال پیگیری اســت و 
موانع احتمالی بر سر راه تولید و احداث مسکن در حال رفع شدن است. 
بنابرایــن گــزارش تا قبل از آمدن مهرداد بذرپاش که در هفته های اخیر 
به عنوان وزیر راه و شهرسازی از مجلس رأی اعتماد گرفته، 5۰۹ هزار 
واحد از طرح نهضت ملی مسکن وارد فرآیند اجرا شده و ۱۹۴ هزار واحد 
به مرحلهٔ فونداســیون رســیده بود. هادی عباسی اصل ـ معاون وزیر راه 
و شهرسازی می گوید که به آمار مذکور باید واحدهای خودمالکی، بنیاد 
مسکن، نیروهای مسلح و غیره را هم اضافه کرد که مجموع اجرا را به 
یک میلیون واحد با میانگین پیشرفت 3۰ درصد می رساند. در خصوص 
قیمت واحدها برخی مسئولان حوزه مسکن می گویند که هزینه ساخت 
به حدود ۸ میلیون تومان در هر متر مربع رسیده است. بررسی ها نشان 
می دهد رقم ۷ تا ۸ میلیون تومان برای هر متر مربع و واریز مبلغ آورده 
بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان تناسب چندانی با توان اقتصادی متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن ندارد. با این حساب چاره ای نیست جز این که 
طرح ها از طریق وام بانکی جلو برود. اما در ۱۶ ماه گذشــته، سیســتم 
بانکی فقط 3۹ هزار میلیارد تومان از 3۶۰ هزار میلیارد تومان تعهد خود 
در قبال این پروژه را محقق کرده است. انبوه سازان نیز پیشنهاد داده اند 

که بخشی از منابع این پروژه را تأمین کنند.

رشد ۴.۱ درصدی مسکن در آذرماه 

بر اســاس آخرین گزارش مرکز آمار، تورم ســالانه آذر ماه ۱۴۰۱ 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران نسبت به ماه قبل ۲.۱ واحد 
درصد افزایش داشته است. بر اساس جدیدترین گزارش مرکز آمار 
از قیمت آپارتمان های مســکونی مناطق ۲۲ گانه شهر تهران در 
آذر ماه ۱۴۰۱ شاخص قیمت آپارتمان های مسکونی شهر تهران 
به عدد ۱۷۴. 3 رسیده که نسبت به ماه قبل )۱۶۷.۴(، ۴.۱ درصد 
افزایش داشته است. بنابراین تورم ماهانه آذر در مقایسه با همین 
اطلاع در ماه قبل )5.۰ درصد(، ۰.۹ واحد درصد کاهش داشته است.

فروش کد رهگیری صوری رواج یافت
تجارت جدید در بازار املاک

گزارش

 امروز در بازار 
شاهد افزایش 
قیمت تمامی 
کالا ها می 
باشیم لذا  
رشد حدود 
۵0 درصدی 
دستمزد نیز 
چندان غیر 
منتظره نبود 
چرا که برخی 
از کالاها تا 
۳00 درصد هم 
رشد داشتند و 
طبیعی است 
که این مساله 
به شکل 
ملموس یا 
روانی بر بازارها 
از جمله بازار 
مسکن نیز 
تأثیر خود را 
گذاشته است
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آنچه که امروز در بازار مسکن با آن مواجه 
هســتیم حباب نیست بلکه  متأثر از تورم 
زمین و رشد قیمت مصالح ساختمانی است. 
حبــاب در واحدهــای لوکس و لاکچری 
ایجاد شده که بخشی از آن هم در ماه های 
اخیر تخلیه شده است. تا زمانی که درباره 
رشــد نقدینگی فکری نشود داستان تورم 
کالاها از جمله مسکن ادامه خواهد داشت. 
مسالهٔ مهم در شرایط فعلی ثبات اقتصادی 
اســت. این که دلار نرخ های بالاتر را هم 
به خود ببیند و روی یک عدد تثبیت شــود 

بهتر از این است که در یک فرآیند نوسانی 
نامشــخص قرار بگیرد زیرا ابهام به تولید 
و ســرمایه گذاری لطمه می زند. وقتی که 
ما شاهد خلق نقدینگی هستیم با افزایش 
قیمت مجموعه کالاها و خدماتی مواجهیم 
که مســکن هم جزئی از آن اســت. تغییر 
قیمت کالاها بــه تغییر قیمت نهاده های 
ساختمانی و متعاقباً نوسانات بازار مسکن 
منجر می شــود.  در سال های اخیر ساخت 
و ســاز بخش خصوصی حدود ۴۰۰ هزار 
واحد مســکونی بوده کــه هم اکنون نیز 

بــا مقداری شــدت و ضعف، همین مقدار 
تولید می شــود. آن چه که دولت باید انجام 
مــی داد اضافه کــردن ۶۰۰ هزار واحد به 
این عدد بود تا تولید ســالیانهٔ مســکن به 
یک میلیون برســد اما در یک و نیم ســال 
گذشــته، بستر و شرایط افزایش ساخت و 
ســاز فراهم نشــد. همچنین پاشنه آشیل 
طــرح نهضت ملی مســکن کمبود منابع  
است و دولت می بایست بخش خصوصی 
را وارد پروژه نهضت ملی مسکن می کرد تا 
از طریق منابع سازندگان، آورده متقاضیان 

و تســهیلات بانکی، کارها پیش برود. اما 
وزارت راه و شهرســازی راسا وارد کار شد 
و به عنوان کارفرما، پروژه ها را در دســت 
گرفــت. با توجه به تورم، شــاخص های 
تعدیل هم می بایســت هر سه ماه یک بار 
به روز می شــد اما این اتفاق رخ نداد یا دیر 
رخ داد. بنابراین ســازندگان تمایلی برای 
ورود به این پروژه ندارند. متوســط قیمت 
خانه در تهران به ۴۸ میلیون تومان در هر 
متر مربع رسیده و در برخی مناطق جنوبی 

قیمت ها حدود ۲5 میلیون تومان است. 

گروه راه و مســکن: بازار مســکن طی ماه های اخیر فراز 
و نشــیب های بســیاری را پشــت ســر گذاشته است 
و تورم و رکود حاکم بر این بازار باعث شــده تا چشــم 
 انــداز مبهمــی پیش روی  بازار مســکن قــرار گیرد. 
هر چند که پیش تر کارشناســان پیش بینی کرده بودند 
که روند قیمتی در این بازار نزولی خواهد بود اما آنچه که 
طی ماه های اخیر اتفاق افتاده روند صعودی قیمت ها چه 
در بازار خرید و فروش و چه در بازار اجاره بها بوده است.

در همین رابطه »تدبیر تازه« در گفت و گو با کارشناسان 
این حوزه به بررسی چشم انداز این بازار پرداخته است.

ایرج رهبر نایب رئیس انجمن انبوه سازان تهران در گفت 
و گو با »تدبیر تازه«  اذعان داشت:  افزایش قیمت ها از 
ابتدای ســال و به موازات آن افزایش دستمزد کارگران 
باعث شد تا تاثیر آن بر دیگر بازارها کاملا مشهود باشد 
بطوریکه قیمت مصالح ســاختمانی نیز  طی هفته های 
اخیر روند صعودی به خود گرفت.مساله  افزایش قیمت 
هــا در بــازار باعث افزایش هزینه های تولید و در نهایت 
قیمت مسکن می شود.  در خصوص سایر نهاده های تولید 
مسکن نیز باید اذعان کرد که همه ساله در ابتدای سال 
قیمت نهاده های تولید افزایش می یابد و همین موضوع 
در قیمت تمام شــده به خوبی خود را نشــان می دهد. اما 
اینکه انتظار داشــته باشــیم همه کالاها گران شوند اما 

مسکن ثابت بماند تا حدودی به بیراهه رفته ایم
نایب رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران ادامه داد: 
در خصوص سایر نهاده های تولید مسکن نیز باید اذعان 
کرد که همه ساله در ابتدای سال قیمت نهاده های تولید 
افزایش می یابد و همین موضوع در قیمت تمام شده به 
خوبی خود را نشان می دهد. اما اینکه انتظار داشته باشیم 
همه کالاها گران شوند اما مسکن ثابت بماند تا حدودی 

به بیراهه رفته ایم.وی افزود: تورم می تواند بر تمام بازارها 
از جمله مســکن تأثیر و بازارها را درگیر خود کند اما به 
دلیل اینکه مسکن سهم بالایی از سبد خانوار را به خود 
اختصاص می دهد می بینیم که تورم مسکن کمتر از تورم 

عمومی و حتی کمتر از سایر کالاها رشد کرده است.
رهبر در پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد رکود شدید 
در انتظار ساخت و ساز باشد؟ تاکید کرد: رکود ساخت و 
ساز سالهاست که بر بازار مسکن حاکم است چرا که اگر 
در دوره ای از سال های نه چندان دور در تهران ۱5۰ هزار 
واحد مسکونی احداث می شد این آمار در سال گذشته به 
حدود 5۰ هزار واحد رسیده است. پس اگر حتی تورم هم 
نداشته باشیم این کمبود تولید و عرضه نسبت به تقاضا 
می تواند رشد قیمت ها را در پی داشته باشد.در ادامه سعید 
لطفی عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک نیز 
در گفت و گو با »تدبیر تازه«  گفت: چندین مورد بر بازار 
مسکن اثر گذار بود بطوریکه  در اولین مورد  در کنار سایر 
عوامل مثل رشــد قیمت حامل های انرژی و رشــد نرخ 
ارز می تواند بر قیمت مسکن تاثیرگذار باشد. اگر کسی 
هم پیش بینی می کرد که قیمت ها در سال ۱۴۰۱ رشد 
نخواهد کرد به این دلیل بود که قدرت خرید متقاضیان 
مســکن در این چند ســال به شدت افت کرده بود. اما به 
هر حال تغییر قیمتی که در کالاهای اساسی ایجاد شد و 
انتظارات تورمی، قیمت مسکن در تهران را افزایش داد.

وی با اشــاره به اینکه رشــد قیمت مسکن در چند سال 
گذشــته باعث شــد تا بازار ملک ظرفیت افزایش شدید 
قیمت را نداشته باشد، ادامه داد: تورم عمومی و هزینه های 
ساخت، قدرت سمت تقاضا و تغییرات بازارهای موازی 
مثل ارز و طلا و قیمت حامل های انرژی می تواند بر بازار 
مســکن تاثیرگذار باشد. به هر حال وقتی تورم افزایش 

می یابد نمی توان انتظار داشــت که قیمت مسکن رشد 
نکند و صفر باشد. قطعاً رشد قیمت مسکن به دلیل بالا 
بودن سهم خود در سبد خانوار بیشتر نمود پیدا می کند. 
لطفی در پاسخ به این پرسش که آیا ثبات قیمت مسکن 
را می توان در ماههای آتی شــاهد بود؟ گفت: روند کلی 
بازار مسکن نشان می دهد که نباید رشد شدید و یا جهشی 
قیمت را شاهد باشیم. اما به هر حال برخی مواقع هست 
کــه برخی تلاطمــات و برخی تصمیمات و اقدامات بر 
تمام بازارها و در نهایت بر بازار مســکن تأثیر می گذارد. 
همچنین حسن محتشم عضو هیات مدیره انجمن انبوه 
سازان استان تهران در گفت و گو با »تدبیر تازه« معتقد 
اســت: امروز در بازار شــاهد افزایش قیمت تمامی کالا 
ها می باشــیم لذا  رشــد حدود 5۰ درصدی دستمزد نیز 
چندان غیر منتظره نبود چرا که برخی از کالاها تا 3۰۰ 
درصد هم رشد داشتند و طبیعی است که این مساله به 
شــکل ملموس یا روانی بر بازارها از جمله بازار مســکن 
نیز تأثیر خود را گذاشته است. عضو هیات مدیره انجمن 
انبوه سازان استان تهران در خصوص اینکه تمام کالاها 
و به خصوص نهاده های تولید مســکن با رشــد قیمت 
مواجه شده اند و قطعاً مسکن و قیمت تمام شده مسکن 
را صعودی خواهند کرد، اظهار داشت: طبیعی است رشد 
تورم در کنار سایر افزایش قیمت نهاده های تولید مسکن 
می تواند به خوبی بر بازار مسکن و قیمت ها تأثیر مثبت 
بگذارد. پس باید نتیجه بگیریم که تا زمانی که تورم داریم 
و قیمت نهاده های تولید نیز افزایش می یابد مسکن نیز 
روند صعوی می گیرد. قطعاً وظیفه دولت در برخی موارد 
مثل عوارض و حق انشــعاب این اســت که هزینه هایی 
که منجر به رشــد قیمت تمام شــده مسکن می شود را 
کنترل کند.  تا زمانی که نرخ تورم رشد می کند مسکن 

نیز روندی صعودی خواهد داشت اما قطعاً به دلیل افت 
شــدید قدرت خرید مســکن نمی توان انتظار داشت که 
افزایش قیمت مسکن همانند برخی کالاها که تا ۴۰۰ 

درصد هم رشد داشته است، رشد کند.
وی در پاسخ به این پرسش که رشد معاملات مسکن نیز 
در کنار افزایش قیمت مسکن نشانه چیست؟ ادامه داد: اگر 
دقت کنید علیرغم اینکه نرخ دلار در چند روز گذشته رشد 
داشــته است هنوز برخی از متقاضیان و سرمایه گذاران 
در ورود به این بازار تردید دارند. پس اگر نرخ ارز رشــد 
کند مطمئن باشید که در آینده نیز انواع اقلام ساختمانی 
رشد خواهند کرد. اما چون قدرت خرید پایین است بدون 
شک معامله مسکن نیز افت خواهد کرد.محتشم افزود: 
شــاید ســؤال کنید که پس چرا معاملات مسکن طبق 
گزارش بانک مرکزی افزایش داشــته است. پاسخ این 
اســت که این روزها اکثر خریدها برای ســرمایه گذاری 
است. یعنی بیشتر خریداران مسکن، برای اینکه مسکن 
را کالایی پایدار به لحاظ سرمایه گذاری می دانند به این 
بازار اعتماد کرده اند و اقدام به خرید مســکن می کنند. 
پس اگر بازار ارز مطمئن باشد که برجام امضاء نخواهد 
شــد و نرخ دلار 35 هزار تومان باقی خواهد ماند بدون 
شک سرمایه ها از بازار مسکن به این بازار سرازیر خواهد 
شد.وی تاکید کرد: اگر بازاری را این روزها بخواهید به 
متقاضیان ســرمایه گذاری پیشــنهاد دهید بدون شک 
بازار مســکن است چرا که تنها بازاری که باقی می ماند 
مســکن است که در اسفند پارسال و اردیبهشت امسال 
مقداری سرمایه ها را به سمت خود جذب کرد و عاقبت 
آنرا می بینید که بانک مرکزی در پایین ترین حد اعلام 

می کند که قیمت مسکن رشد کرده است.

گزارش

بازتاب

بازار مســکن طی ماه های اخیر از میزان 
حجم ســرمایه گذاری اشــباع شده است 
بطوریکه نقدینگی وارد شــده در این بازار 
نشــان می دهد که سرمایه های بسیاری 

به این بازار سرازیر شده است.
بــه گزارش »تدبیر تازه«، آمارها نشــان 
دهنده ورود حجم بالای نقدینگی به بازار 
مسکن است بطوریکه در آخرین ماه پاییز 
امسال برابر با ۴۱ هزار و ۶۱۴ میلیارد تومان 
نقدینگی وارد این بازار شــده است و برای 
دومین ماه متوالی بالاتر از ۴۰ همت ثبت 
شده است. برخی امنیت نسبی بالا در بازار 

مسکن را عامل هجوم معامله گران به این 
بازار می دانند.آنطور که روز گذشته اقتصاد 
نیوز نیز گزارش داده اســت: »روند قیمت 
مســکن تهران باوجود کاهش ســرعت 
در آخرین ماه پاییز اما همچنان ســیری 
افزایشی داشته است. در آخرین ماه پاییزی 
کشور قیمت مسکن تهران وارد کانال ۴۸ 
میلیون تومان شد که در این شهر بی سابقه 
بوده است.در کنار رشد قیمت آمارها خبر 
از افزایــش تعداد معاملات در این مقطع 
داشته که برای دومین ماه متوالی به ثبت 

رسیده است.

اتفاق هایــی کــه در نهایت منجر به یک 
رکورد مهم در این بازار شد. ورود کم سابقه 

پول در این بازار.«
رکوردزنی در بازار پول مسکن ��

در سومین ماه پاییزی کشور، به طور کلی 
۱۰ هــزار و ۱۸۴ فقره معاملات مســکن 
رخ داده که نسبت به ماه قبل ۲۷.۲ درصد 
بیشتر شده است.در کنار آن متوسط قیمت 
مســکن تهران نیز با رشــد ۲.۹ درصدی 
نسبت به میانه پاییز به ۴۸ میلیون و ۷۰ هزار 
تومان رسیده است.برای ارزیابی نقدینگی 
وارد شــده به بازار مسکن تهران می توان 

به طور متوســط متراژ معامله شده در این 
شهر را برابر با ۸5 متر مربعدر نظرگرفت. 
حاصل ضرب این رقم در تعداد معاملات 
و ســپس در قیمت مسکن نشان می دهد 
چه میزان پول در این ماه در بازار مسکن 

جابجا شده است.
رقمــی که تغییرات آن می تواند علامتی 
از جریان پول در مسکن تهران باشد. در 
همین رابطه در سومین ماه پاییزی کشور، 
در ســال جاری، حجم پول وارد شــده در 
بازار مسکن برابر با ۴۱ هزار و ۶۱۴ میلیارد 
تومان بوده و 3۱ درصد بیشتر از ماه قبل 

شــده است.بیشترین سطح این شاخص 
در خردادماه امسال بوده که در کانال ۴۶ 
همت قرار داشــته اســت. اکنون دومین 
رکورد را در بازه ۷ ســال گذشــته به ثبت 
رسانده اســت. برخی از تحلیلگران این 
اتفاق را ناشی از امن تر بودن بازار مسکن 
در این ماه در مقایســه با ســایر بازارهای 
مالی دانســته که موجب شــده تا هجوم 
معامله گران به این بازار بیشتر شود. برخی 
نیز اتنظارات افزایشــی قیمت مسکن در 
نگاه معامله گران را عامل بالارفتن قیمت 

مسکن می دانند.

مسکن رکورددار حجم سرمایه گذاری فاطمه دیانی
روزنامه نگار

»تدبیر تازه« از میزان بالای حجم سرمایه گذاری در بازار مسکن گزارش می دهد

مینا علیزاده
روزنامه نگار

 مسکن 
در گرداب 
تـورم

 در گفت و گوی »تدبیر تازه«
 با کارشناسان  مطرح شد

سه محصول جدید خودرویی در راه بازار

تدبیــر تازه: ایران خودرو به زودی ســه خــودرو جدید خود را روانه بازار خواهد 
کرد. وزیر صمت گفت: در ماه های اخیر از ۱۲ محصول جدید در دســتور کار 
خودروسازان، سه محصول تولیدی با نام های شاهین، آریا و اطلس رونمایی شده 
است. سید فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت از عرضه ۱۲ خودروی تولید 
داخل طی امســال و ســال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: پیش از این هم سه محصول 
رونمایی شده است. وی تصریح کرد: با اضافه شدن ۱۲ محصول جدید به سبد 
محصولات خودرویی کشور طی امسال و سال آینده، تمام خودروهای قدیمی 
از رده خارج خواهد شــد. وزیر صمت همچنین درباره تولید خودروی اقتصادی 
هم توضیح داد که هم ایران خوردو و سایپا و هم خودروسازان بخش خصوصی 

در حال پیگیری خودروی اقتصادی هستند.

آغار پیش فروش بلیت قطارهای بهمن

پیش فروش بلیت قطارهای مسافری برای بازه زمانی یکم تا 3۰ بهمن ماه، 
از امروز چهارشــنبه ۱۴ دی ماه آغاز می شود.پیش فروش بلیت قطارهای 
مسافری برای کلیه مسیرها طی بازه زمانی یکم بهمن تا 3۰ بهمن ماه، 
از ســاعت ۸ صبح روز چهارشنبه ۱۴ دی ماه توسط فروشندگان حضوری 
)آژانس هــا و دفاتر فروش( انجام می شــود.همچنین پیش فروش بلیت 
توســط فروشندگان غیرحضوری )سایت های مجاز(، از ساعت ۱۴ همان 
روز )چهارشــنبه( انجام خواهد شــد.به گزارش شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران، هموطنان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به صورت 
شــبانه روزی با ســامانه اطلاع رسانی راه آهن به شماره ۰۲۱5۱۴۹ تماس 

بگیرند یا به پایگاه اینترنتی www.rai.ir مراجعه کنند.

پنج فروند هواپیمای جدید به ناوگان مسافری کشور پیوست

فارس:  به تازگی پنج فروند هواپیما توســط ســه شرکت هواپیمایی وارد 
ناوگان هوایی کشور شده است. توسعه ناوگان هوایی مسافری کشور از 
برنامه های مهم ســازمان هواپیمایی کشــوری در دولت سیزدهم است. 
پیش از این محمد محمدی بخش، رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
گفته بود: ورود هواپیما به کشــور نظیر ســابق ادامه دارد؛ نهضت تعمیر 
هواپیما و موتور، ســاخت هواپیما در داخل و خرید هواپیمای دســت دوم 

برای افزایش ناوگان در دستور کار است.
بــه گفته معــاون وزیر راه و شهرســازی بر اساس نیازســنجی های 
کارشناسی نیاز به 55۰ فروند هواپیما داریم تا تقاضای داخل را پوشش 

دهیم.

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار

رویدادهفته

 راهکار ایجاد آرامش
در بازار مسکن

حسن محتشم
کارشناس بازار مسکن

یادداشت
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گزارش

گروه بازار مالی: علی عصاری، کارشناس بازار سرمایه، در خصوص عرضه 
خــودرو در بــورس کالا اظهار کرد: در خصوص عرضه خودرو در بورس 
کالا باید بگویم که در بورس کالا، معامله ها بر اساس عرضه و تقاضاست 
و یک سر خریدار و سر دیگر، فروشنده قرار دارد؛ به طوری که مستقیم با 
یکدیگر معامله کرده و درصدی هم به عنوان کارمزد پرداخت می کنند و 
درواقع، حذف شدن واسطه ها برای رسیدن کالا به دست مصرف کننده 
می تواند خبر خوبی برای معامله ها باشد و می توان گفت که با این روند 
معامله ها، نه تنها بنده بلکه هر کسی که خواستار شفافیت در بازار است، 

موافق این موضوع است.
او بیان کرد: تقریباً می توان گفت شفافیت، ابزار گمشده ای در بازار سرمایه 
اســت. از اینرو، طبیعتاً، به محض این که شــفافیت وارد هر صنعتی شود 
و خریدار و فروشــنده به طور مســتقیم با یکدیگر در ارتباط باشــند، این 
موضوع می تواند راهگشا باشد. به همین دلیل، به نظر من، این شفافیت ها 
می توانند برای بازار سرمایه خوب باشند و ویژگی های مثبتی برای سهام 

خودرویی محسوب شوند.
این کارشناس سرمایه با اشاره به سهام خودرویی در بازار سرمایه تصریح 
کرد: همیشه سخت ترین و پُر مخاطره ترین سهام در بازار سرمایه، سهام 
خودرویی بوده اند. به این دلیل که نه تنها با زیان انباشــته همراه هســتند 
بلکه با کدهای حقیقی فراوان در بازار کار می کنند. از اینرو، تقریباً می توان 
گفت که تحلیل گروه خودرو به شــدت غیر ممکن اســت چراکه تحلیل 
درســتی ندارند و زمانی این گروه ها حرکت می کنند که کدهای خاصی 
وارد این بازی شوند و شروع به خریدهای سنگین کنند. بنابراین، علاوه 
بــر تمامی این مــوارد برای خودرویی ها، بازار دیگری هم وجود دارد که 

تقریباً می توان گفت جزء پرحجم ترین بازارها برای این گروه محسوب 
می شود و آن هم بازار آپشن و اختیار است که به تازگی تأثیرات زیادی را 
روی این بازارها می گذارد؛ به طوری که سود مربوط به توزیع کننده اوراق 
اختیار در بازار خودرو می تواند تا حدّی باشد که روی سهم تأثیر بگذارد و 
تقریباً در این چند سال، بازار آپشن، یکی از مؤلفه های مهم و مؤثر برای 
بازار خودرو بوده اســت. اما در مجموع، تحلیل این گروه به ویژه ســهام 
اصلی این شــرکت یا لیدرهای اصلی بازار خودرو، یکی از مشــکل ترین 
کارهاست چراکه تابعیتی از قوانین تکنیکال و بنیادی و تابلوخوانی ندارند.

عصاری گفت: سهام خودرو مملوء از اخبار مثبت و منفی موجود در بازار 
است و اگر نگاه مختصری به تاریخچه خودرو داشته باشیم، متوجه خواهیم 
شد که مدت هاست عرضه بلوکی پارس خودرو و ایران خودرو در اذهان 
عمومی پیچیده است و به ترتیب، افراد منتظر هستند که این عرضه بلوکی 

انجام شود. اما به طور مرتب، پس از چند وقفه، لغو یا تکذیب شده است؛ 
اخباری که به نحوی، با فراز و نشــیب هایی همراه هســتند و هیچ کس 
صحت و سقم آن ها را نمی داند تا جایی که عرضه خودرو در بورس کالا، 
دقیقاً یک ربع قبل از عرضه منتفی شده است و تقریباً می توان گفت که 
بی اعتمادی در این گروه موج می زند. زیرا درگیر مافیای بزرگی به نام 
مافیای خودرو و مافیای سهام بازار سرمایه است و بسیار راحت و با قدرت 
تمــام، آن را حتــی یــک ربع قبل از عرضه در بورس کالا حذف می کند و 
این اتفاق، مدت هاســت که در عرضه بلوکی نیز رخ داده اســت و خبری 
از آن نیســت؛ به طوری که در بازارهای منفی و مثبت و یا بالعکس، با 
افشای الف، خیلی راحت آن را می بندند. بنابراین، به نظر بنده، برای سهام 
خــودرو، تقریباً هیــچ پیش بینی نمی توان کرد و درحقیقت، انبار باروتی 
بــا اخبــار مثبت و منتظر جرقه ای از جانب برجام یا عرضه بلوکی خودرو 
اســت و امیدواریم که این موضوع بزودی محقق شــده و هرچه زودتر از 
بخش دولتی جدا شود و به بخش خصوصی برسد چراکه طبیعتاً در این 
صورت می توان شاهد رشد زیادی از این بازار باشیم. این کارشناس بازار 
سرمایه افزود: بنده، درخصوص آینده خودرو خوشبین هستم. اما این که 
بتوانم آن را در یک بازه زمانی مشخص تعریف کرده و یا حرکتش را در 
محدوده ای خاص تعیین کنم واقعاً کار پیچیده و مشکلی است و درواقع، 
این سهم ها به کف های خودشان رسیده اند و فکر نمی کنم این کف ها را 
ببینند. در نتیجه، این که تاریخ حرکت آن ها چه زمانی است تا به سمت 
بالا برسند؟ و به طور مجدد، از آن ها اعداد رؤیایی سال ۹۹ و ۱۴۰۰ ببینیم 
واقعاً باید منتظر لبریز شــدن ظرف زمانی ماند یا افرادی که ســهامداران 

عمده این دو سهم هستند تصمیم به حرکت سهم بگیرند.

سهام پرمخاطره خودرویی ها دربورس
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باتوجــه بــه شــاخص های اقتصادی، مدیریت بازار ارز ســهل و 
دست یافتنی است و قیمت ها بالاتر از این نخواهد رفت و ابرتورم 
نداریم. از سوی دیگر اینکه رئیس جدید بانک مرکزی، بازار آزاد 
ارز را به عنــوان عاملــی تاثیرگذار بــر اقتصاد معرفی کرد از نکات 

مثبت تصمیمات اوست.
باتوجــه بــه اینکه در ایران نظام ارزی تثبیت شــده نداریم و نظام 
ارزی ایران به صورت شــناور مدیریت می شــود، نرخ ها در سامانه 
نیما نیز باید شــناور باشــد. رئیس جدید بانک مرکزی باید به این 
سوال ها و ابهامات پاسخ دهد که نرخ ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان به چه 
طریقی برای بازار ارز تعیین شده و چرا این نرخ باید تثبیت شود. 
صحبت های رئیس کل بانک مرکزی درباره اینکه تلاش می شود 
تا فاصله نرخ ها بین بازار آزاد و نیما کم شود، مورد تأیید کارشناسی 
است و این موضوع که بازار آزاد در صحبت های رئیس کل بانک 
مرکزی به عنوان مولفه ای تاثیرگذار بر اقتصاد معرفی شد، از جمله 
نکات مثبت در اولین صحبت های اوست که نشان می هد او بازار 
آزاد و تأثیر آن را بر اقتصاد را پذیرفته است. وضعیت شاخص های 
اقتصادی در ایران به صورتی است که می توان با تصمیمات درست 
از بدتر شــدن اوضاع جلوگیری کرد. بدهی خارجی اقتصاد ایران 
کمتر از هشت میلیارد دلار است و از نظر بدهی داخلی نیز وضعیت 
مناســبی داریم. همچنین  باید حجم نقدینگی به تولید ناخالص 
داخلــی در اقتصــاد ایران را ۷۰ درصــد اعلام کرد  قدرت دلاری 
حجم نقدینگی نیز به کمترین حد معادل ۱5۰ میلیارد دلار رسیده 
است که این شاخص ها نشان می دهد شرایط برای مدیریت بازار 
ارز فراهــم اســت و با وجود تورم بــالا، نگرانی از ابر تورم نداریم.

بنابراین، اگر مدیریت مســئولان، کارآمد و بانک مرکزی اقتدار 
لازم را داشــته و تیم اقتصادی نیز هماهنگ باشــد، مدیریت بازار 
ارز دور از دسترس نیست و با گرفتن تصمیمات اقتصادی مناسب 
از ســوی دولــت می توان قیمــت ارز و تورم را کنترل کرد. اوضاع 
در بازار ارز و نرخ تورم از این بدتر نمی شــود و اینگونه نیســت که 
دلار بیش از نرخ های فعلی افزایش داشــته باشــد و درگیر ابرتورم 
شود، بلکه می توان شرایط را با گرفتن تصمیمات درست از سوی 
مسئولان بهتر کرد. اخبار منفی، ضعف در مدیریت بازار ارز، تعلل 
بانک مرکزی و تصمیمات نادرســت باعث شــد مقاومت دلار در 
کانال های 3۱ هزار تومان و 35 هزار تومان شکســته شــود و به 
نرخ های فعلی برسد. شرایط اقتصادی از سال های ۱3۹۷ و ۱3۹۸ 
به مراتب بهتر اســت زیرا، در آن زمان قیمت نفت بســیار پایین و 
تحریم ها نیز شدیدتر بود. در حالیکه اکنون، قیمت نفت و مشتقات 
آن بالا رفته، تراز تجاری کشــور نیز بالا رفته و کرونا هم همانند 
یکی - دو ســال پیش نیســت. زمانی ابرتورم شــکل می گیرد که 
کشور بدهی داخلی و خارجی سنگینی داشته باشد که ایران بدهی 
خارجی و داخلی ســنیگنی نــدارد. به عنوان مثال، ونزوئلا زمانی 

درگیر ابر تورم شد که ۱۸۰ میلیارد دلار بدهی خارجی داشت. 

با وجود تمام سیاست هایی که با هدف حمایت از وضع معیشتی مردم 
یا تولیدکنندگان اجرایی شده، هنوز بهترین راهکار تک نرخی کردن 
ارز اســت.یکی از مهم ترین موضوعاتی که ما باید در زمینه ارز به آن 
توجه کنیم، بحث تبعیت از واقعیت های اقتصادی است. راهکارهایی 
که منجر به پایین نگه داشتن مصنوعی نرخ ارز می شود یا با چند نرخی 
کردن آن، فضایی برای رانت ایجاد می کند، در آینده نه چندان دور خود 
به معضلی جدید بدل می شوند که مشابه آن را در تجربه دولت گذشته 
دیدیم.ما در بخش خصوصی از ابتدای ســال تحت تأثیر این تصمیم 
مهم قرار گرفتیم زیرا ارز ترجیحی که در دولت گذشــته اجرایی شــده 
بود، خود به فضایی برای رانت و فساد بدل شد و همین موضوع کار را 
در مدیریت بازار ارز دشوار کرد. اینکه پس از اجرای این تصمیم، خود 
دولت فعلی وارد فضایی نشــود که تجربه ای شــبیه به گذشته را تکرار 
کند اهمیت فراوانی خواهد داشــت. هرچه فاصله میان نرخ نیمایی و 
نرخ بازار آزاد بیشــتر شــود، فضا برای رانت گسترده تر خواهد شد، در 
این تردیدی وجود ندارد که دولت می خواهد با اجرای این سیاســت، 
قیمت تمام شده کالاهای مصرفی مردم را پایین نگه دارد اما اگر این 
عرصه به فضایی برای رانت تبدیل شود، آنگاه شاهد آن خواهیم بود 
که ارز با قیمت پایین تر گرفته شــده و صرف وارادات می شــود اما باز 
هم قیمت تمام شــده کالا برای مردم کاهش پیدا نمی کند و همین 
مســئله چالشــی جدید برای دولت خواهد بود که باید همزمان هم با 
رانت مبارزه کند و به دنبال پایین آوردن فشــار بر مردم باشــد.اینکه 
امروز فاصله بین نرخ نیما و بازار آزاد به ۲۰ تا 3۰ درصد رسیده، قطعاً 
زنگ خطری است که باید برایش تصمیم گیری کرد.راه برون رفت 
از این مشــکلات ارزی که هر چند ســال تکرار می شوند، تلاش برای 
بهبود اقتصاد ملی کشــور اســت عواملی مانند کسری بودجه مزمن و 
خلق نقدینگی، محدودیت یا حذف ارتباط اقتصاد ایران با کشورهای 
مختلف دنیا و مدیریت نکردن نرخ تورم باعث شــده که ارزش پول 
ملی ما سال به سال کمتر شده و به نقطه فعلی برسد. از این رو برای 
اینکه بتوانیم از این موقعیت بگذریم اصلی ترین راهکار بهبود وضعیت 

اقتصادی کشور در حوزه های مختلف و زیرساختی است.

چرا ونزوئلا گرفتار ابر تورم شد

زنگ خطر ارز نیمایی

شاید بتواند 
نرخ سود 

بانکی برای 
سپرده گذار 

خودی نشان 
دهد، ولی 

هزینه تولید را 
هم باید در نظر 
بگیریم. یعنی 
بانک ها باید با 

این نرخ های 
بالا تسهیلات 

بدهند. 
این گونه 

تولیدکننده 
بهانه پیدا 

می کند که به 
دلیل این که 

تسهیلات گران 
گرفته، باید 

کالای خود را 
هم گران تر 

بفروشد. 
این گونه یعنی 

ما سمت 
تولید را نادیده 

گرفته ایم

از دلار 
جهانگیری 
تا دلار 
فرزین

 فاصله ارز نیمایی با  ارز آزاد رانت
 ایجاد می کند

گروه بازار مالی:  رونمایی از یک سیاســت جدید در 
بانــک مرکزی به دنبال تغییر و تحولات مدیریتی در 
این نهاد بزرگ، اتفاقی اســت که روز پنج شــنبه هفته 
گذشــته به دنبال سقف شــکنی های ساعتی و روزانه 
قیمت دلار اتفاق افتاد. روز پنج شــنبه هفته گذشــته 
محمدرضا فرزین جایگزین علی صالح آبادی در بانک 
مرکزی شد و در اولین اظهارنظر، اعلام کرد که حتماً 
نــرخ نیما را روی قیمت ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان تثبیت 
خواهیم کرد و به این ترتیب، واردات تمامی کالاهای 
اساسی و مواداولیه و ماشین آلات را با این نرخ تأمین 

خواهیم کرد.
او همچنین یکی از مشــکلات ســامانه نیما را عدم 
هماهنگی بین نقشه تجاری و ارزی دانست که باعث 
می شود گاهی نوع ارز لازم در اختیار تاجر نباشد و گفت: 
نرخ ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان، عرضه و تقاضای این سامانه 
را به تعادل می رساند و باعث می شود تامین کنندگان 
ارز در این بازار و بنگاه ها و عرضه کنندگان هم آسیب 

نبینند.
رییس کل بانک مرکزی در عین حال متذکر شد: نرخ 
ارز ۲۸ هزار و 5۰۰ تومانی برای یک دوره یک ســاله 
اســت و هدف ما این اســت که پیام ثبات به بازار کالا 
بدهیــم، چــون بازار کالا باید بداند قیمت کالاها چند 
است و با چه نرخی کالاها معامله می شوند.گزارش ها 
حاکی از آن است که قیمت دلار در بازار آزاد در حال 
حاضر 3۹ هزار و ۲۰۰ تومان اســت و این یعنی یک 
فاصلــه نزدیک به ۱۱ هــزار تومان میان این دو نرخ 
وجود دارد. بر همین اســاس، با سیاســت جدید بانک 
مرکزی می توان گفت که اقتصاد دســتوری بیش از 
پیــش در آینده تقویــت و رانت هایی احتمالًا به دلیل 
فاصلــه قیمتی دلار نیمایــی با بازار آزاد ایجاد خواهد 
شد.این در شرایطی است که دولت در اردیبهشت ماه 

امســال ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کرد به این دلیل 
که رانت های آن را از بین ببرد و به ســمت آزادســازی 

قیمت ها حرکت کند.
نرخ دلار میخکوب شد ��

آلبــرت بغزیان، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با  
خبرآنلاین درباره سیاست اخیر بانک مرکزی در رابطه 
با دلار ۲۸ هزار و 5۰۰ تومانی نیمایی، گفت: اگر این را 
سیاست ارزی بگذاریم، یک نوع میخکوب کردن نرخ 
ارز است. یعنی در شرایطی که تغییر نرخ ارز، ساعتی 
و روزانه شــده بود، این تصمیم باعث شــد تا افزایش 

نرخ ارز متوقف شود.
وی بــا بیان این که اعلام یک نرخ برای هدف گذاری 
شاید فعلًا می توانست اقدام مناسبی باشد، افزود: نکته 
این جاست که برای این که بتوانیم روند بازار را کاهشی 
ببینیم، باید برنامه دیگری را در پیش گیریم. همان طور 
که 3 هزار تومان دیروز کاهش پیدا کرد، اما امروز شاهد 

افزایش حدود هزار تومانی نسبت به دیروز بودیم.
نرخ دلار چگونه روز جمعه مشخص می شود؟ ��

این کارشناس اقتصادی با طرح این سؤال که چطور 
روز جمعه ها نرخ ارز مشخص می شود؟ عنوان کرد: در 
برخی از سایت ها روزهای جمعه هم نرخ ارز را معرفی 
می کنند. بانک مرکزی که تعطیل است، بازار متشکل 
ارزی که تعطیل است و صرافی ها تعطیل هستند، اما 

نرخ ارز را تغییر می کند.
بغزیــان تاکید کرد: واقعاً بانک مرکزی باید این گونه 
ســایت ها و جاهایــی کــه افراد مراجعــه می کنند و 
صرافی هایــی که از بــازار آزاد نرخ می گیرند، نظارت 
کند. بازار آزاد یعنی چه؟ مگر بازار آزاد می تواند سایت 
داشــته باشد؟ این حتماً از طرف یک عده ای مدیریت 
شــده اســت؛ حالا یا دلال یا واسطه. هر چه اسم آن را 
می گذاریم، سؤال این است که این نرخ ها را چه کسانی 

تعیین می کنند؟
وی متذکر می شــود: بانــک مرکزی باید جلوی این 
نهادها را بگیرد و بانک مرکزی بهتر از همه هم می داند 

و واقف است که ماهیت این گونه بازارها چیست.
این گونه سیاست دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی  ��

شکست می خورد
این کارشناس اقتصادی در ادامه درباره دلار ۲۸ هزار 
و 5۰۰ تومانــی گفت: مــا امیدواریم بانک مرکزی با 
عرضه ارز در آن نرخ به واردکنندگان واقعی و نظارت 
بر این که این ارز را برای درخواستی که دارند، جلوی 

رانت احتمالی را بگیرد.
بغزیان افزود: اگر قرار باشــد مثــل زمان ارز ۴۲۰۰ 
تومانی، دلار را بگیرند و بانک مرکزی نظارت نکند 
و کالاهایی وارد شــود که این کالاها با قیمت های 
ارز آزاد فروخته شــود، عملًا به شکســت می خورد و 

ایجاد رانت می کند.
وی تصریح کرد: دلار ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان عدد پایینی 
نیست و این عدد برای اقتصاد ما بالاست؛ اقتصادی که 
بتواند برای رفاه مردم خود تورمی را متناســب با رشد 
درآمــد ایجــاد کند و قدرت خرید را بالا ببرد تا امیدی 
برای خانه دار شدن و خودرودار شدن ایجاد شود. این 

نرخ هنوز هم کماکان بالاست.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: دلال ها و ایادی ای 
کــه در مدیریت قبلی بانــک مرکزی بودند و از آنجا 
نــرخ را مدیریت می کردند، باید جمع آوری شــوند و 
بانک مرکزی هم هیچ گونه رودربایســتی ای نداشته 
باشــد؛ وگرنه بعد از چند صباحی متاسفانه باید شاهد 

برگشت باشیم.
بغزیان همچنین در ادامه تاکید کرد: به نظر من این که 
نرخ ۲۸ هزار و 5۰۰ تومان از کجا آمده اســت، جای 

تأمل دارد.

افزایش نرخ سود بانکی به کمک بازار می آید؟ ��
این کارشناس اقتصادی درباره تأثیر افزایش نرخ سود 
بانکی روی بازار ارز نیز گفت: سیاست نرخ سود بانکی 
روی ارز اثری ندارد. نرخ سود بانکی درست است که 
برای سپرده گذار خوب است، اما این را باید در نظر داشته 
باشــیم که سپرده های کلان در اختیار افراد حقیقی و 

حقوقی خاصی است.
بغزیــان عنوان کــرد: این سیاســت جذابیتی برای 
سپرده گذاری به آن حدی ایجاد نمی کند که یک فرد 
بگوید پول خود را در بانک می گذارم و ســه ســال هم 
پول خود را بلوکه کنم. در عین حال، بازار دست دومی 
هم نداشته باشد. اگر بتواند اوراق را بفروشد، خوب است، 
اما اگر قرار باشد بلوکه شود، باید تورم نیز مدیریت شود.

وی افزود: تورم اگر بالاتر باشد، افراد می گویند برای 
تورم برای مثال ۴5 درصدی، می روم کالا می خرم و 
در خانه می گذارم یا دلار و طلا می خرم. مطمئن باشید 
که اگر دلار مدیریت شود، ما تورمی از جانب خیلی از 

بازارها نخواهیم داشت.
این کارشناس اقتصادی متذکر شد: البته یک نکته ای 
که وجود دارد، این است که شاید بتواند نرخ سود بانکی 
برای سپرده گذار خودی نشان دهد، ولی هزینه تولید 
را هــم بایــد در نظر بگیریم. یعنی بانک ها باید با این 
نرخ های بالا تســهیلات بدهند. این گونه تولیدکننده 
بهانه پیدا می کند که به دلیل این که تسهیلات گران 
گرفته، باید کالای خود را هم گران تر بفروشد. این گونه 

یعنی ما سمت تولید را نادیده گرفته ایم.
بغزیان خاطرنشان کرد: دولت باید یک سری وجوه به 
بانک ها بدهد تا ارزان تر وام دهند و عده ای با دسترسی 
به این وام ها، رانت برایشان ایجاد می شود. باز دوباره 
ما در این شرایط به سر جای اول برمی گردیم که نرخ 
سود بانکی را بالاتر ببریم که در دور باطل می افتیم.

در گفت و گوی »تدبیر تازه«   با یک کارشناس بازار سرمایه مطرح شد:
المیرا شریفی
روزنامه نگار

وحید شقاقی
اقتصاددان

مهرداد عباد
عضو اتاق بازرگانی تهران

مریم فکری
روزنامه نگار

تصمیمات آنی به ویژه در مواردی مانند ارز اگر با تئوری 
اقتصادی و علمی همراه باشد به نتیجه مطلوبی می رسد 

و در بلند مدت هم پایدار خواهد بود.
تغییر مدیریت در بانک مرکزی و سیاست های اعلامی 
از سوی رئیس کل جدید این نهاد باعث کاهش نرخ ارز 
در بازار شد و بازار ارز عکس العمل هایی را نشان داد که 
مســلماً اگر سیاست های مناسبی در ادامه اتخاذ شود، 

شاهد ایجاد تعادل در بازار خواهیم بود.
در شرایطی که نرخ ارز نیمایی اعلام شده با نرخ بازار 

آزاد فاصله زیادی دارد، بهتر است دولت به تدریج نرخ 
ارز نیمایی را به سمت بازار افزایش دهد و از سوی دیگر 
بــا تزریــق ارز به بازار نرخ بازار آزاد را کاهش دهد تا به 
نقطه مطلوبی برسیم و بتوان قیمت منطقی برای ارز 
و البته به صورت تک نرخی اعلام کرد، چرا که همیشه 
چند نرخی بودن ارز به زیان بازار اســت و باعث ایجاد 

رانت خواهد شد.
هدایــت و مدیریــت نرخ ارز و حفظ ارزش پول ملی از 
وظایف اصلی بانک مرکزی به شمار می رود در شرایط 

کنونی روی کار آمدن یک اقتصاددان با تجربه بانکی 
در رأس بانک مرکزی بهتر از فردی اســت که تجربه 
بانکی نداشــته اســت اما باید توجه داشت که مسائل 
ارزی تنها متأثر از موضوعات اقتصادی نیست و با آمدن 
یک اقتصاددان در رأس بانک مرکزی حل نمی شود.

بســیاری از مسائل سیاسی و بین المللی روی بازار ارز 
اثرگذار است و اگر تغییراتی در برخی ساختارها اتفاق 
نیفتــد، نمی تــوان گفت که کاهش نرخ ارز و تعادل در 

این بازار ادامه دار و پایدار خواهد بود.

عوامل تاثیر گذار بر نرخ ارز

علی قنبری 
اقتصاددان

یادداشت

یادداشت
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مایکروسافت برای بهبود جلسات آنلاین، 
CHATGPT را به تیمز اضافه کرد

مایکروسافت با هدف بهبود بیشتر جلسات آنلاین کاربران خود، 
قابلیت های هوش مصنوعی ChatGPT را به تیمز اضافه کرده 

است.
 )Teams Premium( مایکروســافت رســماً از تیمز پریمیــوم
رونمایی کرد. علاوه بر چندین ویژگی جدید، آخرین نسخه ارائه 
شــده به لطف قدرت چت بات ChatGPT عملکرد قدرتمندتری 
را به کاربران ارائه می کند. طبق گفته مایکروسافت، این سرویس 
تــا 3۰ ژوئــن )۹ تیر ۱۴۰۲( با هزینه ماهانه ۷ دلار در دســترس 
خواهد بود و از آن زمان به بعد با قیمت استاندارد ماهانه ۱۰ دلار 

برای هر کاربر ارائه می شود.
مهم تریــن ویژگی تیمز پریمیوم، اســتفاده از برخی ویژگی های 
هوشــمند با هدف ایجاد جلســات »هوشــمندتر، شخصی تر و 
محافظت شده تر« است. به طور خاص، این سرویس وظایف ایجاد 
شــده توســط هوش مصنوعی مانند زیرنویس های ترجمه شده 
زنده، یادداشت های جلسه ایجاد شده به صورت خودکار، کارهای 
توصیه شــده و نکات برجسته شخصی شده را ارائه می کند. سایر 
ویژگی های آن شامل واترمارکینگ، محدود کردن قابلیت ضبط، 

قالب های جلسات شخصی سازی شده و موارد دیگر می شود.
ChatGPT سرمایه گذاری مایکروسافت روی

محصــول   Teams Premium در   ChatGPT ادغــام 
ســرمایه گذاری مایکروسافت در شــرکت سازنده این چت بات، 
یعنی OpenAI است. ردموندی ها ابتدا در سال ۲۰۱۹ روی این 
شرکت یک سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری انجام دادند و اکنون 
مرحله ســوم ســرمایه گذاری خود را تجربه می کنند که آن را یک 

»سرمایه گذاری چند ساله و چند میلیارد دلاری« نامیده است.
بــا تمام این اوصــاف، انتظار می رود غول ردموندی در آینده این 
فناوری را به تمامی محصولات خود اضافه کند. اخیراً این شرکت 
تأیید کرد که به زودی آن را به موتور جستجوی بینگ، برنامه های 
آفیس و ســایر سرویس هایش خواهد آورد. همچنین به کاربران 
 Azure را به ســرویس ChatGPT خود قول داده که به زودی

OpenAI اضافه می کند.
ChatGPT که در چند وقت گذشته مورد توجه و استقبال بسیار 
زیادی قرار گرفته اســت، یــک چت بات دیالوگ محور مبتنی بر 
هوش مصنوعی اســت که می تواند زبان طبیعی انســان را متوجه 
شود و متون نوشتاری بسیار دقیقی مشابه انسان تولید کند. اخیراً 
همچنین این مدل هوش مصنوعی یک بروزرسانی جدید دریافت 

کرد که قابلیت های ریاضی آن را بهبود می بخشد.

گزارش جدید متا: شبکه اجتماعی فیسبوک
 2 میلیارد کاربر دارد

متا همچنین برای ســه ماهه چهارم ۲۰۲۲ درآمد 3۲.۲ میلیارد 
دلاری را گزارش کرد.

فیســبوک با گذشــت تقریباً ۲۰ سال همچنان در حال رشد است. 
متــا گزارش داد که این شــبکه اجتماعــی در حال حاضر روزانه 
۲ میلیارد کاربر فعال دارد. در این گزارش فیســبوک که در ســه 
ماهه گذشــته ۱۶ میلیون کاربر جدید در آن ثبت نام کرده اند، به 

۲ میلیارد کاربر روزانه رسید.
هرچند فیســبوک اولین پلتفرم متا نیســت که به ۲ میلیارد کاربر 
روزانــه می رســد و تعداد کاربران روزانــه واتس اپ نیز اخیراً از ۲ 
میلیارد عبور کرده اســت، این خبر نشــان می دهد که بزرگ ترین 
منبع درآمد تبلیغاتی این شــرکت همچنان در حال رشــد است، 
حتی در زمانی که متا طی ماه های گذشــته ضررهای زیادی را 

گزارش کرده است.
مارک زاکربرگ، مدیرعامل شــرکت در جریان جلســه سه ماهه 
چهارم ۲۰۲۲، به تجدید ساختار شرکت که منجر به حذف بیش 
از ۱۱ هزار شــغل شــد اشــاره کرد و در بیانیه ای گفت: »موضوع 

مدیریتی ما برای سال ۲۰۲3 »سال کارآمد« است«.

درآمد متا در سه ماهه چهارم ۲۰۲۲
اما در حالی که درآمد متا در سال گذشته کاهش یافته است، درآمد 
3۲.۲ میلیارد دلاری شرکت برای سه ماهه آخر سال ۲۰۲۲ حتی 
با وجود کاهش ۴ درصدی نسبت به سال گذشته، همچنان کمی 

بهتر از حد انتظار بوده است.
زاکربرگ در طول جلسه خود با تحلیلگران همچنین توضیح داد 
که متا به کاهش کارمندان خود ادامه خواهد داد زیرا کارایی را در 

اولویت خود قرار داده است. او در این زمینه گفت:
 »ما در مورد متوقف کردن پروژه هایی که اجرا نمی شوند یا ممکن 

است دیگر حیاتی نباشند، فعال تر عمل خواهیم کرد.«
مدیرعامل فیسبوک و متا همچنین گفت که هوش مصنوعی مولد 

در سال جاری برای آن ها یک اولویت خواهد بود:
 »هوش مصنوعی مولد یک حوزه جدید بســیار هیجان انگیز با 
کاربردهای بســیار متفاوت اســت. و یکی از اهداف من برای متا 
این اســت که براســاس تحقیقات خود برای تبدیل شدن به یک 

رهبر در زمینه هوش مصنوعی مولد تلاش کنیم.«
برنامه هــای متا در زمینه متاورس نیز همچنان ضررهای زیادی 
را برای این شــرکت به همراه داشــت. غول فناوری گزارش داد 
که Reality Labs، واحد نظارت بر پروژه های متاورس، واقعیت 
افزوده، واقعیت مجازی آن ۴.3 میلیارد دلار در ســه ماهه چهارم 
ســال ۲۰۲۲ از دســت داده و این میزان برای کل سال نزدیک به 
۱۴ میلیارد دلار بوده اســت. همچنین این شــرکت انتظار دارد که 

این واحد در آینده ضررهای بیشتری را به ثبت برساند.

دریچه
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سوپرایز اپل برای عکاسان!
همشهری آنلاین: مینگ چی کو، تحلیل گر مشهور 
اپــل، پیش بینی هایی درباره دوربین گوشــی های 

آیفون ۱5 و ۱۶ ارائه کرده است.
سراسر وب پر است از گمانه زنی ها درباره آیفون ۱5. 
آخریــن اطلاعات درز کرده حاکی از آن اســت که 
دوربین پریسکوپ بالاخره در خط تولید آیفون های 
پریمیوم اپل اســتفاده می شود. به گفته مینگ چی 
کو، تحلیلگر مشــهور اپل، دوربین پریسکوپ تنها 

برای یکی از مدل ها اســتفاده می شــود: آیفون ۱5 
و ۱۶ اولترا.

البته برای بسیاری از صاحب نظران صنعت فناوری، 
خبر تعجب آوری است، چرا که قبلًا انتظار می رفت 
هــر دو مدل آیفون ۱۶ دارای دوربین پریســکوپ 
باشــند. لنز پریســکوپ، که امــکان زوم اپتیکال 
طولانی تــری را فراهم می کند، بازی گردانی برای 

عکاسی با دوربین های هوشمند است.

در مــورد تأمین کننــده لنزهای پریســکوپ، کو 
پیش بینــی می کند که اپل به جای سامســونگ به 
تامین کننــدگان جایگزینی مانند لارگان و جنیوس 
روی خواهد آورد. انتخاب آیفون ۱5 اولترا به عنوان 
گیرنده انحصاری دوربین پریســکوپ ممکن است 
بر پیش بینی درآمد شرکت های ارائه دهنده لنز تأثیر 
بگذارد، اما دلیل این تصمیم چندان مشخص نیست.

لازم به ذکر است که نام آیفون ۱5 اولترا، پیش فرض 

ما است، وگرنه ممکن است نام گذاری اپل در آینده 
چیز متفاوتی باشــد. اطلاعات فاش شده، حاکی از 
آن اســت که آیفون ۱5 دارای بدنه ای گرد خواهد 
بود، که تغییر بزرگی برای خط تولید آیفون محسوب 
می شــود؛ چرا که مدت ها اســت آیفون طراحیش 
را بــه روز نکرده اســت. جدا از تغییــرات طراحی، 
جدیدتریــن آیفون هــا دارای پورت یواس بی تایپ 

سی خواهند بود.

در ادامــه چند نکتــه برای بهبود تجربه کاربری در 
گوشی هوشمند شما را شرح می دهیم.

اغلب افراد با رده سنی مختلف، روزانه زمان زیادی از 
گوشی هوشمند خود استفاده می کنند. کمپانی های 
ســازنده گوشــی همواره تلاش می کنند تا با ارتقا 
دادن رابــط کاربری گوشــی، افراد تجربه کاربری 
خوبی داشته باشند. بنابراین بیشتر نسخه های رابط 
کاربــری از لحــاظ گرافیک جذاب و از لحاظ روان 
بــودن در عملکرد در حال بهبود هســتند اما موارد 
دیگری هم وجود دارند که می توانند بر روی تجربه 
کاربری شــما اثر مثبتی بگذارند. در ادامه چند نکته 
برای بهبود تجربه کاربری در گوشی هوشمند شما 

را شرح می دهیم.

رابط کاربری
همان طور که ذکر شد رابط کاربری UI یکی از عوامل 
وزن دار و مهم در کســب رضایت کاربران هنگام 
اســتفاده از گوشــی است. برای مثال رابط کاربری 
گوشــی سامسونگ مانند گوشی آ 3۲ سامسونگ، 
One UI اســت که یکــی از بهترین رابط کاربری 
موجود محســوب می شــود. رم ۶ گیگ و حافظه 
داخلی ۱۲۸ گیگابایت از جمله مشــخصات گوشی 
گلکسی A3۲ هستند. گوشی A3۲ طراحی شیکی 

دارد و اگر می خواهید گوشــی سامسونگ 
a 3۲ را تهیه کنید قیمت مناســبی هم 

دارد. گوشی ای 3۲ و سایر گوشی های 
دیگر معمــولًا با قیمت روز فروخته 

می شوند.
پشــتیبان  نســخه  گرفتــن 

و بــه روز رســانی منظــم 
گوشی هوشمند

از بین رفتن دیتاها واقعاً 
تجربــه ناخوشــایند و 
است  ناراحت کننده ای 

که اکثر ما آن را تجربه 
کرده ایم. با داشتن 
نســخه پشتیبان، 
احتمال از دست 
آن هــا  دادن 
کم می شــود. 
خوب اســت 
بدانیــد تهیه 
نسخه  کردن 
پشــتیبان نیز 

پیچیده ای  کار 
نیســت.همچنین 

ممکن اســت گوشــی شــما هنگ کند یا به خوبی 
دســتورات را انجــام ندهد برای حل این مســئله 
لازم اســت به صورت منظم، فرایند به روز رســانی 
برنامه ها و به روز رسانی سیستم را انجام دهید تا با 
عملکرد روان گوشــی، تجربه کاربری خوشایندی 

کسب کنید.

استفاده کردن از هدفون

تمام گوشی های هوشمند درگاه یا جک هندزفری 
و هدفــون را دارند. وقتی با گوشــی خود ویدئویی 
را تماشــا می کنید یا آهنــگ مورد علاقه را گوش 
می دهید خوب اســت از هدفون اســتفاده کنید تا با 
حذف شــدن ســر و صدای اضافه، تمرکز بیشتری 
داشته باشید و در نهایت لذت بیشتری کسب کنید.

همین طور اگر جزو افرادی هستید که مکالمه طولانی 
دارنــد با وصل کردن هدفون و با آزاد نگه داشــتن 
دســت ها به راحتی و بدون خسته شدن، می توانید 
مکالمه داشــته باشــید. امروزه انواع هندزفری و 
هدفون هــای باســیم و 
ماننــد  بی ســیم 
هدفون بلوتوثی 
پرکاربرد  بسیار 

شده اند.

آزاد نگه داشــتن 
داخلــی  حافظــه 

گوشی هوشمند
شــلوغ شــدن حافظه 
داخلی گوشــی هوشمند 
علاوه بر کند شدن عملکرد 
و مــوارد دیگــری می تواند 
احساس ناخوشــایندی هم به 
شــما بدهد. می توانید با 
حذف کردن عکس، 
ویدئو و اپ هایی که 
نمی خواهید  دیگر 
حافظــه را ســبک 
کنیــد. همچنیــن اگــر 
تمایلی به حذف کردن دیتا 
 SD ندارید می توانید از کارت

یا فضای ابری استفاده کنید.
همین طور با درست کردن پوشه های 
مختلف و دسته بندی کردن عکس، ویدئو، فایل صوتی 
و غیــره به صورت دلخواه، نه تنها ســریع به اطلاعات 
موردنظر خود دسترســی پیــدا می کنید بلکه ظاهری 
منظم و تمیزی به گوشــی خود می دهید و هنگام کار 

کردن با گوشی می توانید لذت بیشتری ببرید.
چیدن منظم برنامه های نصب شده

شاید برای شما پیش آمده باشد که برای یافتن برنامه 

موردنظرتان آن را ســریع پیدا نکرده باشــید و مجبور 
شده باشید به دنبال آن بگردید. برای حل این مسئله 
می توانید برنامه های پراستفاده را انتخاب کنید و آن ها 
را در صفحه اصلی قرار دهید و به این شکل، با نظم دادن 
به برنامه های پر استفاده هم در وقت خود صرفه جوئی 

کنید و هم تحربه کاربری خود را بهبود دهید.

نصب کردن برنامه های مفید
امــروزه بــرای هر فعالیت و برای هر ســرگرمی اپ 
مخصــوص و مفیــدی وجود دارد برای بازی، ورزش 
کــردن، یوگا، یادگرفتن زبان و موارد دیگری بهترین 
 Android اپ ها وجود دارند. با انتخاب گوشی های با
 samsung galaxy ۱۲ و با ظرفیت مناســب مانند
a۱3 می توانیــد برنامه هــای مفید که نیاز به اندروید 
بالاتــر دارنــد را هم نصب کنیــد. مدل زیبا و کیفیت 
مناسب دوربین از مشخصات مهم گوشی آ ۱3 هستند. 
برای تهیه کردن گوشــی سامسونگ A۱3 می توانید 
به دیجی کالا مراجعه کنید و قبل از خرید با مشاهده 
عکس و قیمت این گوشــی، بهترین خرید را داشــته 
باشید. احتمالًا قیمت روز این گوشی نیز متغیر باشد.

زمان بندی برای استفاده کردن از گوشی
همان طور که ذکر شــد، اغلب افراد زمان زیادی از 
گوشــی خود اســتفاده می کنند و در اینترنت وقت 
می گذرانند. استفاده بیش از اندازه از اینترنت و گوشی 
می تواند شما را به صورت فیزیکی و به صورت ذهنی 
خســته کندیا تمرکزتان را کاهش دهد. می توانید 
برای اســتفاده از گوشــی زمان تعیین کنید و گاهی 

هم اینترنت گوشی را قطع کنید.
وقتــی صحبت از تجربه کاربری از یگ گوشــی 
می شود اولین موضوعی که به ذهن می رسد رابط 
کاربری اســت. رابط کاربری نقش بســیار مهمی 
دربــاره این موضوع دارد اما بهبود تجربه کاربری 
تنهــا محــدود به این مورد نمی مانــد و کاربران 
گوشی با به کار گرفتن چند نکته می توانند تجربه 
کاربری خوبی هنگام اســتفاده از گوشــی داشته 
باشــند. استفاده از هدفون، منظم کردن برنامه ها، 
منظــم کردن دیتاها یا حذف کردن و انتقال دادن 
آن هــا از چنــد نکته برای بهبود تجربه کاربری در 
گوشی هوشمند شما هستند. به کار بردن این موارد 

بسیار آسان است.

7 نکته 
برای 
بهبود 
تجربه 
کاربری 
در گوشی 
هوشمند 

جواد تاجی
روزنامه نگار

جواد تاجی
روزنامه نگار

  آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود بهبود نگاه 
میــلاد دو به شناســه ملی ۱۰۱۰۱7۸96۱9 و به شــماره 
ثبت ۱3۵763 به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ 
 ۱۴۰۱/۱۰/۱۰تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: محل شرکت به 
آدرس: استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر 
تهران، حسن آباد - زرگنده، خیابان دولتشاد شرقی، خیابان 
جام، پلاک ۱، طبقه ۱، واحد ۵ به کد پستی: ۱9۱66396۱7 

تغییر یافت.
 ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۴۴7۵۴3(

 تأسیس شرکت با مسئولیت محدود ستاره باتاب مهرگان 
صنعت درتاریخ  ۱۴۰۱/۱۰/۲۸به شماره ثبت 6۰7۸۰۰ به 
شناسه ملی ۱۴۰۱۱۸76۴7۵ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 
می گــردد. موضــوع فعالیت: ارائه کلیه خدمــات واردات و 
صادرات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی درصورت لزوم پس از 
اخــذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: از تاریخ 
ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، شهرستان 
تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، شهیدقندی-نیلوفر، 
خیابان ویدا، کوچه شــهیدان کردبچــه )هفتم(، پلاک 7۵، 
طبقه ۱، واحد 3 کدپستی ۱۵3376۸۴۱6 سرمایه شخصیت 
حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال نقدی میزان 
سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم نرگس سادات آقامیری به 
شماره ملی ۰۴9۰7۸76۴9 دارنده 3۰۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشــرکه خانم فاطمه کریمی به شماره ملی ۵3۸97۵7۲۰3 
دارنده 7۰۰۰۰۰۰ ریال ســهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره 
خانم نرگس سادات آقامیری به شماره ملی ۰۴9۰7۸76۴9 
به ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم فاطمه 
کریمی به شــماره ملی ۵3۸97۵7۲۰3 به سمت مدیرعامل 
به مدت نامحدود و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 
نامحــدود دارندگان حق امضا: کلیه اوراق و اســناد بهادار و 
تعهد آور شرکت از قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها، عقود 
اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء منفرد 

مدیرعامل یا منفرد رئیس هیئت مدیره همراه با مهر شرکت 
معتبر می باشــد اختیارات مدیر عامل: طبق اساســنامه ثبت 
موضــوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت 

نمی باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۴۴7۵۴۱(

  آگهی تغییرات شــرکت سهامی خاص مهندسین مشاور 
ایستا سازه تاو به شناسه ملی ۱۰3۲۰66۲7۰۰ و به شماره 
ثبت ۴۱۵۴7۲ به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ۱۴۰۱/۰۸/۲۲  تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد خانم ساناز نجف زاده به شماره ملی ۰۰۱۵96۰۵۵۲ به 
سمت نایب رئیس هیئت مدیره تا تاریخ ۱۴۰3/۰۸/۲۲ آقای 
امیر گلشــنی به شماره ملی ۰۰۴9۰۸۸97۱ به سمت عضو 
هیئت مدیره تا تاریــخ ۱۴۰3/۰۸/۲۲ خانم فریبا مترجمی 
به شماره ملی ۰۰763۴93۴9 به سمت مدیرعامل و رئیس 
هیئــت مدیره تا تاریخ ۱۴۰3/۰۸/۲۲ انتخاب گردیدند کلیه 
اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور از قبیل چک و سفته بروات و 
قراردادها و عقود اسلامی و مکاتبات عادی و اداری با امضای 
مدیر عامل و رئیس هئیت مدیره به تنهایی همراه مهر شرکت 

معتبر است.
 ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۴۴7۵۴۵(

   تأسیس شرکت با مسئولیت محدود شقایق مهام پارسیان نیاز 
درتاریخ  ۱۴۰۱/۱۰/۲۸به شماره ثبت 6۰7۸۰۱ به شناسه ملی 
۱۴۰۱۱۸76۵۲۰ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد. موضوع فعالیت: 
خرید و فروش کلیه مواد معدنی، فرآوری مواد معدنی و پیمانکاری 
و مشــاوره و نظارت برمعــادن، خرید و فروش انواع محصولات 
معدنی، زغال سنگ، کربن اکتیو، سنگ آهن، سیمان سفید، مس 
کاتد، تولید محصولات باغی و بســته بندی و صادرات و خرید و 

فروش و تولیدات باغی اصلاح شده و استفاده از تکنولوژی برتر 
در زمینه اصلاع درختان مثمر و تولیدات در زمینه محصولات باغی 
و انواع درختان درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع 
ذیربط مدت فعالیت: از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: 
اســتان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، 
یوسف آباد، خیابان سیزدهم، خیابان سید جمال الدین اسدآبادی، 
پلاک ۱3۱-، طبقه ۱، واحد ۲ کدپستی ۱۴33673۱۵۴ سرمایه 
شــخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱,۰۰۰,۰۰۰ ریال نقدی 
میزان ســهم الشــرکه هر یک از شــرکا آقای مجتبی کاظمی به 
شماره ملی ۰۰۱3۰۲۱۵۲۴ دارنده 6۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
خانم معصومه افتخاری به شــماره ملی ۴9۰۰6676۵۱ دارنده 
۴۰۰۰۰۰ ریال ســهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای مجتبی 
کاظمی به شــماره ملی ۰۰۱3۰۲۱۵۲۴ به سمت رئیس هیئت 
مدیره به مدت نامحدود خانم معصومه افتخاری به شــماره ملی 
۴9۰۰6676۵۱ به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت 
عضو اصلی هیئــت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا: 
کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک، سفته، 
بروات، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری باامضاء منفرد مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد 
اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور 

به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )۱۴۴7۵۴۰(

  آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود پارس کامیره 
به شناســه ملی ۱۰۱۰۱33۵7۸6 و به شماره ثبت ۸9۱9۰ 
به استناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ۱۴۰۱/۱۰/۱۰  
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد محل شــرکت به آدرس: استان 
تهران، شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهرتهران، 
حســن آباد-زرگنده، خیابان دولتشاد شرقی، خیابان جام، 
پــلاک ۱ طبقه ۱ واحد ۵ کد پســتی ۱9۱66396۱7 تغییر 

یافت.
 ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۴۴7۵۴۴(



هـفـتـهنــامـه11

ژی
انر

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

چهارشنبه
28دیماه 1401 

سال هفتم
شماره 297

گروه نفت و انرژی: تصمیم گروه G۷ برای تعیین ســقف قیمتی بر 
نفت روسیه به گره کوری بدل شده است؛ اقدامات متقابل روسیه 
مبنی بر عدم فروش نفت بر کشورهایی که سقف قیمتی را رعایت 
کنند و از سوی دیگر تداوم یافتن خرید نفت روسیه از طرف چین 
و هند، دو مصرف کننده بزرگ در جهان، تأثیر این سقف قیمتی 
را نــه تنهــا از میان برده بلکه در مواردی با محدود کردن عرضه، 

روند قیمت نفت را صعودی کرده است.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه شامگاه سه شنبه فرمانی 
را امضاء کرد که براســاس آن فروش نفت به کشــورهایی که 
برای قیمت نفت روســیه سقف تعیین می کنند ممنوع می شود؛ 
چنین اقدامی از سوی دومین تولیدکننده بزرگ نفت دنیا می تواند 
قیمت های نفت را به ســطوح بالاتری هدایت کند اما در جنگ 
انرژی و در هفته هایی که معمولًا بی ســروصدا و با حداقل ترین 
نوسانات به پایان می رسد، اقدامات چین همچنان می تواند اثرگذار 

باشد.
بازار نفت برای دهه ها اســت که در چنگال اژدهای ســرخ است 
و همان طور که اقدامات ابرتولیدکنندگان و سیاست های عرضه 
آنها بر قیمت این طلای سیاه بر بازار اثرگذار است، چین به عنوان 
بزرگتریــن مصرف کننده نفت می تواند ورق را در بازار برگرداند؛ 
همزمان با اعلام ممنوعیت فروش نفت روســیه بر کشــورهایی 
که سقف قیمتی را رعایت کنند، آمار موارد ابتلا به کرونا جهش 
چشــمگیری کرده اســت که می تواند ریسک معاملات انرژی را 
افزایش دهد و به تقاضا آسیب وارد کند، با این وجود در حالی که 
آمار موارد ابتلا به کرونا در این کشــور در حال افزایش اســت اما 
چین محدودیت های قرنطینه را کاهش داده اســت که منجر به 

تقویت تقاضا خواهد شد.
گفتنی است که بخت نیز با آمریکا یار نبوده است و طوفان زمستانی 
الیوت حدود ۱.5 میلیون بشــکه در روز ظرفیت پالایشــگاهی در 
خلیــج آمریــکا را خاموش کرد که به افزایش تقاضا برای نفت در 
این کشور دامن زده است؛ طوفان بزرگ درست قبل از تعطیلات 
آخر هفته کریسمس t کانادا و ایالات متحده را درنوردید و دمای 
انجماد، برف و شــرایط یخبندان را به همراه داشــت. برق رسانی 
در برخی مناطق قطع شد، هزاران پرواز لغو شد و برنامه های سفر 

کریسمس مختل شد.
بررســی نوســانات قیمتی نیز حاکی از آن است که زور روسیه به 
چین در بازار انرژی چربیده است و علی رغم افزایش موارد ابتلا به 
کرونا، روند قیمت ها در ۲۴ ساعت گذشته در بازار نفت صعودی 
شده اســت؛ هر بشــکه نفت خام برنت در ۲۴ ســاعت گذشته دو 
دلار و ۴5 ســنت گران شده اســت و ۸5 دلار و ۹۱ ســنت قیمت 
خورده است و هر بشکه نفت خام وست تگزاس نیز در ۲۴ ساعت 
گذشــته یک دلار و ۸۶ ســنت گران شده اســت و ۸۰ دلار و ۲۶ 

سنت قیمت خورده است.
با این حال در همیشه بر روی یک پاشنه نمی چرخد، به خصوص 
در بازارهای انرژی و نفت که هر لحظه از عوامل محیطی تأثیر 
می پذیرند؛ در هفته گذشته زور آمریکا و چین به روسیه چربید و 
روند قیمت نفت را نزولی کرد و وست تگزاس را به زیر بشکه ای ۸۰ 
دلار رساند. افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا و همچنین بهبود 
تدریجی ایالات متحده پس از یخ زدگی قطبی در هفته گذشته، 

اندکی بر قیمت ها تأثیر گذاشت و روند قیمت ها را نزولی کرد.
گفتنی است که چین پس از کنار گذاشتن سایر بخش های سیاست 
موســوم به »کووید صفر« که بیش از دو ســال و نیم برقرار بود، 

شاهد افزایش موارد کووید است.
نفت گران خواهد ماند؟ ��

تحلیلگران می گویند علیرغم افزایش تعداد موارد ابتلا به کرونا 
و اختــلال در صنایــع و زنجیره تأمین، تقاضای نفت می تواند در 
بزرگترین واردکننده نفت خام جهان پس از موج های اولیه کرونا 
افزایشی شود. قیمت نفت بخشی از این خوش بینی را در روزهای 
اخیر منعکس کرده است، اگرچه تجارت به دلیل دوره تعطیلات 

بسیار ضعیف است.
چین یک تنه نیاز روسیه را برآورده کرد ��

بنابر گفته ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، این کشور با حمل 
۱3.۸ میلیارد متر مکعب گاز به چین در ۱۱ ماهه اول سال ۲۰۲۲، 
به یکی از تأمین کنندگان پیشرو نفت و گاز چین تبدیل شده است. 
روسیه به لطف منابع در دسترس اورال و تخفیف های بزرگ بر 
روی محموله های خود اکنون با ســبقت از عربستان سعودی به 
عنوان بزرگ ترین تأمین کننده نفت خام چین لقب گرفته است.

ایــن کشــور همچنین دومین تأمیــن کننده گاز خط لوله چین و 
چهارمین تأمین کننده گاز طبیعی مایع )LNG( چین اســت که 
محموله های ماه دسامبر آن ۱۸ درصد بالاتر از تعهدات قراردادی 

روزانه است.

» تدبیر تازه«چه آینده ای در انتظار  نفت خواهد بود

سیطره چینی ها بر طلای سیاه

گزارش

دولت عمان 
در نظر دارد 
که تا سال 

202۵ میزان 
10 درصد از کل 

ظرفیت تولید 
انرژی خود را 
به انرژی های 

تجدیدپذیر 
اختصاص 

بدهد. وزارت 
انرژی عمان 

نیز با شرکت 
بی پی وارد 

یک شراکت 
راهبردی 

شده است 
تا تأسیساتی 
پیشرفته و در 
کلاس جهانی 
را برای تولید 

انبوه انرژی های 
پاک و هیدروژن 

تا سال 20۳0 
در این کشور 

به بهره برداری 
برساند

مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره ایران خبر داد:

بزرگ ترین ناوگان شناوری صنعت نفت به سامانه پایش سوخت تجهیز شد
مهدی زاده گفت: با نصب سیســتم پایش ســوخت 
به صــورت آزمایشــی روی یکــی از شــناورهای 
اســتیجاری، ســامان دهی ســوخت مصرفی و آب 
تحویلی به شناورهای این شرکت برای نخستین بار 
در صنعت نفت اجرایی شــد.به گزارش شرکت نفت 
فــلات قاره ایــران، علیرضا مهدی زاده اظهار کرد: با 
نصب سیســتم پایش ســوخت به صورت آزمایشی 
روی یکی از شــناورهای استیجاری افزون بر کنترل 

بهنگام ســوخت مصرفی شــناورها و عملکرد آنها از 
سوءاســتفاده ها و قاچاق سوخت توسط این شناورها 
جلوگیری خواهد شد.وی ادامه داد: این موضوع افزون 
بر اندازه گیری مصرف سوخت، امکان مدیریت صحیح 
راهبری شناورها، سنجش موقعیت و کارکرد عملیاتی 
آنها را نیز با استفاده از این سامانه میسر خواهد کرد و از 
سوءاستفاده های احتمالی یا قاچاق سوخت جلوگیری 
می شــود.به گفته مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره 

ایران، با توجه به اهمیت آب شیرین تحویلی به شناورها 
کنترل مقدار آب تحویلی نیز هم زمان با کنترل سوخت 
در دســتور اقدام قرار گرفته اســت.مهدی زاده افزود: 
افزون بر کاهش تعداد شــناور به ۶۰ فروند، کنترل و 
راهبــری بهینه آنها به منظور حفظ نیازهای عملیاتی 
پشتیبانی و ایمنی سازه ها و سکوهای دریایی، خطوط 
لوله جریانی و پایانه های صادراتی شرکت نفت فلات 

قاره ایران در دستور کار قرار گرفت.

پادشاهی 
عمان در بازار 
انرژی

»تدبیر تازه« گزارش می دهد

اکتشــافات تــازه در حوزه میادیــن نفتی، اوج 
گرفتــن بهای نفت خــام و روی کار آمدن وزیر 
نفتی بلندپرواز، عواملی هستند که دست به دست 
هم داده اند تا فرشــته نیک بختی به پادشــاهی 
عمان روی خوش نشان بدهد. ماه پیش در عمان 
میدان نفتی تازه ای شناسایی شد که می تواند تا 
3 ســال آینده، روزانه ۱۰۰ هزار بشکه نفت خام 
به دامن این کشــور بریزد. عمان که بزرگترین 
تولیدکننده خارج از اوپک در منطقه خلیج فارس 
قلمداد می شــود، در حــال حاضر از 5.۲ میلیارد 
بشــکه ذخایر نفــت و ۲۴ تریلیون فوت مکعب 
ذخایــر گاز برخوردار اســت و بنــا دارد به یاری 
شرکت های نفتی خارجی، بر تولید خود بیفزاید.

در طول ۴ ماه نخســت ســال ۲۰۲۲ این کشور 
توانست به طور میانگین یک میلیون بشکه نفت 
در روز اســتخراج کند که در مقایســه با همین 
بازه زمانی در ســال گذشــته، رشدی ۹ درصدی 
را نشان می دهد. بخش بزرگی از نفت عمان به 
چین صادر می شود. این کشور طی ۴ ماه نخست 
ســال ۲۰۲۲، حدود ۷۸ درصد از بازار صادرات 
عمان را در اختیار داشــت. هند با ۱۷.۲ میلیون 
بشکه و ژاپن با ۴ میلیون بشکه، خریداران بعدی 

نفت عمان هستند.
بالا رفتن بهای جهانی نفت سبب شد که عمان 
در 3 ماهه نخســت ســال جاری با مازاد بودجه 
۹۲۹.۷ میلیون دلاری روبرو شــود که ناشــی از 
رشــد ۷۰ درصدی درآمدهای نفتی بود. به این 
ترتیب مجموع درآمد نفتی عمان به ۶.5 میلیارد 
دلار رسید. این در حالی است که این کشور طی 
همین زمان در ســال گذشــته با کسری بودجه 
۱.۹5 میلیارد دلاری دســت وپنجه نرم می کرد. 
در نتیجه کســری بودجــه کل عمان با کاهش 
۴5.۴ درصدی همراه شده و نرخ بدهی عمومی 
این کشــور نســبت به تولید ناخالص داخلی به 
میزان ۶۲.۹ درصد تنزل یافته اســت. به همین 
دلیل نهادهای اعتبارسنجی جهانی، عمان را در 
ردیف کشــورهای باثبات و موفق قرار داده اند. 
در طول دوره شــیوع ویــروس کووید ۱۹، این 
کشــور دچار خســارت کلان اقتصادی شد و در 
سال ۲۰۲۰، تولید ناخالص داخلی عمان کاهشی 
۶.۴ درصــدی را تجربه کرد و البته بدهی بخش 

دولتی نیز افزایش یافت.
اکتشاف، تولید و پالایش ��

نفت: »مجتمع تولید انرژی عمان« یا به اختصار 
OQ کــه یکــی از تولیدکنندگان اصلی نفت در 

عمان است می گوید تولیدش به روزانه ۲۱۸ هزار 
بشــکه نفت خام رسیده است که ۱۲.۶ درصد از 
کل تولید عمان را در بر می گیرد. »سلیم العوفی« 
وزیــر جدید انرژی عمان در بیانیه ای اعلام کرد 
گــروه نفتی OQ نقش عمده ای در بســیاری از 
ســرمایه گذاری های نفتی، گازی، پتروشیمی و 
انرژی هــای تجدیدپذیر عمــان دارد که در پی 
تنوع بخشیدن به سبد سرمایه گذاری های خود، 
عملکرد در سطح بالاترین معیارهای بین المللی و 
صدور محصولات خود به ۶۰ کشور جهان است.

از دســتاوردهای قابل توجه گروه OQ در بخش 
بالادســتی می توان به اکتشــافات در بلوک ۶۰ 
اشــاره کرد که اکنون تولیدی 5۰ هزار بشکه ای 
در روز دارد. بــه گفته »طلال بن حامد العوفی« 
مدیــر عامــل OQ، این گروه قصــد دارد تولید 
ایــن بلــوک را به ۶۰ هزار بشــکه در روز ارتقا 
دهــد. او می گوید OQ در حال ســرمایه گذاری 
در پروژه هــای متعــدد و متنــوع نفتی، گازی، 
پتروشیمی و سایر انرژی هاست تا مشارکت خود 
را به بالاترین میزان برســاند. وی می افزاید این 
گروه موفق شــده است تا هزینه های عملیاتی را 
به ازای تولید هر بشکه نفت کاهش دهد، زنجیره 
محلی تولید ارزش را ارتقا داده و نیروهای بومی 

را به خدمت بگیرد.
علاوه بر این ها پادشــاهی عمان انتظار دارد از 
محل بلوک ششــم میدان دولتی »ییبال خوف« 
روزانه ۲۰ هزار بشکه دیگر بر تولید خود بیفزاید. 
سایر پروژه های توسعه ای شامل قرارداد توسعه 
بلوک ۱۰ با شرکت شل و اکتشاف در بلوک ۱۲ 
به کمک شــرکت توتال و یک شرکت تایلندی 
و بلوک ۷۷ با مشارکت شرکت های انی و بی پی 
می باشد. شرکت های شل و بی پی از پیمانکاران 

اصلی حاضر در صنعت نفت عمان هستند.
بلوک ۱۰ که در سال ۲۰۱۸ کشف شد به احتمال 
زیــاد از ۴.۷ تریلیون فــوت مکعب ذخایر گاز و 
۱۱۲ میلیون بشکه میعانات برخوردار است. شیوع 
کرونا زمانبندیِ بی پی برای حفاری در این بلوک 
را تا سال ۲۰۲3 به تعویق انداخت. در همین حال 
در بلوک ۱۲ که پهنه ای ۱۲ کیلومتر مربعی دارد، 
فعالیت های ســه بعدیِ زمین شناسانه در جریان 
است. بخش انرژی در عمان با خارج شدن شرکت 
آمریکایــی تولید نفت شــیل به نام EOG تنها 
۱۸ ماه پس از آغاز به کار از این کشــور، با وقفه 
در توســعه روبرو شــد. این شرکت توسعه ۲ چاه 
نفــت را بــا ســهام ۱۰۰ درصدی در بلوک 3۶ و 
سهام 5۰ درصدی در بلوک ۴۹ بر عهده داشت. 
بنابر گزارش ها اکتشافاتی در این دو بلوک نفتی 
بــه عمل آمد اما بــه گفته »عذرا یعقوب« مدیر 
عامل، حجم آنها برای شرکت آمریکایی جذابیتی 
نداشــت.گاز: برای عمان گاز نقشــی کلیدی در 
راهبرد تولید انرژی دارد و مدت هاســت که این 
کشــور قصد دارد آن را جایگزین ســوخت های 
دیگر کند. هم اکنون چندین پروژه برای اکتشاف 
و توســعه در این حوزه به جریان افتاده اســت که 
شــامل حوزه »تنگه بزرگ تر«، بلوک ۱۰ توسط 
شل، بلوک ۱۲ توسط توتال و بلوک ۷۷ توسطانی 
می شود. عمان در حال توسعه تأسیسات صادرات 
ال ان جی است. از حالا میزان صادرات ال ان جی 
به سطح قبلی در سال ۲۰۲۱ بازگشته و روندی 

صعودی به خود گرفته اســت. صنعت ال ان جی 
عمان به کمک اســتارت آپ Khazzan که از 
زیرمجموعه های بی پی اســت، با ظرفیت ۱۰.5 

میلیون تن در سال فعال است.
پالایــش: بنابر گفته »طلال العوفی« مدیرعامل 
OQ، پالایشــگاه ۲3۰ هزار بشکه ای »الدُقم« 
در عمان قرار اســت عملیات آزمایشی خود را از 
ســه ماهه نخســت ۲۰۲3 اغاز کند. احداث این 
پالایشــگاه در »منطقــه ویژه اقتصادی الدُقم« 
یــا به اختصار Sezad که محل احداث چندین 
پروژه کلان زیرســاختی دیگر از جمله انبارهای 
ذخیره سازی نفت و فرآوری هیدروژن نیز هست، 
پیشرفت ۹۰ درصدی داشته است. هزینه تأسیس 
این پالایشــگاه به ۸ میلیارد دلار می رســد. یک 
هلدینگ اقتصادیِ کانادایی اعلام کرده اســت 
که در بخش تولید انرژی های ســبز این منطقه، 

مبلغ ۶.۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری می کند.
پالایشــگاه 3۰۰ هزار بشــکه ای تولید سوختِ 
حــاوی مقادیر بســیار اندک گوگــرد به عنوان 
زیرمجموعه ای از پالایشــگاه الدُقم با مشارکت 
OQ و شــرکت نفت بین المللی کویت به تولید 
ســوخت موردنیاز در بخش هــای حمل ونقل و 
کشــتیرانی بین المللی خواهد پرداخت. »موسی 
سولمون« مدیرعامل هلدینگ کانادایی می گوید 
که پالایشــگاه تأسیس شده توسط این شرکت، 
به عنوان مکمل پالایشگاه عمانی-کویتی عمل 
خواهــد کــرد و در نتیجه رقابتی با آن ندارد. این 
شــرکت انتظار دارد که تا پایان سال ۲۰۲3 این 

پروژه عملیاتی شود.
گاز ایران: ماه گذشــته ایران و عمان قراردادی 
برای احداث خط لوله انتقال گاز میان دو کشور 
امضا کردند. این خط لوله با ۴۰۰ کیلومتر طول 
قرار اســت ۲۸ میلیــون مترمکعب گاز ایران را 
به مدت ۱5 ســال به عمان برساند. این قرارداد 
از دو دهه پیش مطرح اســت اما تاکنون محقق 
نشــده است. همچنین مذاکراتی میان دو کشور 
برای بهره برداری از یک میدان گازی مشــترک 
در جریان اســت. وزارت انــرژی عمان با تأیید 
مذاکرات، خبر برخی رســانه ها مبنی بر امضای 
قــرارداد را تکذیب کرد. این وزارتخانه با رد خبر 
تعیین درصد سهام طرفین در این میدان، اعلام 
کــرد که هر گونه بهره برداری از این میدان باید 
به صورت مشارکتی باشد. این میدان فراساحلی 
کــه حاوی بیش از ۷۰۰ میلیون بشــکه نفت و 
حدود ۲ تریلیون فوت مکعب گاز است، از طرف 
ایرانی ها »هنگام« نامیده می شــود و عمانی ها 
آن را »بوخــای غربی« می نامند. این میدان در 
قلمرو بلوک ۸ میادین نفتی عمان قرار می گیرد. 
وزارت انرژی عمان می گوید که از ســال ۱۹۸5 
در حــال بهره برداری از میدان »بوخای غربی« 

بوده است.
بلند پروازی هایی برای تولید انرژی سبز ��

عمــان بــه دنبال تولید پایدار و کمک به رشــد 
اقتصــادی و جــذب ســرمایه گذاری خارجی 
بخصــوص در بخش تولید انرژی پاک اســت. 
اولویت نیز با هیدروژن است. عمانی ها که درک 
درستی از اهمیت هیدروژن به عنوان منبع پاک 
انرژی در آینده دارند، یک نقشــه راه ملی برای 
توســعه هیدروژن تدوین کرده اند تا به بازیگری 

جهانــی در این حوزه تبدیل شــوند. وزیر جدید 
انــرژی عمان یکــی از حامیان اصلی راه اندازی 
پروژه هــای هیدروژنی در این کشــور اســت. 
اخیراً شــرکت دولتی »توسعه هیدروژن عمان« 
)HDO( برای اداره پروژه های کم کربن تأسیس 

شده است.
 وزارت انرژی و مواد معدنی عمان بنا دارد که به 
زودی یک اندیشکده برای تقویت جایگاه عمان 
به عنوان هاب تولید و صادرات هیدروژن ســبز 
تأســیس کند و به دنبال جذب ســرمایه گذاری 
خارجی در این حوزه می باشد. گروه OQ نیز در 
حال توســعه پروژه Hyport Duqm برای تولید 
هیدروژن سبز به کمک گروه بلژیکی DEME در 
منطقه ویژه اقتصادی الدُقم است. این پروژه در 
چند فاز قرار است به ظرفیت نهایی ۱.3 گیگاوات 
و تولید 33۰ هزار تن آمونیاک سبز برسد. انتظار 
می رود این پروژه در سال ۲۰۲۷ راه اندازی شود.

 Industries-H۲ از طرف دیگر شرکت آمریکایی
نیز یادداشت تفاهمی با اداره اماکن عمومی عمان 
)مدائن( امضا کرده اســت تا یک کارخانه تبدیل 
پسماند به هیدروژن با ارزش ۱.۴ میلیارد دلار در 
این کشور تأسیس کند. فاز مطالعاتی این پروژه 
 Worley نیز به شرکت مشاوره فنی و مهندسی
واگذار شده است. دولت عمان در نظر دارد که تا 
سال ۲۰۲5 میزان ۱۰ درصد از کل ظرفیت تولید 
انرژی خود را به انرژی های تجدیدپذیر اختصاص 
بدهد. وزارت انرژی عمان نیز با شرکت بی پی وارد 
یک شــراکت راهبردی شده است تا تأسیساتی 
پیشــرفته و در کلاس جهانی را برای تولید انبوه 
انرژی های پاک و هیدروژن تا سال ۲۰3۰ در این 
کشور به بهره برداری برساند. به عنوان بخشی از 
این توافق، بی پی به گردآوری و ارزیابی اطلاعات 
از مناطقــی به وســعت ۸۰۰۰ کیلومتر مربع از 
خــاک عمان می پردازد تا به جانمایی مکان های 
مناسب برای استقرار تأسیسات تولید انرژی پاک 
کمک کند.از تأسیســات تولید انرژی های پاک 
می توان انرژی لازم برای تولید هیدروژن را نیز 
به دســت آورد تا بازارهــای داخلی و خارجی را 
پوشــش دهد. ســایر پروژه های در حال اجرا نیز 
شــامل نیروگاه های خورشیدی Manah۱ و ۲ 
می باشــد که هر کدام بین 5۰۰ تا ۶۰۰ مگاوات 
ظرفیت دارند و به سفارش شرکت برق و تصفیه 
آب عمان قرار اســت ساخته شوند. البته در روند 
اجرای مناقصه این پروژه ها از سال ۲۰۲۰ شاهد 
OGN :منبع تأخیرهایی بوده ایم.  

روزبه مفیدی
روزنامه نگار

شرکت آمریکایی
 Industries-H۲ نیز یادداشت 
تفاهمی با اداره اماکن عمومی 
عمان )مدائن( امضا کرده است 
تا یک کارخانه تبدیل پسماند به 
هیدروژن با ارزش ۱.۴ میلیارد 

دلار در این کشور تأسیس کند. 

 وزارت انــرژی عمــان نیــز بــا شــرکت 
بی پــی وارد یــک شــراکت راهبــردی 
شده است تا تأسیساتی پیشرفته و 
در کلاس جهانی را برای تولید انبوه 
انرژی های پاک و هیدروژن تا ســال 
۲۰۳۰ در این کشور به بهره برداری 

برساند.

ترجمه: نعیم نوربخش
روزنامه نگار
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برخلاف پیش بینی و تحلیل های رایج طی چند ماه پیش، اروپا 
تا به امروز توانســته زمســتان را با سلامتی پشت سر بگذارد اما 
در ایران طوری دیگر رقم خورده اســت؛ زمســتانی که قرار بود 
آسان بگذرد، به قدری سخت شده که گاز منازل مسکونی نیز 
با افت فشار و قطعی همراه شده است. در این میان، رسانه های 
دولتی و شــبه دولتی، با ارائه آدرس های غلط متفاوتی ســعی 
دارند همه چیز را تحت کنترل نشان دهند اما کارشناسان نفتی، 
به خوبی می دانند اتفاقات این روزهای کشــور، تازه شروع یک 

بحران بزرگ، اقتصادی و امنیتی است.
برخلاف رسانه های همسو با دولت، که میزان تولید گاز ایران 
و تأسیســات گازی چشمگیر را نشانه موفقیت کشور می دانند، 
باید گفت بیش از ۷۰ درصد ســبد انرژی ایران به گاز وابســته 
است؛ از بخش خانگی گرفته تا صنایع و نیروگاهی. عدد »۷۰ 
درصد«، یعنی یک خطای راهبردی که در هیچ نقطه از جهان 
دیده نمی شود؛ چنین مختصاتی، ازنظر یک عقل سلیم، نه تنها 

محلی از فخر ندارد بلکه به مثابه یک بمب ساعتی است.
ناگفتــه پیداســت در صــورت کاهش تولید گاز، بســیاری از 
بخش هــای مصرفی مانند صنایع و نیروگاه ها با خطر تعطیلی 
کامل مواجه می شــوند که البته در زمســتان سال جازی، بسیار 
شدیدتر از سال های گذشته رخ افتاد. حالا در این میان، عده ای 
سمت تقاضا و مصرف را مشکل اصلی می دانند تا کاستی های 

بخش عرضه و تولید را از انظار پنهان کنند.
اما واقعاً چه اتفاقی در حال رخ دادن اســت؟ شــرکت ملی گاز 
گفته اســت که تقاضا برای گاز طبیعی برای ۱۲ ســال آینده به 
عدد یک میلیارد و 5۰۰ میلیون مترمکعب خواهد رسید؛ یعنی 
تولیــد گاز ایــران باید دو برابر رقم امروزی افزایش یابد که در 
صورت عدم توسعه میادین گازی و همچنین نگهداشت تولید 
گاز در میادین تولیدی، نه تنها چنین رقمی محقق نمی شــود 
بلکه تولید گاز به زیر ۸۰۰ میلیون مترمکعب خواهد رســید و 

این یعنی بلاتکلیفی نیمی از تقاضای داخلی.
از سوی دیگر، مطالعات انجام شده از سوی یکی از بزرگ ترین 
شرکت های نفتی ایران نشان می دهد روند کاهش تولید گاز از 
پارس جنوبی که ۷۰ درصد از تولید گاز را در دست دارد، از سال 
۱۴۰3 وارد فاز جدی تری خواهد شــد. بر اســاس این پژوهش، 
تولید گاز از سال ۱۴۰۱ شروع شده و به تدریج و از سال ۱۴۰۴ 
بــه میزانی خواهد رســید که بــه میزان یک فاز پارس جنوبی، 

کاهش تولید خواهیم داشت.
بر اســاس اعدادی که از مدل بررسی شــده به دست آمده، تولید 
گاز از پارس جنوبی در ســال ۱۴۱5 در بدبینانه ترین حالت و 
به فرض عدم نصب کمپرسورها و تأسیسات فشار افزا، به ۷۰ 
میلیون مترمکعب خواهد رسید. رقمی که در صورت نصب این 
کمپرسورها عدد ۴۰۰ میلیون مترمکعب را لمس می کند.گرچه 
این گزارش، نمی تواند به طور کامل تائید شــود اما بدون هیچ 
تردیدی، سقوط تولید گاز طی سال های آینده حتمی است؛ چه 
آنکه کمیســیون انرژی از کاهش شــدید تولید گفته و چه خود 
مسئولان دولت، که طی یک سال اخیر از بحران پیش رو پرده 
برداشــتند. به عنوان نمونه شــخص وزیر نفت گفته است برای 
نگهداشــت تولید فعلی گاز به ۲۲ میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
نیاز اســت؛ جواد اوجی، همچنیــن گفته برای برطرف کردن 
ناترازی گازی به ۸۰ میلیارد سرمایه گذاری نیاز است تا با توسعه 
میادین گازی و پارس جنوبی، مشکلات پیش رو برطرف شود.

برای درک بهتر عدد ۸۰ میلیارد دلار باید یادآور شــد که کل 
سرمایه گذاری صورت گرفته طی دو دهه اخیر در پارس جنوبی 
که تولید ۷۰۰ میلیون مترمکعبی گاز را در پی داشــته، معادل 

۹۰ میلیارد دلار بوده است.
اوجی اما چه راهی در پیش دارد؟ او روی صندوق توسعه ملی 
دســت گذاشــته ولی اصولًا، چنین پولی برای سرمایه گذاری 
وجود ندارد؛ تنها راه برون رفت از وضعیت فعلی، سرمایه گذاری 
خارجی اســت چراکه هم پول موردنیاز تأمین می شــود و هم 
فنّاوری هــای روز کــه ایران از آن محرم اســت، به داخل راه 

خواهند یافت.
صورت معادله روشن است؛ ایران برای غلبه بر ناترازی گازی 
به سرمایه گذاری و فنّاوری نیاز دارد اما از هر دو محروم است؛ 
شــرکت نفتی که 5۰ میلیارد دلار بدهی به صندوق توســعه 
ملــی، بانک ها، بانــک مرکزی و مردم دارد، عملًا نمی تواند از 
محل جدیدی سرمایه موردنیاز را تأمین کند و حتی اگر موفق 
شــود بخشــی از آن را جذب کند، مشکل فنّاوری قابل برطرف 

شدن نیست.
در ایــن میــان، تحریم ها ایران را درون یک بن بســت بزرگ 
قــرار داده؛ بن بســتی که می تواند اقتصــاد ایران را نابود کرده 
و گسســت های عظیم امنیتی برای کشــور بیافریند. هم وزیر 
نفت و هم بیشــتر کارشناسان به خوبی می دانند، بلای تحریم 
چه آسیبی به ایران وارد کرده و طی چند سال آینده، همه چیز 
را ویران می کند ولی به این نکته هم آگاه هســتند که دولت 
فعلی، رویکردی جز حل مســئله تحریم دارد و معتقد اســت با 
منابع داخلی می توان بر چالش ها فائق آمد.گرچه مانیفیســت 
وجودی دولت ســیزدهم، بیشــتر به شعار نزدیک است اما امید 
اســت، عقلای نظام با بررســی دقیق وضعیت موجود، برای 
پایان دادن به تحریم ها اراده بیشــتری داشــته باشند که با این 
دست فرمان، روزهای تیره تری در انتظار ایران و مردمش است.

بمب تحریم در تولید گاز

یادداشت

وحید حاجی پور
روزنامه نگار

کاریکاتور
نارضایتی دلالان از کاهش قیمت خودرو

تلخند

گزارش

ما ایرانی ها به نان تازه و داغ علاقه وافری 
داریم و صبحانه خشــن مثل املت یا کله 
پاچه با نان داغ یکی از علاقه مندی های 

مردان ایرانی است. 
دلخوشــی ما هم در دولــت قبلی این بود 

کــه اگــر دولت نمی تواند جلــوی تورم و 
گرانی و رانت و فســاد را بگیرد دســتکم 
نانوایی ها خلوت بودند و همیشــه نان تازه 
و داغ می خوردیم. اما این دولت که با شعار 
مبارزه با رانت و فساد و گرانی و تورم آمده 
بود همان اول کار پا را گذاشــت روی خر 
رانت خواران آرد و نان را کارتی کرد تا هم 
یارانه واقعی به دســت مردم برســد و هم 
جلوی فروش آرد خارج از شبکه را بگیرد.

کار خیلی دقیق و جدی دنبال شد جوری که 
الان وزیر می داند ما هفته ای سه چهار بار 

بین ســاعت الی شش و پانزده دقیقه صبح 
از نانوایی آقا جواد ســه چهار تا نان بربری 
ابتیاع می کنیم و هر از گاهی هم ۲۰ تا نان 
لواش از نانوایی چهار راه هنرســتان برای 

ته دیگ غذا می خریم!  
اما هفته گذشــته کاشــف به عمل آمد که 
طرح نشتی دارد )نشتی که چه عرض کنم( 
و روزانه آردی معادل 5۰ میلیون نان لواش 
در مملکت هاپولی می شود و آب از آب تکان 
نمی خــورد. یعنــی اقتصاد ما آن قدر گل و 
گشاد ببخشید اقتصاد ما آن قدر استخوان 

دار و جاندار اســت کــه اگر روزی چندین 
میلیارد تومان آرد یارانه ای هاپولی شــود 
یا ۹۰ هزار میلیارد تومان در فولاد مبارکه 
اختلاس شود، آب از آب تکان نمی خورد!

علــی ای حال از آنجا که غیب شــدن این 
حجــم آرد کار اجنه نیســت )چون نیاز به 
کارت بانکی اســت( پیشــنهاد می شود از 
ظرفیــت نانوایــان متخلف برای دور زدن 
تحریم ها استفاده شود. بالاخره نانوایی که 
با وجود تدابیر شدید امنیتی و برخورد قاطع 
بازرسان باز هم آرد را در خارج از شبکه به 

فروش می رساند، به درد دور زدن تحریم ها 
می خورد! 

فقط خدا کند دوستان برای حل این مشکل، 
سیاست عزیزان سازمان سنجش و کنکور 
را ســرلوحه قرار ندهند که برای جلوگیری 
از تقلب سر جلسه امتحان پیشنهاد داده اند، 
اینترنت قطع شود! یعنی احتمال دارد برای 
جلوگیــری از فروش آرد خارج از شــبکه، 
کلًا یارانــه گندم و آرد را قطع کنند یا همه 
نانوایی ها را تعطیل و به مردم توصیه کنند 

در رستوران ها غذا تناول فرمایند؟!

اگر 3 سال قبل، از اندیشمندان آینده پژوهی دربارهٔ فردای 
جهان نظرسنجی می کردیم رادیکال ترین محققان نیز 
نمی توانستند این موضوع را باور کنند که در پایان سال 
۲۰۲3 بیش از یک میلیون آمریکایی در مدت دو ســال 
بر اثر یک پاندمی جان خود را از دســت بدهند. حرکت 
خزنده و با شیب ملایم، کرونا را نامرئی کرده است؛ گویی 
مرگ بر اثر کرونا همانند دیابت و سکته قلبی یک مرگ 
عادی تلقی شده و نباید از بروز آن نگران شویم. چرایی 
ناتوانی علم پزشکی در برابر این بیماری و بیماری های 
آینده از حوصله بحث خارج اســت اما آنچه حائز اهمیت 
می باشــد این موضوع اســت که کرونا قصد رفتن ندارد 
و بایــد بعــد از این همه مبارزه راه حل دیگری برای آن 
پیدا کنیم و آن چیزی جز تغییر نیســت آنچه که برای 

همهٔ دنیا سخت و پیچیده است اما یک الزام می باشد.
همه گیــری کرونا با از بین بــردن زنجیره های تأمین، 
تأثیر جدی بر اقتصاد جهانی گذاشــته اســت. سناریوی 
دقیق هنوز ارزیابی نشده است، اما رکود جهانی به طور 
فزاینده ای محتمل می شــود. صندوق بین المللی پول و 
بانک فدرال رزرو آمریکا قبلًا واکنش نشــان داده اند اما 
هنوز خود را برای سویه های دائمی و بدون درمان آماده 
نکرده اند. صندوق بین المللی پول پیش بینی رشد اقتصاد 
جهانی را بسیار ضعیف در حد ۲.5 درصد محتمل دانسته 
و حرکت اقتصاد بین المللی را به سمت رکود پیش بینی 
می کنــد. قلــب تپنده اقتصاد اروپــا آلمان، با کمبود گاز 
در چشــم انداز اقتصادی خود روبروســت. صندوق بین 
المللی پول رشــد ۱.۲ درصدی را برای آلمان در ســال 

جاری و رشــد ۰.۸ درصدی در ســال آینده را پیش بینی 
کرده اســت. در خیل ایــن اتفاقات، بانک مرکزی اروپا 
در شــرایط اضطراری به عنــوان ناجی عمل نمی کند. 
صرفاً برای مبارزه با تورم، تنها کاری که می تواند انجام 
دهد این اســت که نرخ بهره را افزایش دهد و از تزریق 
تریلیــون ها یورو بــه اقتصاد از طریق برنامه های خرید 
اوراق قرضه جلوگیری کند. اگر دولت های اتحادیه اروپا 
که قبلًا در نتیجه برنامه های محرک همه گیری به شدت 
بدهکار شــده اند، نتوانند بســته های حمایتی جدید را به 
دلیــل کاهش درآمدهای مالیاتــی و هزینه های تأمین 
مالی بالاتر بپردازند و شــروع به پس انداز کنند، اقتصاد 
داخلی اروپا در معرض خطر سقوط کامل قرار می گیرد. 
اثرات تورم، سیاســت های بهداشتی زیرو کووید چین و 
جنگ اوکراین بدتر از چیزی اســت که تصور می کنیم. 
اقتصاد ایالات متحده نیز دوباره در حال انقباض است و 
به ترس از رکود دامن می زند. در هر دو سوی اقیانوس 
اطلس، اقتصادهای اصلی چندین ماه اســت که تحت 
تأثیر کاهش فعالیت اقتصادی قرار گرفته اند، که نتیجه 
جنگ در اوکراین و فشــار کووید ۱۹ اســت که قیمت ها 
را افزایــش می دهــد. در حالی که تولید ناخالص داخلی 
آمریکا برای دومین سه ماهه متوالی کاهش یافت و تورم 
رو به افزایش اســت کاخ ســفید و بانک مرکزی آمریکا 
اصرار دارند که اینطور نیست! جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا تا آنجا پیش می رود که اصرار می کند که اقتصاد 
ایالات متحده "در مســیر درست" قرار دارد. کاخ سفید 
بــه شــدت ایده رکود را رد می کنــد و به دنبال اطمینان 
دادن به آمریکایی ها قبل از انتخابات میان دوره ای در ۸ 
نوامبر است که در آن تصمیم خواهند گرفت که آیا حزب 
دموکرات کنترل کنگره را حفظ کند یا خیر. واشنگتن باید 

بدون آسیب رساندن به رشد اقتصادی با تورم مبارزه کند 
که امری محال اســت لذا بانک مرکزی ایالات متحده 
قطعــاً نرخ بهره را افزایــش خواهد داد. در واقع، فدرال 
رزرو چاره ای ندارد. این کشــور از عادی سازی سیاست 

پولی خود عقب مانده است.
در بازارهای آسیایی نیز اوضاع به خوبی پیش نمی رود، 
اقتصاد چین شــروع به تزلزل کرده اســت. دولت پکن 
قصد دارد با بسته محرک اقتصادی جدید، اقتصاد چین 
را که به دلیل اقدامات ســخت سیاست کووید صفر کند 
شده به حرکت دربیاورد و دوباره به راه بیندازد اما بحران 
املاک و مســتغلات در کشور جدی شده است تعدادی 
از توســعه دهندگان املاک با ورشکستگی مواجه شده 
ا ند و به همین دلیل بســیاری از ســایت های ساختمانی 
متوقف گشته اند. توسعه قیمت مس نیز نوید خوبی ندارد 
قیمت این فلز صنعتی که با نام »دکتر مس« شــناخته 
می شــود، برخلاف قیمت انرژی به طور پیوسته در حال 
کاهش اســت. )علت نامگــذرای مس به دکتر مس به 
این دلیل اســت که توســعه قیمت این فلز اغلب جهت 
اقتصــاد جهانی را پیش بینی می کند. زیرا مس تقریباً در 
محصولات بی شماری از تلفن همراه گرفته تا اتومبیل 

و خانه ها یافت می شود.(
اکثــر اقتصاددانــان تعریف مشــابهی از رکــود دارند: 
کاهش قابل توجه در فعالیت های اقتصادی توزیع شــده 
در سرتاســر اقتصاد، که امکان دارد بیش از چند ســال 
طول بکشــد و معمولًا در تولید، اشــتغال و درآمد واقعی 
قابل مشــاهده اســت. از دســت دادن قابل توجه شغل 
و اخراج گســترده خطرات بیشــماری برای کشورهایی 
دارد که افتخار آنها دموکراســی اســت با رو به افزایش 
گذاشــتن فشارها در شرایط زندگی زمینه برای فعالیت 

ســایر گروه های سیاسی از جمله تفکرات مارکسیستی 
و جریان های سوسیالیســتی مخالف وضع موجود بیشتر 
دیده خواهد شــد و این در شرایطی است که دولت های 
متخاصم غرب داعیه دار این تفکرات هستند. جهان و به 
نســبت ضرورت غرب باید شاکلهٔ جریان تولید، مصرف 
و کار را به تناســب تغییرات آینده دگرگون کند وگرنه با 
این مشــکلات اقتصادی و ضعف در ایدئولوژی حاکم 

امکان بقا بسیار سخت خواهد بود.
بیماری های نوین دســت از ســر بشــر برنمی دارند 
علت افزایش بیماری های مســری و کشنده به نسبت 
ســال های گذشته می تواند حاصل تغییرات بسیار زیاد 
در اکوسیستم زمین در سال های پیشین باشد و یا شاید 
محصول جنگ های میان ابرقدرت هاســت؟ مساله ای 
که اینجا موضوعیت دارد این مهم اســت که ســاختار 
همهٔ نظام های اقتصادی حاکم بر اقتصاد جهان امکان 
حیات مســالمت آمیز با زیســت جدید را ندارند برای 
همین باید تغییرات بســیاری در همه شــئون مصرف، 
تولید، توزیع و پول صورت بگیرد. آنچه که پیش روست 
کاهش منابع برای استفاده عموم مردم و تولید واکسن 
در شــرایط اضطراری برای بیماری های پیچیده است. 
لذا باید با تکیه بر فناوری های روز مثل بستر رمزارزها 
نظام ارزشــگذاری را به سمت هر چه سودمندتر کردن 
دو مقولهٔ کشــاورزی و درمان برد البته نقش مردم به 
ســبب ســهیم بودن از منافع باید بازتعریف شود وگرنه 
امکان موفقیت به شدت کاهش پیدا می کند. حتی اگر 
بیماری های جدید نیز امکان بروز پیدا نکنند اما ســه 
مساله جنگ، قحطی و کمبود انرژی بدون شک داستان 
فردا را می سازد قصه ای که به گواه تاریخ در این مواقع 

تلخی گزنده ای دارد.

مفقود شدن 50 میلیون نان لواش و کارت بانکی اجنه!

  تجویزی برای روزهای سخت کرونایی

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

رسول سلیمانی
روزنامه نگار

»تدبیر تازه« از لزوم آمادگی برای موج  احتمالی بعدی کرونا گزارش می دهد


